
سه شنبه  12 آذر 1398  6 ربیع الثاني 1441   3 دسامبر 2019   شماره 4932  سال بیست ودوم   2000 تومان

روزنامه صبح ایران
رئیس فراکسیون امید اعتراض مسالمت آمیز را طبق قانون اساسی 
حق طبیعی شهروندان دانست و گفت: از نهادهای مسئول تقاضا 
دارم درباره اعتراضات اخیر و کشته شدن تعدادی از هموطنان با 
شفافیت اطلاع رسانی کنند. »محمدرضا عارف« رئیس شورای عالی 
با اعضای شورای  سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان در دیدار 
به  پزشکی  انجمن اسلامی جامعه  و  ایرانیان  ندای  مرکزی حزب 
سوالات آن ها پاسخ داد. عملکرد فراکسیون امید مجلس و شورای 

عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان، عملکرد دولت و نیز

وزیر کشور با تاکید بر این که امنیت عمومی را فدای مطامع سیاسی 
آنی و کوتاه مدت نکنیم، گفت: نباید امنیت، اقتدار و منافع ملی را 
منفعت  و  اندیشی ها  مصلحت  و  سیاسی  رقابت های  چارچوب  در 
اندیشی های جناحی ببینیم.  عبدالرضا رحمانی فضلی  ظهر دوشنبه 
در حاشیه همایش استانداران در جمع خبرنگاران افزود: با توجه به 
شروع ثبت نام نامزدهای انتخابات مجلس مقرر شد که استانداران در 
این جلسه حضور پیدا کنند و یکبار دیگر تمام مسیری که برای امر 
انتخابات تعیین کردیم را مرور کنیم. گزارش هایی راز استانداران داشته

محمدرضا عارف:

 نهادهای مسئول درباره اعتراض ها 
شفاف سازی کنند

وزیر کشور : 

امنیت عمومی را فدای مطامع سیاسی 
کوتاه مدت نکنیم
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رییس سازمان امور مالیاتی:

درآمد مالیاتی کشور ماهانه بیش از 
۱۰ هزار میلیارد تومان است

رویارویی علنی تندروها و میانه روهای اصولگرا؛

جنگ»لیست ها«در قم 
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فضای انتخاباتی قم بعد از انصراف لاریجانی از کاندیداتوری به کدام سمت و سو خواهد رفت؟ آیا تندروها که با 
وجود لاریجانی چندان فضایی برای جولان دادن نداشتند، فضای انتخاباتی این پایگاه مهم اصولگرایان را در دست 
خواهند گرفت یا میانه روها به فکر جایگزینی برای لاریجانی خواهند افتاد؟ انصراف علی لاریجانی از کاندیداتوری 
در انتخابات مجلس، بیش از همه معادلات انتخاباتی در قم را برهم خواهد زد.شهری که یکی از مهمترین پایگاه های 
اصولگرایان است و در روزهای اخیر نیز با انتشار لیستی منتسب به جبهه شورای هماهنگی اصولگرایان پرحاشیه 

شده است. لیستی که با دو کاندیدای عضو پایداری و یک کاندیدای قرضی بسته شده بود.

مجموع  از  گفت:  کشور  مالیاتی  امور  سازمان  رییس   
درآمدهای کشور ماهیانه ۲۳ هزار میلیارد تومان صرف اداره 
 ۱۰.۵ حداکثر  آن  از  مالیات  سهم  که  می شود  کشور  کل 
هزار میلیارد تومان است. »امیدعلی پارسا«  دیروز دوشنبه 
اتاق  نمایندگان  هیات  دوره  هفتمین  اجلاس  پنجمین  در 
اصناف ایران در هتل فردوسی تهران، افزود: نزدیک شدن 

به عدالت و کاهش فساد در کشور با اخذ مالیات هوشمند 
امکان پذیر است که خود با طراحی و استقرار پایانه های فروش 
در فروشگاه های زنجیره ای و اجرای ماده ۱۶۹ مکرر قانون 
مالیات های مستقیم میسر می شود. وی اضافه کرد: بیش از 
۸۵ درصد کشورهای جهان منابعی که برای اداره کشورشان 

نیاز دارند را از مالیات ها می گیرند. وی بیان داشت: در سطح

مدیر کل جدید آژانس:

 باید با ایران رابطه سازنده داشته باشیم 
مدیر کل جدید آژانس بین المللی انرژی اتمی با بیان اینکه برنامه هسته ای ایران یکی 

از اولویت های سازمان متبوع او است، گفت قصد دارد در آینده نزدیک به ایران سفر کند. 
»رافائل گروسی«  که پس از نشست فوق العاده شورای حکام آژانس در وین در جمع 
خبرنگاران صحبت می کرد، گفت رویکرد او در قبال برنامه هسته ای همه کشورها از جمله 

ایران، رویکردی »قاطع و منصفانه« است.
وی در پاسخ به سؤالی در خصوص »چالش برانگیز« بودن پرونده هسته ای ایران و اینکه آیا 
در این پرونده تحت فشار قرار دارد، گفت: »قطعا سؤالات مربوط به ایران، بسیار مهم است، 
نمی دانم آن را چالش برانگیز بخوانیم یا چیز دیگر. فکر می کنم به خودی خود روشن است 
که این موضوعی است که ما داریم به شکلی بسیار جدی با ایران روی آن کار می کنیم و باید 
ادامه دهیم. چیزی که می توانم بگویم، این است که این واقعا یک اولویت است و به کار در 

مورد آن ادامه می دهیم.«
گروسی افزود: »قطعا در این خصوص گفت وگو خواهم کرد، چراکه فکر می کنم  جامعه 
بین الملل به این موضوع علاقمند است و کشورهای عضو لا علاقه بسیار این موضوع را 
دنبال می کنند و می خواهند بدانند که اوضاع چطور پیش می رود و این ]پرونده[ چطور 
رسیدگی می شود. امیدوارم که این کار به نحوی سازنده انجام شود. به همین دلیل، تصور 

می کنم که نیاز است که توضیح دهیم که وضعیت از چه قرار است.«
او ادامه داد: »اطمینان دارم که جمهوری اسلامی هم دیدگاه ها و انتظارات خود درباره 
این روند را مطرح می کند. از این رو، از انجام بحث و گفت وگو در این رابطه، نگرانی چندانی 

ندارم.«
مدیر کل جدید آژانس در پاسخ به سؤالی در مورد بازرسی ها و معاهدات پادمانی میان 
آژانس و کشورهای عضو از جمله ایران، گفت: »پیش از این گفته ام که زمانی که بحث 
بازرسی ها و پادمان ها در میان باشد، من قاطع و منصف خواهم بود. قاطع و منصف. این ها 
دو اصل راهنما هستند. بازرس باید همواره قاطع باشد. بازرس، یک دوست نیست. بلکه 
کسی است که می آید تا واقعیات را بدون جهت گیری و بدون داشتن غرض و به نحوی 
عینی و بی طرفانه، روشن کند. ]بازرسی[ باید به شکلی قاطعانه انجام شود و در عین حال 
منصفانه. منصفانه به همان دلایلی که گفتم. چراکه نباید سوگیری، سوگیری از پیش معین، 
وجود داشته باشد.« او با بیان اینکه همه کشورهای عضو همین انتظار را از بازرسان آژانس 
دارند، گفت: »فراتر از ایران. خیلی ها می گویند قاطع و منصف با ایران. قاطع و منصف با 
همه. با همه، چراکه این لازمه کار ماست. روشن است که پرونده های متفاوت، رویکردهای 

متفاوتی می طلبند، چراکه رویه معمول کار پادمان به این شکل است.«

علی مطهری :

در اجرای حقوق شهروندی موفق نبودیم
 عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی با انتقاد از عدم اجرای مفاد حقوق ملت 
گفت: در اجرای حقوق شهروندی موفق نبودیم و فصل سوم قانون اساسی که در خصوص 
حقوق ملت است، به درستی اجرا نشده است. ریشه حوادث اخیر هم این است که حق 
اعتراض را برای مردم به رسمیت نمی شناسیم؛ به ظاهر می گوییم “هر کس اعتراض دارد 
می تواند مسالمت آمیز بیان کند و ما فقط با تخریب مخالف هستیم”، ولی در عمل این گفته 

خودمان را رعایت نمی کنیم.
علی مطهریاظهارداشت : هر کسی را که به طور مسالمت آمیر تجمع می کند، بازداشت 
باید تکلیف  به درگیری کشیده می شود؛  بنابراین هرگونه تجمع، بلافاصله  می کنیم؛ 
اعتراض ها را روش کنیم. کسانی که اعتراض صنفی و سیاسی دارند باید به راحتی بتوانند 
حرفشان را بزنند و تجمع کنند؛ قانون اساسی هم این اجازه را داده است اما مانع شدن ما، 

همواره باعث بروز این مشکلات در کشور شده است.
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با شفقنا خاظرنشان کرد: 
دولت باید تصمیمات خود را به طور شفاف برای مردم بیان کند. به طور مثال، ضرورت 
اصلاح قیمت بنزین باید به طور شفاف برای مردم روشن می شد که  با چه مشکلاتی رو 

به رو هستیم.
مطهری اظهار کرد: بخشی از موانع تحقق حقوق شهروندی، چه بسا نهادهای امنیتی و 
اطلاعاتی هستند که اجازه نمی دهند این امر تحقق یابد. آنها می ترسند و فکر می کنند اگر 

با اعتراضات مقابله کنند، کشور بهتر اداره می شود.
مطهری ناآرامی های اخیر را دلیل طرح استیضاح وزیر کشور دانست و عنوان کرد: طرح 
استیضاح وزیر کشور درحال حاضر ۳۴ امضا دارد و انشاالله این بار اجرا می شود و علت 

استیضاح وزیر کشور فقط اعتراضات اخیر است.
نماینده مردم تهران در مجلس در خصوص راهکار اجرای درست حقوق شهروندی گفت: 
دولت و وزارت کشور باید شجاعت داشته باشند. طرح مشخص کردن مکان های مناسب 

برای تجمعات باید عملی شود. اعتراضات در دنیا هم به گوش مسوولین می رسد.
مطهری در پایان خاطرنشان کرد : اگر قانون درست اجرا می شد ما با این حد مشکلات 
مواجه نمی شدیم. الان فقط کسانی حق راهپیمایی دارند که شورای هماهنگی تبلیغات 

اسلامی اعلام می کند.

نباید مردم سرخورده شوند 
کمتر سه ماه دیگر تا یازدهمین انتخابات مجلس شورای 
اسلامی زمان باقی نمانده است. این  روزها این سوال مطرح 
مشارکت  میزان  بر  می تواند  اخیر  اعتراضات  که  می شود 

سیاسی در انتخابات تاثیر بگذارد؟ برای پاسخ به این سوال باید گفت همواره اعتراضات 
مدنی با شکل و شمایل های مختلفی ظهور و بروز پیدا می کند که براساس پاسخی که از 
مسئولان و تصمیم گیران دریافت می شود ممکن است رفتارهای بعدی  شکل گیرند. در 
این راستا چنانچه جواب مثبتی از دولت بگیرند مسلم است که احتمالا مشارکت افزایش 
پیدا می کند، اما از سوی دیگر اگر سرخورده شوند و پاسخ مثبتی نگیرند واکنش آنها به این 
کنش دولت به دو صورت بروز خواهد کرد. به این صورت که در اولین نظر احتمال دارد آنها 
مشارکت سیاسی خود را کاهش دهند و از این طریق اعتراض خود را نشان دهند؛ هرچند 
این احتمال قوی تری است اما از سوی دیگر این احتمال نیز وجود دارد که مردم وارد صحنه 
 شوند تا با شرکت در انتخابات تغییرات اساسی را رقم بزنند. بنابر این می توان گفت گاهی 
این نارضایتی ها، تغییر در تصمیم سازان را موجب می شود. البته باید این موضوع را در 
نظر داشت که این نوع اعتراض در هر کشوری می تواند متفاوت باشد گاهی اوقات مدل 
اعتراضی مانند عراق است که احزاب و گروه های سیاسی از این حرکت ها حمایت می کنند 
و بهره برداری های سیاسی خود را هم دارند که در ایران چنین حالتی وجود ندارد و هیچ 
حزب و گروه سیاسی عقبه حمایتی این اعتراضات را به عهده ندارد. در مدل اعتراضات 
فرانسه نیز سندیکاها ممکن است پشت این قضیه بیایند. در میان مدل های اعتراضی 
مدل دیگری هم وجود دارد مانند مدل هنگ کنگ که به مداخله خارجی و طرفداری یک 
حکومت دیگری مانند آمریکا نگاه می کنند، این ها عمدتا موجب می شود مشارکت سیاسی 
مردم در جریان انتخابات کاهش پیدا کند و عمدتا مردم به دنبال ساختارشکنی هستند. یا 
مدل های اعتراضی دیگری وجود دارد برای مثال در چین مردم برای اعتراض به افزایش 
قیمت بنزین ماشین های خود را در خیابان ها خاموش کردند و دولت هم از تصمیم خودش 
عقب نشینی نکرد و نهایتا اعتراض مردم به جایی نرسید. اما اعتراضات در ایران معمولا 
متوجه یک خواسته مشخص است که در این مورد اخیر مشخصا افزایش قیمت بنزین را 
شامل می شود که قاعدتا باید این مطالبات از طریق مجلس با پیشنهاد یک طرح قبل از 
این حوادث به ثمر می رسید و دولت براساس طرح مصوب مجلس و قانون عمل می کرد 
تا اینکه بخواهد در شورای سران قوا این موضوع را حل وفصل کند. به نظر می رسد اگر 
مردم احساس کنند نمایندگان مجلس به مطالباتشان توجه ندارند و باعث برخی بحران ها 

می شوند ممکن است در ارتباط با انتخابات آینده مشارکت شان کاهش پیدا کند.
  فعال سیاسی اصولگرا

روحانی در پیامی به مناسبت روز جهانی معلولان:

دولت حمایت همه جانبه از معلولان را مورد 
توجه قرار داده است

رییس جمهوری در پیامی با گرامیداشت روز جهانی معلولان تاکید کرد دولت تدبیر و 
امید از نخستین روزهای فعالیت خود اهتمام و حمایت همه جانبه از افراد دارای معلولیت 
را مورد توجه قرار داده است.  به گزارش روز دوشنبه پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در این پیام که توسط وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی و در جمع نخبگان معلول در سازمان بهزیستی کشور قرائت شد، اظهارداشت: 
تلاش های دولت در احیا حقوق معلولان، توانمندسازی و بهره گیری از توانمندی های 
آنان، تنها زمانی از اثربخشی لازم برخوردار خواهد بود که مورد حمایت سایر قوا و نهادها 
قرار گیرد.  رییس جمهوری در این پیام افزود: از نمایندگان محترم خانه ملت و مسئولان 
محترم قوه قضائیه انتظار می رود با نگاهی حمایت گرایانه، فعالیت دولت و نهادهای 
مختلف در تحقق مفاد قوانین مرتبط با معلولان را مورد حمایت جدی خود قرار دهند 
و امکان اجرای سریع این قوانین را فراهم سازند تا در نتیجه این همگرایی ملی، تلفیق 
اجتماعی معلولان و رفع تبعیض های فراروی ایشان در سایه سار عدالت و فرهنگ اسلامی 
بیش از پیش فراهم شود. در بخشی از این پیام آمده است: دوازدهم آذرماه، روز جهانی 
افراد دارای معلولیت فرصتی است گران بها تا با نگاهی واقع بینانه و نقادانه، کارنامه خود 
را در فراگیرسازی خدمات و مهارت آموزی برای افراد دارای معلولیت مرور کنیم. رییس 
جمهوری خاطرنشان کرد: دولت تدبیر و امید از نخستین روزهای فعالیت خود، حمایت 
همه جانبه از افراد دارای معلولیت و تلاش برای حل مشکلات این عزیزان را مورد توجه قرار 
داده است که ابلاغ مصوبه هیأت وزیران در امور معلولان و تلاش برای حل مشکلات این 
عزیزان از آن جمله است و ابلاغ مصوبه هیأت وزیران در امور معلولان و تلاش برای تصویب 
قانون حمایت از حقوق معلولان از بارزترین اقداماتی است که در این رابطه صورت گرفته 
است. در این پیام آمده است: دولت تدبیر و امید تلاش می کند با تأمین منابع اعتباری 
قانون حمایت از حقوق معلولان بستر مناسبی را جهت عملی ساختن مفاد این قانون مهیا 

کند.

حسین کنعانی مقدم *

کلانتری: زورمان به خودروسازان نمی رسد
2
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فرماندار قم گفت: در دومین روز ثبت نام یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی، سه تن 
دیگر از حوزه انتخابی قم داوطلب شدند که مجموع ثبت نام کنندگان در این ۲ روز به ۱۴ تن 
رسید.  مرتضی حیدری دوشنبه شب در جمع خبرنگاران اظهار کرد: جوان ترین داوطلب 
ثبت نام شده در روز دوم ۳۰ ساله و همچنین مسن ترین فرد ۴۸ ساله هستند. وی خاطرنشان 
کرد: از این بین افراد ثبت نام شده؛ یک تن از طلاب حوزه های علمیه و ۲ تن دیگر نیز از سایر 
قشرهای جامعه می باشند. وی بیان کرد: از این افراد یک تن دارای تحصیلات دکترا، یک تن 
دارای تحصیلات کارشناسی ارشد و یک تن دیگر دارای تحصیلات حوزوی هستند. فرماندار 
قم اضافه کرد: از بین افراد ثبت نام شده در روزدوشنبه؛ ۲ تن مرد و یک تن نیز زن هستند. 
وی افزود: در مجموع این ۲ روز؛ ۲ تن خانم و ۱۲ تن آقا ثبت نام کرده اند که از این افراد هشت 
داوطلب کارشناسی ارشد، یک داوطلب دکترا و پنج داوطلب دارای تحصیلات حوزوی هستند.

 شهردار قم بابیان اینکه خیابان های این شهر دچار اشکال هندسی است گفت: نباید نظم 
و انضباط شهری را برای ارائه خدمات به گردشگران بر هم زد. سید مرتضی سقائیان نژاد 
روز دوشنبه در یک صد و بیست و یکمین جلسه رسمی شورای اسلامی شهر قم با اشاره به 
لایحه نرخ صدور مجوز ورود و تردد اتوبوس های توریستی در سطح شهر به ازای زمان توقف 
افزود: نظم و انضباط شهری برای کسانی که در شهر زندگی می کنند و هم برای کسانی 
که وارد شهر می شوند مهم است. وی گفت: اگر هتل داران در صدد ایجاد تسهیلات برای 
مسافران خود هستند باید آن ها این تسهیلات را فراهم کنند و نباید برای ارائه تسهیلات 
به توریست ها نظم و انضباط شهری را به هم زد. شهردار قم با اعلام مخالفت برای تصویب 
لایحه نرخ صدور مجوز ورود و تردد اتوبوس های توریستی در سطح شهر گفت: نظم و 

انضباط شهری برای تمام وسایل نقلیه شخصی و عمومی در داخل شهر است و باید همه

فرماندارقم: 

تعداد داوطلبان مجلس در قم به ۱۴ تن رسید 
شهردارقم: 

خیابان های قم دچار اشکال هندسی است

8

معاون اول رییس جمهوری:

استاندار قم در پیامی کسب مدال 
کاراته  جهانی  مسابقات  طلای 
تبریك  را  زاده  مهدی  امیر  توسط 

گفت.
عمومی  روابط  گزارش  به 
استانداری قم،متن پیام دکتر بهرام 
به  خطاب  قم  استاندار  سرمست 
امیر مهدی زاده بدین شرح است:

»بسمه تعالی«
مسابقات  طلای  مدال  کسب 
اسپانیا،   2019 کاراته  جهانی 
توسط جناب آقای امیر مهدی زاده 
قهرمان قمی با اخلاق و شایسته 
کشورمان،  کاراته  ملی  تیم  عضو 
افتخاری بزرگ برای ورزش استان 
شادمانی  و  غرور  موجب  و  قم 
استانی  هم  و  ایران  عزیز  مردم 

های ارجمند گردید. ضمن ابراز خرسندی، این موفقیت ارزنده ورزشی را به این ورزشکار نامی، مربیان و خانواده محترم وی 
و نیز جامعه ورزش استان تبریك عرض نموده، توفیق و سربلندی روزافزون همه ورزشکاران و افتخارآفرینان برای نظام مقدس 

جمهوری اسلامی ایران و قم مقدس در میادین ورزشی را از درگاه خداوند متعال مسألت دارم.
بهرام سرمست- استاندار قم

پیام تبریك استاندار قم 
در پي کسب مقام قهرماني امیر مهدي زاده

نیاز امروز کشورهمبستگی و 
انسجام ملی است
فرصت طلبان فکر نکنند زمان تسویه حساب مهیا شده است

انتخابات آینده امنیت ملی و منافع ملی را تضمین می کند

نفت را به روش های دیگر می فروشیم
مراسم برترین های سال آسیا برگزار شد

هیچ! سهم ایران از جشن فوتبال آسیا
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اخبار

وفاق ملی و گفتار سنجیده
 شرط خنثی سازی توطئه ها

برجام در کنار دشمنان سرسخت خارجی، دشمنان سرسخت داخلی هم داشته و 
دارد، همانگونه که کارشکنی های خارجی در سرنوشت برجام تاثیر داشت، کارشکنی، 

رفتارها و گفتارهای مخالفین داخلی نیز تاثیر منفی خود را روی آن گذاشت. 
از جمله دستاوردهای مهم برجام، شکسته شدن اجماع امنیتی جهانی علیه ایران 
و گرایش افکار عمومی جهان به سمت ایران بود، به  طوری که ترامپ با نقض قطعنامه  
22۳1 و برجام، نتوانست کشورهای عمده جهان به ویژه هم پیمانان اروپایی خود نظیر 
انگلیس، فرانسه و آلمان )اعضای اروپایی برجام( را با خود همراه سازد. شاید این اولین 
باری بود که مواضع اتحادیه اروپایی مغایر با مواضع آمریکا و در تقابل با آن قرار گرفت. 
البته این تقابل به تدریج رنگ باخت و شکلی عملی به خود نگرفت. اگر آمریکای ترامپ 
مستقیما برجام را مورد هجمه قرار داده و سیاست فشار حداکثری یا همان تروریسم 
اقتصادی علیه کشورمان را آغاز کرد، کشورهای اروپایی به ویژه سه عضو برجامی آن، با 

اکتفا به حمایت صرف کلامی و بی عملی خود، برجام را در آستانه فروپاشی قرار دادند.
بر هیچ ایرانی پوشیده نیست که آمریکا و کشورهای اروپایی از نخستین روزهای پس از 
پیروزی انقلاب اسلامی در ایران، اقدامات خصمانه و بدعهدی های فراوانی علیه مردم 
کشورمان داشته اند و برخی کشورهای منطقه و رژیم صهیونیستی هم از هیچ تلاشی 
برای تحریک آن ها در این مسیر فروگذار نبوده اند، ولی آنچه در نقض قطعنامه 22۳1 و 
برجام از سوی آمریکا و بی عملی اروپا و نهایتا رنگ باختن حمایت آن ها، تاثیر مستقیم 
داشت، پیام های غلط داخلی بود که مخابره شد. چنانچه این پیام ها نبود، نه آمریکا 
و نه سایر اعضای برجام، به این راحتی قادر به نقض یا بی عملی در قبال تعهداتشان 

نمیشدند.
رژیم  آمریکایی،  تندروهای  چون  خارجی  سرسخت  دشمنان  کنار  در  برجام 
توافق(،  از  ابوظبی )چه در زمان مذاکرات مربوطه و چه پس  و  صهیونیستی، ریاض 
دشمنان سرسخت داخلی هم داشته و دارد. همانگونه که کارشکنی های خارجی در 
سرنوشت برجام تاثیر داشت، کارشکنی، رفتارها و گفتارهای مخالفین داخلی نیز تاثیر 
منفی خود را روی آن گذاشت. تقریبا روزی را نمی توان یافت که رسانه های خاص، از 
جمله رسانه ملی حداقل نوشته یا برنامه ای برای تضعیف یا حمله به برجام نداشته باشند. 
سریال گاندو نمونه بارزی از برنامه های کلان ضدبرجامی رسانه ملی بوده و هست. علاوه 
بر این ها مخالفین داخلی برجام، روزی با حمله به سفارت و سرکنسولگری عربستان، 
روزی با تهدید سرمایه گذاری برخی از کشورها در ایران، روزی با نصب بیلبوردهایی 
در سطح شهرها علیه برخی از اعضای برجام و نهایتا برافروختن اعتراضات دی ماه 
1۳9۶، توانستند پیام غلط را به خارج از مرزها مخابره کنند. آن ها می دانستند به دنبال 
چه چیزی هستند، طوری که یکی از مخالفین برجام این سوال را طرح کرد که »کدام 
سرمایه دار غربی عاقلی حاضر است در ایران سرمایه گذاری کند؟« نتیجه پیام های 
ارسالی همان شد که مخالفین خارجی و داخلی برجام به دنبال آن بودند: خروج ترامپ 
از برجام، بازگشت تحریم های ثانویه آمریکا به اضافه تحریم های جدید، بی عملی اروپا و 

نهایتا تبدیل برجام به شیر بی یال و دم و اشکم.   
اکنون با گذشت یک سال و نیم از نقض برجام توسط ترامپ، اعضای اروپایی سخن 
بازگشت تحریم ها و  به  را تهدید  ایران  و  آورده  به زبان  از مکانیسم ماشه  از بهره گیری 
قطعنامه هایی می کنند که با برجام لغو شده بودند. وضعیت خطرناکی که اگر مجددا 
دچار آن شویم، رهایی از آن بسیار سخت و هزینه بر خواهد بود.  با این اوصاف  اگر امروز 
نتوانیم افکار عمومی شیعیان عراق را که نزدیکترین مردم از لحاظ اعتقادی به ایران 
هستند، بر له کشورمان حفظ کنیم و نتوانیم مانع از خشم آنها شویم؛ قطعا همراه سازی 
افکار عمومی کشورهای دیگر به مراتب سخت تر خواهد بود. ظاهرا مخالفین خارجی 
و داخلی برجام هم عهد شده اند که افکار عمومی جهان را علیه ایران برانگیزند و در 
مقیاسی دیگر نگذارند برجام از اتاق ویژه احیا، سالم خارج شود. از سوی دیگر آنچه در 
کنار تلاش های بی وقفه آمریکا، رژیم صهیونیستی، ریاض و ابوظبی و بی عملی اروپا 
موجب اجماع امنیتی جهانی و شکل گیری افکار عمومی جهان علیه کشورمان می شود، 
سخنان نسنجیده ای است که به پاره ای از آنها اشاره شد؛ البته سخنان و رفتارهای 
نسنجیده بسیار است و پس از اعتراضات اخیر در ایران از زبان برخی از شخصی تها 
شنیده شد. برای نمونه، صحبت از جنگ جهانی علیه ایران شد و خطاب به آمریکا، رژیم 
صهیونیستی و عربستان عنوان شد: »... منتظر باشید. از خط قرمزهای ما عبور کنید 
نابودتان می کنیم.« در رسانه ملی با تفسیری خاص از قرآن، به قلع و قمع مردم، زجرکش 
کردن آنها توصیه شد. همین اظهارات نسنجیده در داخل کشور، بهترین بهانه را به دست 
دشمنان ایران داد تا به صورت گسترده علیه ایران تبلیغ کرده و افکار عمومی را تحت 
تاثیر قرار دهند. هر چند سنجیده گویی برای هر فردی لازم است و مطابق با آموزه های 
دینی »باید سنجیده گفت تا سنجیده شنید«، ولی اهمیت آن برای افرادی که دارای 
جایگاه و شخصیت حقوقی هستند، به مراتب بیشتر و حیاتی تر است. هر چه جایگاه 
اشخاص و تریبون های مورد استفاده برتر باشد، باید دقت بیشتری صورت گیرد، چرا که 
اثرات سخنان جاری شده، بر سرنوشت مردم و جامعه گسترده تر میشود. اگر معلمی در 
کلاس از آیات قرآن، تفسیری داعشی ارائه کند، تاثیر چندانی نخواهد داشت، ولی اگر 
مفسری در رسانه ملی چنین تفسیری را ارائه دهد، قطعا آثار منفی فراوانی به بار خواهد 
آورد. سخن گفتن در مورد نابودی برخی از رژیم ها هم همین حکم را دارد. دشمنان 
انقلاب اسلامی از سخنان ارائه شده تفسیر خود را داشته و همان را تبلیغ می کنند. برای 
نمونه، ایران بارها اعلام کرده است که بمب اتمی ندارد و مطابق با فتوای رهبر معظم 
انقلاب، تولید و استفاده از بمب اتمی حرام است. از سوی دیگر ایران تاکید می کند که 
بدنبال ساخت موشک هایی نیست که قابلیت حمل کلاهک هسته ای را داشته باشند. با 
وجود تاکیدات فراوان ایران و فتوای مقام معظم رهبری، دشمنان قسم خورده کشورمان 
ذره ای از تبلیغات منفی خود در این زمینه کم نکرده و مدعی هستند که ایران به دنبال 
ساخت بمب اتمی و موشک های مربوطه است. در چنین شرایطی باید دید تهدید در 
مورد نابودی آمریکا، رژیم صهیونیستی و عربستان از سوی دشمنان ایران چگونه تفسیر 
می شود.   قطعا با وجود اینگونه تفاسیر و گفتار نسنجیده کار برای دستگاه دیپلماسی 
و دیپلمات ها برای دفاع از کشور و ارایه واقعیات، بسیار سخت تر از قبل خواهد بود و 
شایسته است که در راستای منافع ملی و خنثی سازی توطئه های گوناگون دشمنان 
قسم خورده کشورمان، بیشتر از هر زمانی مراقب رفتار و سخنان خود باشیم. آنچه امروز 
برای مقابله با انواع و اقسام توطئه های دشمنان قسم خورده کشورمان، حیاتی است، 
از سویی وفاق و وحدت ملی و از سوی دیگر سنجیده گویی و اتخاذ مواضع درست، 
دقیق و یکسان است. با چنین رویکردی می توان از داشته ها و دستاوردها به نحو احسن 
بهره برداری کرد و تهدیدات و چالش ها را به فرصت تبدیل نمود. وجود تفرقه و تدوام رفتار 
و گفتار نسنجیده، دقیقا نتیجه عکس خواهد داشت و فرصت ها هم به چالش تبدیل 

خواهد شد.  
کارشناس سیاسی

توصیه کیانوش راد به اصلاح طلبان:
ائتلاف با اصولگرایان میانه رواز دستور کار خارج نشود
عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت؛ می گوید: نباید پروژه ائتلاف را تمام شده فرض 
کرد و نادیده گرفت. اصلاح طلبان نباید مسئله ائتلاف با اصولگرایان میانه رو را از دستور 
کار خارج کنند.  محمدکیانوش راد اظهارداشت: اگر امروز شاهد اشکالاتی در مجلس 
و لیست امید هستیم به دلایل دیگری ارتباط دارد. که در صورت فعال بودن احزاب و 
افراد اصلاح طلب با همین لیست امید فعلی نیز می توانستند قدم های موثرتر و گام های 
با  ائتلاف  مسئله  نباید  اصلاح طلبان  می کنم  تصور  من  بنابراین  بردارند.  محکم تری 
اصولگرایان میانه رو را از دستور کار خارج کنند. این نماینده مجلس همچنین تاکید کرد: 
آنچه اهمیت دارد انجام ائتلاف با احزاب مشخصی ست که حاضر باشند روی  برنامه های 
اصلاح طلبان ائتلاف کنند. در غیر این صورت ائتلاف بی نام و نشان نتیجه خوبی به 
دنبال نخواهد داشت. بنابراین اینکه اصلاح طلبان مجددا سراغ پروژه ائتلاف بروند به 
خرد جمعی احزاب اصلاح طلب در چند ماه پیش رو تا انتخابات دارد اما من شخصا 
تمرکز بر این مسئله را منتفی نمی دانم.کیانوش راد در ادامه درخصوص رایزنی جریان 
اصلاح طلب با شورای نگهبان برای تایید صلاحیت چهره های شناخته شده و باتجربه 
این جریان سیاسی، گفت: باتوجه به رویکردی که در شورای نگهبان وجود دارد شاید 
نتوان چندان به نتایج آن امیدوار بود اما این مسئله نافی تلاش های اصلاح طلبان در این 
مسیر نخواهد بود از سویی نهادهای حاکمیتی باید باتوجه به حوادث اجتماعی که شاهد 

بودیم، به سمت همگرایی و انسجام بیشتر پیش روند.
برگ برنده اصلاح طلبان در انتخابات پیش رو

این عضو حزب اتحاد ملت در تحلیلی درخصوص برگ برنده اصلاح طلبان در  انتخابات 
پیش رو، اظهار کرد: برنامه ها و شعارهای اصلاح طلبان و انتخاب نیروهای شایسته و 
عرصه  در  اصلاح طلبان  جدی  حضور  زمینه ساز  می تواند  اصلاحات  جریان  به  وفادار 
سیاسی کشور باشد. اگر اصلاح طلبان لیستی شامل چهره های شایسته و وفادار مردم 
در انتخابات ارائه کنند حتی اگر  باز هم این افراد ناشناخته باشند می توان امید داشت که 
توجیه قابل قبولی در برابر مردم داشته باشند و حتی اگر اصلاح طلبان با برنامه و شعارهای 
مناسب در انتخابات شرکت کنند و با اقبال مردم هم مواجه نشوند باز هم می توان به اقدام 

اصلاح طلبان به عنوان یک سرمایه اجتماعی در تحولات آینده چشم دوخت.
همراه بودن با مردم به معنای رفتار تند و هیجانی نیست

با مردم ربطی به  کیانوش راد تصریح کرد: بهنگام بودن در موضع گیری و همراهی 
شعارهای تند و هیجانی ندارد. این تلقی برخی چهره های سیاسی که لزوما به روز بودن 
و بهنگام بودن را مساوی با سخنان تند می دانند تلقی نادرستی است. وی افزود: مردم 
انتظار دارند کسانی را که به عنوان نماینده برمی گزینند در هنگامه سختی ها و مشکلات 
در کنار خود ببینند. اما متاسفانه در بسیاری از موارد شاهد کندی یا اهمال در دفاع 
از کارگران و طبقات آسیب پذیر جامعه در میان مجموعه اصلاح طلبان  بوده ایم که باید 
با تغییر رویکرد گفتمانی به بازسازی اعتماد بیشتر مردم به جریان اصلاحات در کشور 

توجه کرد.

محمدحسین کبریا *

سلحشوری، نماینده تهران:
»کمیسیون ویژه« حوادث آبان ۹۸ را پیگیری می کند

 یک نماینده مجلس شورای اسلامی معتقد است سال هاست تصمیم گیران با مردم 
حرف نزدند که این خود می تواند منجر به اتفاقاتی شود که شاید نتوان آسیب هایش را 

جبران کرد.
پروانه سلحشوری درگفت وگو با ایلنا درباره تشکیل کمیته حقیقت یاب از سوی نمایندگان 
مجلس، گفت: از همان روزهای ابتدایی که اعتراضات و اتفاقات رخ داد، نمایندگان به این 
فکر افتادند تا یک راهکاری پیدا کنند و به حقایق موجود پی ببرند. نماینده مردم تهران 
در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: اخبار جسته و گریخته از جاهای متفاوت به 
دست ما می رسد که تفاوت آماری فاحشی دارد. وی ادامه داد: مشاهده می کنیم بین جان 
باختگان نوجوانان هستند که بسیار تاسف آور است. با توجه به همین شرایط و اتفاقات 
بود که ما خواستار تشکیل یک کمیته حقیقت یاب شدیم. سلحشوری ادامه داد: از آقای 
پارسایی پیگیر شدم که گفتند که در کمیسیون اصل نود باتوجه به آئین نامه یک کمیسیون 
ویژه تشکیل خواهد که می تواند به طور قانونی این موضوعات را پیگیری کند که باید 
گفت این کمیسیون تخصصی تر از کمیته است. این عضو فراکسیون امید مجلس شورای 
اسلامی افزود: معتقدم نمایندگان این طرح را امضا خواهند کرد، زیرا حساسیت در اغلب 
شهرها وجود دارد و آنها هم دلشان می خواهد به مردمشان بگویند که چه اتفاقی رخ داده 
است. وی تاکید کرد: کمیسیون ویژه باید با قید سه فوریت به مجلس بیاید و سریع شروع 
به کار کند. باید در اسرع وقت اعضایش مشخص شود تا ما بتوانیم در چندماه باقی مانده 
در مجلس دهم نتایجی را به دست بیاوریم و گزارش دهیم. این عضو کمیسیون فرهنگی 
مجلس شورای اسلامی یادآور شد: کشور در شرایط خوبی به سر نمی برد ما باید برای مردم 
احترام قائل شویم به همین خاطر مجلس باید هوشیارانه عمل کند. وی درباره این که 
آمارهای افراد بازداشت شده و یا جان باخته بسیار با یکدیگر اختلاف دارد، گفت: قصوری 
که در این زمینه رخ می دهد عدم اطلاع رسانی دقیق است، من به شخصه تلویزیون نگاه 
نمی کنم اما گفته می شود اخبار به شدت یک سویه است که همین امر مردم را به سمت 
منابع دیگری سوق می دهد، آن هم منابعی که مشخص نیست صحت اخباری که بیان 
می کنند در چه حدی است. سلحشوری ادامه داد: مردم عصبانی و سرخورده هستند،  
در این چند روز تحقیر شده اند. فشار اقتصادی از یک سو سرخوردگی از سوی باعث شده 
است امروز فکر کنند انسان بودن شان کتمان شده است. وی تاکید کرد: نادیده گرفتن 
مردم بسیار خطرناک است، تصمیم گیران باید بدانند این کار چه عواقبی دارد، شاید تا 
یک مدتی مردم خاموش شوند اما دل ها پر از کینه است که باید فکری کرد.  این نماینده 
مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه باید با مردم حرف بزنیم، گفت: سال هاست تصمیم 
گیران با مردم در ارتباط نیستند وظیفه حکم می کند به مردم احترام بگذاریم، زخمی که 

خنده های آقای روحانی به دل مردم زد یک زخم کاری است.

 فرمانده کل ارتش خبر داد؛

ساختار مقابله با فتنه های دشمن در نیروهای 
مسلح تعیین شد

 فرمانده کل ارتش تعیین شدن ساختار مقابله با فتنه های دشمن در نیروهای مسلح 
خبر داد و گفت: آموزش های لازم در این راستا به نیروها داده شده و البته آمادگی های 

لازم نیز کسب شده است.
سرلشکر سیدعبدالرحیم موسوی با اشاره به فرمایشات فرماندهی معظم کل قوا در 
خصوص حفظ عوامل پیروزی و تعیین یک ماموریت ویژه برای نیروهای مسلح مبنی بر 
اینکه نیروهای مسلح باید مراقب فتنه ها باشند و آرایش و آمادگی های لازم را برای مقابله با 
فتنه داشته باشند گفت: فتنه ها در شاخه ها، ابعاد و اشکال مختلف متوجه ایران اسلامی 
است و همه ما مسئولان به پشتوانه مردم فهیم و در صحنه باید برای مقابله با این فتنه ها 
و به شکست کشیدن آنها و البته ناامید کردن دشمنان قسم خورده ایران اسلامی آماده و 
گوش به فرمان ولایت باشیم. فرمانده کل ارتش با اشاره به آمادگی نیروهای مسلح برای 
مقابله با انواع فتنه ها و تهدیدات دشمن اظهار داشت: در نیروهای مسلح ابعاد فتنه 
های دشمنان، در اتاق های هم اندیشی مورد بحث و کارشناسی قرار گرفته و شاخه های 
مختلف آن مشخص شده است. اقداماتی که باید نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران 
در مقابل فتنه های دشمنان و برای شکست این فتنه ها انجام دهند نیز به خوبی مشخص 
شده است. سرلشکر موسوی ادامه داد: در نیروهای مسلح برای مقابله با تهدیدات و فتنه 
های بدخواهان نظام ساختار تعیین شده و آموزش های لازم نیز در این راستا به نیروها 
داده شده و البته آمادگی های لازم نیز کسب شده است تا هر کدام از این شاخه های 
مختلف مورد هدف دشمنان قرار گرفت، نیروهای مسلح بتوانند متناسب با آن واکنش 
داشته و به بهترین شکل وظایف خود را عمل کنند. فرمانده کل ارتش با اشاره به توطئه 
اخیر دشمنان که پس از اصلاح قیمت بنزین در شهرهای مختلف شکل گرفت، گفت: 
ماجرای اخیری که در کشور ما رخ داد تفاوت بسیاری با مسائل پیش از آن داشت. انگیزه 
شروع این حوادث نیز بسیار متفاوت با حوادث گذشته بود که البته با درایت، تیزهوشی، 
آینده نگری و تدبیر مقام معظم رهبری و با حد نهایت ایثار ایشان نقشه دشمنان به شکست 
انجامید. رهبر معظم انقلاب اسلامی با ایثار برای حفظ انسجام و امنیت کشور خودشان را 

سپر بلای مشکلات کردند تا امنیت ایران اسلامی برپا بماند.

وزیردفاع: 

نسخه های غرب برای امنیت منطقه
 شیوه  جدید استعماری است

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح نسخه های ارائه شده غربی ها از جمله وزیر دفاع 
فرانسه را شیوه های جدید استعماری و غیرمسئولانه عنوان کرد و یادآور شد: مداخله  
غربی ها موجب پیچیده تر شدن شرایط امنیتی منطقه می شود؛ توصیه می کنم به فکر 
علاج مرگ مغزی نهادهای امنیتی خودشان باشند.  سرتیپ امیر حاتمی روز دوشنبه 
در واکنش به اظهارات مداخله جویانه یک مقام دفاعی اروپایی در کنفرانس منامه اظهار 
داشت: استعمارگران سابق که حدود یک قرن پیش در این منطقه یکه تازی می کردند 
و پس از مواجهه با مقاومت های مردمی، منطقه را ترک کردند، اکنون بار دیگر هوس 
بازگشت به منطقه به سرشان زده و درصددند از گاو شیردهی که ترامپ معرفی می کند، 
سهم خواهی کنند، اما بدانند مردم منطقه آگاهند و ظلم و ستم و غارتگری آنها را فراموش 
نکرده و با یکسری لفاظی نمی توانند آنها را تحریک کنند. وی با بیان اینکه تردیدی در افول 
قدرت نرم و سخت آمریکا در جهان )که وزیر دفاع فرانسه به نوعی به آن اشاره کرده( وجود 
ندارد، اظهار داشت: این به معنای آمادگی منطقه برای جایگزینی قدرت های استکباری 
دیگر با آن نیست.  امیر حاتمی تصریح کرد: وزیر دفاع فرانسه به جای فرافکنی و بیان 
این مطالب تحریک آمیز که مشخصا برای تامین  منافع مادی برای کشورش بیان شده، 
بهتر است به آمارهایی که در مورد تعداد اتباع فرانسوی پیوسته به داعش و نقشی که 
آنها در جنایات در سوریه و عراق داشتند، توجه کند و بگوید چه نقش مثبتی در مقابله با 

تروریست های تکفیری داعش در عراق و سوریه داشته است؟
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح یادآور شد تروریست های تکفیری در این منطقه به 
دست نیروهای مسلح و مردم عراق و سوریه و با کمک و مساعدت ایران و روسیه شکست 
داده شدند و قدرت های غربی اعم از آمریکا و دیگران غیر از تلاش برای مدیریت این 

گروه ها به نفع خود، اقدامی در مقابل آنها انجام ندادند.

سردار شریف:

راهبرد دشمن القای یاس و ناامیدی میان 
مردم است

 سخنگوی سپاه گفت: دشمنان که از تهاجم نظامی کاملا نا امید شده اند در پی تغییر 
باور و اعتقادات مردم با جنگ روانی و رسانه ای و القای یاس و ناامیدی میان مردم هستند.
سردار رمضان شریف سخنگو و مسئول روابط عمومی کل سپاه در همایش »رسانه 
انقلابی« که صبح امروز دوشنبه در شهر اراک برگزار شد، گفت: تا پیش از به ثمر رسیدن 
انقلاب اسلامی دو گفتمان غالب شرق و غرب با دو جایگاه مسلط وجود داشت و بیشتر 
کشورهای دنیا تابع این دو گفتمان بودند اما امام  بزرگوار ما با ارائه الگو و تفکر انقلاب 
اسلامی گفتمان سومی برگرفته از مبانی اسلام و قرآن را به جامعه بشری ارائه کرد. وی 
گفتمان انقلاب اسلامی را الهام بخش و مولد تفکر مقاومت توصیف و با تاکید بر اینکه 
دشمن نمی خواهد این گفتمان پا بگیرد، گفت: در طول این چهل سال هیچ کشوری 
به اندازه ایران در راس اخبار رسانه های جهان نبوده و این مهم نشان از اهمیت انقلاب و 
نظام اسلامی ما برای دشمنان دارد. سردارشریف بیان کرد: تا پیش از انقلاب تمام امکانات 
ایران در دست آمریکائی ها بود و بیش از 1۳0 مستشار در اداره ایران و کسب منافع از منابع 
ملی و حقوق ملت ایران نقش موثر داشته اند. وی کلید واژه رفتار مشترک آمریکائی قبل از 
انقلاب، طول انقلاب و هم اکنون را کسب منافع بویژه در حوزه نفت و انرژی دانست و افزود: 
آمریکائی ها در هیچ کجا منافع ملت ها را در نظر نگرفته اند و تنها به فکر خودشان بوده اند.

مدیرکل ضدتروریست وزارت اطلاعات خبرداد
دستگیری نفر ۷۹از عوامل اغتشاشات اخیر در خوزستان 
سربازان  شبانه روزی  اقدامات  با  کرد:  اعلام  اطلاعات  وزارت  ضدتروریست  مدیرکل 
از عناصر اصلی حمله به مراکز  امام زمان )عج( در استان خوزستان، ۷9 نفر  گمنام 
عمومی و خصوصی، پایگاه های نظامی و انتظامی و مردم شناسایی و در حین و بعد از 
اغتشاشات دستگیر شدند.   به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت اطلاعات، مدیرکل 
ضدتروریست وزارت اطلاعات روز دوشنبه اعلام کرد از این افراد 1۳ قبضه انواع اسلحه 
از جمله کلاشنیکف و کلت کمری، لباس نظامی، پلاک جعلی خودرو و تابلو ایست و 
بازرسی کشف و ضبط شد. مدیرکل ضدتروریست وزارت اطلاعات اظهار داشت: سه تیم 
تروریستی با حمایت یکی از کشورهای حوزه خلیج فارس آموزش های ویژه دیده و نقش 
مهمی در حمله به مراکز دولتی و شلیک به حافظان امنیت و مردم داشته اند که یکی از 

اتباع این کشور نیز جزء دستگیرشدگان می باشد.

وزیر کشور با تاکید بر این که امنیت عمومی را فدای مطامع سیاسی آنی و کوتاه مدت 
نکنیم، گفت: نباید امنیت، اقتدار و منافع ملی را در چارچوب رقابت های سیاسی و مصلحت 

اندیشی ها و منفعت اندیشی های جناحی ببینیم. 
عبدالرضا رحمانی فضلی  ظهر دوشنبه در حاشیه همایش استانداران در جمع خبرنگاران 
افزود: با توجه به شروع ثبت نام نامزدهای انتخابات مجلس مقرر شد که استانداران در این 
جلسه حضور پیدا کنند و یکبار دیگر تمام مسیری که برای امر انتخابات تعیین کردیم را مرور 
کنیم. گزارش هایی راز استانداران داشته باشیم و متناسب با شرایط دستوراتی که لازم است 
در امر هماهنگی همکاری و تعامل با همه دستگاه هایی که در خصوص انتخابات نقش 
دارند انجام بگیرد. وی در ادامه به حوادث اخیر در خصوص اصلاح قیمت بنزین هم گفت: 
استانداران از محل ماموریت خود گزارش هایی ارایه کردند و در جلسه هم سعی شد گزارشی 
از هر استان ارایه شود و نقاط آسیب و ضعف و دلایل شروع و نحوه مدیریت موضوع به دقت 
بررسی شود. وزیر کشور اضافه کرد: امروز مقرر شد استانداران در فرصت مناسب همه موارد 
را جمع بندی کنند و به وزارت کشور دهند تا نسبت به اقدامات انجام شده و شرایطی که در 
هر استان بوده تصمیمات لازم  اتخاذ شود. رحمانی فضلی گفت:  امیدوارم همان گونه که 
مردم بعد از حادثه و در حین حادثه با آمدن به میدان و ابراز تنفر و انزجار از کسانی که موجب 
شرارت و زحمت و مشکلات زیادی برای جامعه انقلابی و مردم شدند، بتوانیم با استفاده 
از این تجربیات و هماهنگی های بیشتر امنیت مردم را که مهمترین رکن اصلی هستند، به 
نحو احسن داشته باشیم. وزیر کشور افزود: علیرغم همه اقداماتی که از طرف دشمنان و 
رسانه های بیگانه و معاندین و مخالفین انقلاب در تعبیر و تحلیل این موضوع اتفاق افتاده 
است خوشبختانه آنچه قابل ارائه و عرضه در این شرایط است این است که مردم همچنان در 
پشت انقلاب و حامی انقلاب و در کنار انقلاب هستند. وی ادامه داد: همه می دانیم تحت 
تحریم هستیم و مشکلات اقتصادی که دشمنان بر ما تحمیل می کنند آثار خود را دارد اما 
همه با اراده و تحلیل دقیقی که دارند در پشت رهبری و دولت هستند و همگام و همراه با 
دولت یقینا با اراده عمیق قلبی و عملی خودمان ثابت خواهیم کرد که در همه شرایط مردم 
پشتیبان انقلاب هستند و راه مقاومت و استقامت راه اصلی حمایت از اسلام و انقلاب و 

ایران و مردم است.
رحمانی فضلی گفت: امیدوارم کسانی که در این خصوص و در این چند روز به دلیل عدم 
اطلاع از ابعاد موضوع جهل به همه ابعاد موضوع قضاوت ها و داوری هایی کردند، تحمل و 
تامل بیشتری داشته باشند این نوع قضاوت ها به خصوص برای نیروهایی که واقعا در این 
چند شب شرایط بسیار سختی را گذراندند و از امنیت مردم در مقابل کسانی که عملا به 
صورت مسلحانه چه گرم و چه سرد مشکل ایجاد کردند دفاع کردند، به گونه ای صحبت 

کنیم که این زحمات نادیده گرفته شود. وزیر کشور با بیان این که حتما توضیحات بیشتری 
در ابعاد این موضوع داده خواهد شد، گفت: مقداری تحمل و تامل لازم است که در این 
موضوع تصمیم بگیریم. وی یادآور شد: برخی از افراد و جریانات سیاسی فکر کردند بستر 
سیاسی خوبی در مورد رقابت های سیاسی است و مسایلی را مطرح کردند که حتما مردم 
خود نسبت به این موضوع قضاوت و داوری خواهند کرد. رحمانی فضلی تاکید کرد: به 
عنوان وزیر کشور و کسی که بیشترین اطلاع و هماهنگی را در این موضوع با نیروها داشتم، 
می گویم این موضوع مربوط به امنیت و اقتدار و منافع ملی است و نباید آن را در چارچوب 

رقابت های سیاسی و مصلحت اندیشی  و منفعت اندیشی های جناحی ببینیم.
وزیر کشور تصریح کرد: خداوند واقعا از ما نخواهد گذشت که امنیت عمومی را فدای 
مطامع سیاسی آنی و کوتاه مدت کنیم وامیدوارم همه برای سربلندی و عزت و سربلندی 

کشور تلاش کنیم.

وزیر کشور : 

امنیت عمومی را فدای مطامع سیاسی کوتاه مدت نکنیم

از اشرار و  رئیس قوه قضاییه گفت: پرونده افراد اعم 
افراد وابسته به بیگانگان که توسط نیروی انتطامی، وزارت 
اطلاعات، سپاه و سایر ضابطان به دستگاه قضایی تحویل 
داده شده اند، عادلانه و قانونی در دست بررسی است 
و ان شاءالله به زودی مردم در جریان رسیدگی به این 

پرونده ها قرار خواهند گرفت.
آیت الله سیدابراهیم رئیسی در جلسه شورای عالی قوه 
قضاییه با اشاره به حوادث پس از اجرای طرح مدیریت 
مصرف سوخت در کشور تصریح کرد: نسبت به اجرای 
طرح اشکالات و انتقاداتی وجود دارد که از جمله آن، 
عدم اقناع افکار عمومی و ایجاد اجماع نخبگانی است. 
این ایرادات، موجب اعتراض مردم شد که این اعتراض 
و خواست را باید شنید. رئیس قوه قضاییه ادامه داد: 
اشرار و دشمنان خارجی بر موج انتقادات و اعتراضات 
بحق مردم سوار شدند و تصور کردند با سوءاستفاده از 
این  بر  نائل شوند.  اهداف خود  به  این فضا می توانند 
اساس اقدام به شرارت، ناامنی، ایجاد نگرانی برای مردم 
و وارد آوردن خسارت هایی به اموال عمومی و خصوصی 
کردند که البته بحمدالله با حضور معنادار و به موقع مردم 
تحت رهنمودهای زمان شناسانه مقام معظم رهبری، 

توطئه های آن ها خنثی و امنیت کشور تضمین شد.
رئیسی با تاکید بر ضرورت شنیدن سخن مردم در مقام 
عمل و اجرا، به موضوع نظارت بر بازار و قیمت ها اشاره 

کرد و افزود: مساله بازار و قیمت کالاها و خدمات بویژه 
برای اقشار کم در آمد از مسائل بسیار مهم است. بر همین 
اساس، نظارت سازمان ها و دستگاه های مسئول بر بازار و 
قیمت ها ضروری است و باید بازار را از دست سوداگران و 

سودجویان حفظ کرد.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه امروز مساله معیشت 
مردم در اولویت قرار دارد، موضوع اقناع افکار عمومی در 
اجرای طرح مدیریت مصرف سوخت را مورد اشاره قرار 
داد و اظهار کرد: گرچه این اقدام باید پیش از اجرای طرح 
صورت می گرفت، اما همچنان ضرورت آن باقی است و 
موضوع باید توسط کارشناسان، نخبگان و صاحبنظران به 

درستی تبیین شود.
برخورد دستگاه قضایی  به  اشاره  با  ادامه  در  رئیسی 
و  اموال عمومی  تخریبگران  و  امنیت  اشرار، مخلان  با 
خصوصی، خاطرنشان کرد: پرونده افراد اعم از اشرار و 
افراد وابسته به بیگانگان که توسط نیروی انتطامی، وزارت 
اطلاعات، سپاه و سایر ضابطان به دستگاه قضایی تحویل 
داده شده اند، عادلانه و قانونی در دست بررسی است 
و ان شاءالله به زودی مردم در جریان رسیدگی به این 

پرونده ها قرار خواهند گرفت.
دولت فکری برای خسارت های حوادث  اخیر 

بکند
 رئیس قوه قضاییه درباره خسارت دیدگان این حوادث 

نیز تاکید کرد: از خسارت های جانی و مالی خسارت 
دیدگان نمی توان گذشت.

 ما معتقدیم از نظر حقوقی باید نسبت به این خسارات 
مدعی بود و درخواست ما از مسئولان بویژه دولت این 

است که نسبت به جبران خسارت ها فکر و اقدام کنند. 
همکاران ما نیز این موضوع را دنبال کنند، زیرا نسبت 
و  باشد  باید حساسیت وجود داشته  به حقوق مردم 
خسارت دیدگان مطمئن باشند که مورد حمایت قانون 

قرار دارند.
به  با اشاره  از سخنان خود  رئیسی در بخش دیگری 
از  را  سالم  و  پاک  هوای  اخیر،  روزهای  در  هوا  آلودگی 
وعده های همیشگی دولتها، شهرداران و شوراها به مردم 
دانست و تصریح کرد: متاسفانه امروز هوای پاک و سالم 
در بعضی ایام، وضعیت نامناسبی دارد و زندگی و سلامت 
مردم با آلاینده ها تهدید می شود. در این زمینه، قانون کم 

نداریم. 
است   ۷۴ سال  مصوب  قانون  قوانین،  این  از  یکی 
 9۷ سال  مصوب  دیگر  قانون  است.  خوبی  قانون  که 
است که در آن وظیفه سازمان حفاظت محیط زیست، 
و  معدن  صنعت،  و  نیرو  کشور،  نفت،  وزارتخانه های 
تجارت، نیروی انتظامی و سایر دستگاه ها برای جلوگیری 
از آلودگی هوا و تامین هوای پاک به طور کامل احصا شده 

است.

رییس قوه قضاییه:
پرونده اشرار ناامنی های اخیر در حال رسیدگی است

وزیر خارجه عمان، گفت:  بن علوی  یوسف  امنیت ملی در دیدار  دبیر شورای عالی   
ائتلاف های منطقه ای می تواند بدون حضور و دخالت بیگانگان ضامن امنیت پایدار در 

منطقه باشد.
دریابان علی شمخانی نماینده مقام معظم رهبری و دبیر شورای عالی امنیت ملی در دیدار 
یوسف بن علوی وزیر خارجه عمان با وی، با اشاره به تلاش ناکام امریکا برای ایجاد ائتلاف 
بین المللی به بهانه برقراری امنیت در خلیج فارس گفت: تنها ائتلاف هائی در منطقه راه 
گشا، امنیت ساز و پایدار می ماند که بیگانگان در آن نفوذ و دخالتی نداشته باشند. وی 
گفت: کشوری که به هیچ یک از تعهدات خود نه در ارتباط با ایران و نه در مراوده با سایر 
کشورها پایبند نیست نمی تواند قابل اعتماد باشد. شمخانی خاطر نشان کرد: کشورهایی 
که بیشترین سهم را در ایجاد تنش و نا امنی در منطقه داشته اند و با به راه اندازی جنگ 
های متعدد و گسترش تروریسم، منطقه را به آشوب و نابودی کشاندند؛ هرگز به دنبال ثبات و 

امنیت خلیج فارس نبوده و صرفا تامین منافع خود و غارت منطقه را دنبال می کنند.
عربستان بیش از این امنیت منطقه را به خطر نیندازد

دبیر شورای عالی امنیت ملی با بیان اینکه ادامه جنگ در یمن یکی دیگر از نشانه های 

رویکرد جنگ طلبانه و امنیت سوز قدرت های سلطه گر و عوامل منطقه ای آنان است، 
تصریح کرد: ادامه این نسل کشی جز در خدمت منافع دشمنان صلح و امنیت منطقه 
همچون آمریکا و اسراییل نیست و عربستان باید با تسلیم در برابر خواست مردم مقاوم یمن 

بیش از این ثبات و امنیت منطقه را به خطر نیندازد.
در این دیدار وزیر خارجه عمان با ابراز خرسندی نسبت به رایزنی مستمر دو کشور در 
از  به نفع هیچیک  المللی اظهار داشت: تنش در منطقه  بین  و  موضوعات منطقه ای 
کشورهای حوزه خلیج فارس نبوده و باید از توسعه آن به هر نحو جلوگیری شود. بن علوی 
مواضع اصولی تهران و مسقط در مسائل منطقه ای و بین المللی را بسیار نزدیک و همگرا 
عنوان کرد و اظهار داشت: روابط گرم و صمیمی دو کشور در ابعاد سیاسی، اقتصادی و 

بازرگانی می تواند با برداشتن گامهای جدید جهش قابل توجهی داشته باشد.
وزیر امور خارجه سلطنت عمان، دستیابی به امنیت پایدار در منطقه را نیازمند توافق و 
تفاهم مجموعه کشورهای منطقه و رفع سوء تفاهم های موجود عنوان کرد و اظهارداشت: 
عمان همواره آمادگی دارد از مجموعه ظرفیت های خود برای رفع تنش های موجود و ایجاد 

زمینه گفتگوی سازنده میان کشورهای منطقه بهره بگیرد.

 دبیر شورای عالی امنیت ملی

ائتلاف های منطقه ای می تواند ضامن امنیت پایدار باشد

رئیس شورای عالی استان ها گفت: اجرای طرح درآمد 
پایدار، تحول جدی در منابع شهرداری ها ایجاد می کند 
و شهرداری ها را از شهرفروشی نجات می دهد. اتفاقی که 
در حال حاضر شاهد آن هستیم و در قالب فروش منابع 
شهرداری، پارکینگ و تراکم فروشی انجام می شود. مرتضی 
الویری روز دوشنبه در نشست خبری با خبرنگاران افزود: 
طرح درآمد پایدار شهرداری ها به کمک شورای عالی استان 
ها تهیه شد و دولت هم یک لایحه در این خصوص داده است. 
اینها درهم تلفیق و وارد صحن مجلس شد که خوشبختانه 
خارج از نوبت در دستور قرار گرفت و هفته آینده در صحن 
این  مجلس شورای اسلامی مطرح می شود. وی گفت: 
طرح با قید دو فوریت به مجلس رفت و تا ماده چهار پیش 
رفته است. سپس به کمیسیون خاص رفت و در نهایت هفته 
آینده در صحن مجلس مطرح می شود که می تواند تحول 
جدی در منابع شهرداری ها ایجاد کند. الویری تاکید کرد: 
تصویب طرح درآمد پایدار، شهرداری ها را از شهر فروشی 

نجات خواهد داد. اتفاقی که در حال حاضر شاهد آن هستیم 
که به عنوان مثال در قالب فروش منابع شهرداری، پارکینگ و 

تراکم فروشی انجام می شود.
شوراها در جایگاه قانونی خود دیده نمی شوند

الویری گفت: قانون اساسی در کشور اصل است و گاهی 
هم شاید اشکالاتی داشته باشد اما مهم این است که همین 
قانون اساسی هم اجرا نمی شود و یکی از این موارد اصل 
101 قانونی اساسی در خصوص شوراها است که تاکید بر رفع 
تبعیض دارد و شورای عالی استان ها هم به منظور نظارت بر 
امور شوراها ایجاد شده است، اما در این خصوص همکاری 
لازم توسط دولت انجام نشده است. وی ادامه داد: بر اساس 
ماده ۸۸ قانون شوراها و وظایف شورای عالی استان ها باید یک 
نسخه از بودجه کشور در اختیار شورای عالی استان قرار گیرد 

تا نظر خود را اعلام کند اما متاسفانه به آن توجه نشده است.
قانون شوراها نیاز به بازنگری جدی دارد

رئیس شورای عالی استان ها با اشاره به برگزاری نخستین 

انتخابات شوراها در سال 1۳۷۷ گفت: 20 سال پس از 
تولد جمهوری اسلامی ایران نخستین انتخابات شوراها 
برگزار شد و همین تاخیر 20 ساله قانون شوراها را از سایر 
دستگاه ها عقب انداخت و باعث شد که جایگاه اصلی 
شوراها به حد کافی تثبیت نشود لذا ما به این جمع بندی 
رسیدیم که قانون شوراها نیاز به بازنگری جدی دارد و هفته 
گذشته که شکل و قالب اصلی این اصلاح در شورای عالی 
استان ها که پیش تر تصویب شده بود به مجلس ارسال شد 
و با تحقق این موضوع این شانس ایجاد می شود که بگو 
مگوهای مختلف بر سر برخی مواد قانونی برطرف شود. 
بر اساس تجارب  تاکید کرد: اصلاحات پیشنهادی  وی 
جهانی تدوین شده و امیدواریم در مجلس شورای اسلامی 
بتوانیم برای بررسی آن تقاضای اولویت کنیم تا پیش از 
اتمام مجلس در این دوره این موضوع مورد بررسی قرار 
گیرد چرا که اگر دوره مجلس به اتمام برسد باید بار دیگر 

این حرکت را از ابتدا انجام دهیم.

رئیس شورای عالی استان ها:

طرح درآمد پایدار، شهرداری ها را از شهرفروشی نجات می دهد

وزیر امور خارجه با تاکید بر لزوم کاهش تنش ها در منطقه به ویژه در یمن افزود: 
جمهوری اسلامی ایران از هر حرکت و ابتکاری که با حسن نیت در راستای کاهش 

تنش ها در منطقه انجام شود، استقبال و به آن کمک خواهد کرد. 
»محمد جواد ظریف« روز دوشنبه  در دیدار »یوسف بن علوی« وزیر خارجه عمان با 
اشاره به نقش خوب و سازنده کشور همسایه عمان، روابط دو کشور را جامع و بسیار 
خوب توصیف کرد و از گسترش و تعمیق هر چه بیشتر این روابط در همه زمینه ها 

استقبال کرد.
ظریف با تاکید بر لزوم کاهش تنش ها در منطقه به ویژه در یمن افزود: جمهوری 
اسلامی ایران از هر حرکت و ابتکاری که با حسن نیت در راستای کاهش تنش ها در 

منطقه انجام شود،  استقبال و به آن کمک خواهد کرد.رییس دستگاه دیپلماسی اراده 
ایران برای گفت وگو با همه کشورهای منطقه را جدی خواند و افزود: پویش صلح هرمز 
در همین راستا ارائه شد. یوسف بن علوی وزیر امور خارجه عمان نیز در این دیدار 
شرایط منطقه ای را نیازمند گفت وگو و تفاهم هر چه بیشتر دانست و افزود: در این 
زمینه برگزاری یک کنفرانس جامع و فراگیر با حضور همه کشورهای ذینفع می تواند 
مفید باشد. در این دیدار در خصوص طیف گسترده ای از موضوعات دو جانبه، مسائل 

منطقه ای و بین المللی گفت وگو و تبادل نظر شد.
همکاری های سیاسی، اقتصادی، علمی و فناوری میان دو کشور در سطوح دو 

جانبه و چند جانبه از جمله موضوعات مورد گفت وگو بود.

سخنگوی وزارت امور خارجه چین با اشاره به سفر روز 
یکشنبه »سید عباس عراقچی« معاون سیاسی وزیر امور 
خارجه ایران به چین و نشست مشورتی دو کشور در پکن 
اظهار کرد در جریان سفر عراقچی به چین دو طرف درباره 

برجام تبادل نظر کرده و به توافقات زیادی رسیدند. 
به گزارش ایرنا »هوا چون یینگ« روز دوشنبه در جمع 
خبرنگاران در پکن درباره گفت و گوی روز یکشنبه »ما جائو 
شو« معاون وزیر خارجه چین و »سید عباس عراقچی« 
معاون وزیر خارجه ایران در پکن گفت: خروج آمریکا از 
باعث  ایران  بر  و اعمال فشار حداکثری آن کشور  برجام 

وخامت وضعیت موضوع هسته ای ایران شده و برجام نیز با 
خطر فروپاشی روبرو است. او افزود: با توجه به این موضوع، 
دو طرف در گفت و گوی خود در پکن در موارد فراوانی از 
جمله تقویت همکاری ها، ادامه تلاش برای اجرای جامع 
و مؤثر برجام، حفاظت از معادلات بین المللی بر حسب 
حقوق بین المللی، پایبندی بر حل مساله با روش های 
سیاسی و تقویت صلح و ثبات منطقه به توافق رسیدند. 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی چین عنوان کرد چین و ایران 
همکاران راهبردی یکدیگر درهمه زمینه ها هستند و ضمن 
تقویت اعتماد متقابل سیاسی، همکاری در زمینه های 

مختلف را استحکام خواهند بخشید و رفاه بیشتری برای 
مردم دو کشور فراهم خواهند کرد. »هوا« تاکید کرد موضوع 
هسته ای ایران بخش مهمی از همکاری راهبردی چین و 
ایران است و دو طرف برای حفظ توافقنامه برجام به تلاش 
مشترک  مشورتی  شست  داد.  خواهند  ادامه  خود  های 
ایران و چین در مورد برجام، روز یکشنبه با حضور »عباس 
جمهوری  خارجه  امور  وزارت  سیاسی  معاون  عراقچی« 
امور خارجه  وزیر  معاون  »ما جائو شی«  و  ایران  اسلامی 
تحولات  آخرین  بررسی  با هدف  و  جمهوری خلق چین 

برجام و پیرامون آن در پکن برگزار شد.

ظریف در دیدار وزیر خارجه عمان :

اراده ایران برای گفت وگو با کشورهای منطقه جدی است

سخنگوی وزارت خارجه چین:

 تهران و پکن درباره برجام به توافق های زیادی رسیدند
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آبرسانی به بدن و ۵ اشتباه رایج!
جذب ضعیف سدیم یا از دست دادن بیش از حد آن به دلایلی مانند تعریق بیش از حد، 

جایگزینی مایعات را حتی اگر فرد به میزان کافی آب مصرف کند، دشوار می سازد.
نوشیدن آب به میزان کافی یکی از ارکان اصلی حفظ کیفیت خوب زندگی و پرهیز از ابتلا 
به بیماری است. اگرچه افراد بسیاری این حقیقت را نادیده گرفته و اشتباهاتی در آبرسانی 
به بدن خود انجام می دهند، مصرف مایعات، به ویژه آب، برای ارائه عملکرد درست اندام 
های مختلف ضروری است. زمانی که بدن با کم آبی مواجه است با ارائه نشانه هایی از 
نارسایی در عملکردهای خود خبر می دهد. این شرایط می تواند به مشکلات جسمانی 
و روانی بسیاری منجر شود. باید به این نکته توجه داشت که افزون بر نوشیدن آب کافی، 
هیدراته نگه داشتن بدن به عوامل دیگری نیز بستگی دارد که افراد بسیاری معمولا آنها را 

فراموش می کنند.
محدود کردن مصرف سدیم

نظارت بر میزان مصرف سدیم یکی از توصیه های اصلی پزشکان است. یک رژیم غذایی 
سرشار از این ماده معدنی می تواند موجب بروز مشکلات مزمن مانند احتباس مایع و 
پرفشاری خون شود. اما این به معنای آن نیست که سدیم دشمن سلامت انسان است و باید 
به طور کامل از رژیم غذایی روزانه حذف شود. بدن برای ارائه برخی عملکردهای خود به این 
ماده معدنی نیاز دارد و میزان بیش از حد کم آن نیز می تواند موجب آثاری ناخوشایند شود. 
جذب ضعیف سدیم یا از دست دادن بیش از حد آن به دلایلی مانند تعریق بیش از حد، 
جایگزینی مایعات را حتی اگر فرد به میزان کافی آب مصرف کند، دشوار می سازد. شرایطی 

مانند گرما و رطوبت اهمیت مصرف مایعات و سدیم به میزان کافی را بیشتر می کنند.
مصرف بیش از حد آب

در شرایطی که مصرف ناکافی آب می تواند به کم آبی بدن منجر شود، نوشیدن بیش از 
حد آب نیز می تواند آثار منفی خاص خود را به همراه داشته باشد. مصرف بیش از حد آب یا 
مصرف بیش از حد از هر مایع دیگر می تواند فشار کار دستگاه ادراری را افزایش داده و خطر 
مشکلات التهابی و عفونت ها را افزایش دهد. بدن انسان برای پردازش میزان بیش از حد از 
هر چیزی حتی مایعی مفید مانند آب آماده نشده است. میزان کافی آب مصرفی انسان به 

عوامل مختلفی مانند سن، وزن بدن، عادات، و آب و هوا بستگی دارد.
سطوح ناکافی منیزیم و پتاسیم

افرادی که ورزش یا فعالیت های بدنی دیگر که به مصرف انرژی زیاد نیاز دارد، انجام می 
دهند باید به سطوح منیزیم و پتاسیم موجود در بدن خود توجه داشته باشند.

این مواد معدنی نقش مهمی در هیدراته نگه داشتن بدن و سلامت عضلانی ایفا می 
کنند. کمبود منیزیم و پتاسیم در بدن می تواند در تامین آب مورد نیاز سلول ها و تعادل 
در سطوح الکترولیتی اختلال ایجاد کند. اگر با کمبود هر یک از این مواد معدنی مواجه 
هستید، احتمال این که گرفتگی های عضلانی، درد و دیگر علائم کم آبی بدن را تجربه 
کنید بیشتر خواهد بود. به طور کلی، مصرف زیاد میوه ها، سبزیجات، حبوبات، و غلات 

کامل برای تضمین دریافت و جذب پتاسیم و منیزیم به میزان کافی توصیه شده است.
مصرف نوشیدنی های شیرین

افراد بسیاری فکر می کنند که مصرف نوشیدنی های شیرین مانند نوشابه های گازدار 
یا آبمیوه های پاکتی می تواند به تامین آب مورد نیاز بدن آنها کمک کند. اگرچه این قبیل 
نوشیدنی ها می توانند به کاهش تشنگی انسان کمک کنند، اما مواد موجود در آنها برای 
سلامت بدن انسان چندان مفید نبوده و حتی می توانند مضر باشند. این نوشیدنی ها 
سرشار از شکر و ترکیبات شیمیایی افزوده هستند که به جای آبرسانی به سلول ها می توانند 
موجب کم آبی بدن نیز شوند. همچنین، آنها فاقد مواد مغذی هستند. اگرچه در تولید 
برخی محصولات ممکن است از میوه استفاده شود، اما خواص مشابه با میوه یا آبمیوه های 
تازه را ارائه نمی کنند. بسیاری از نوشیدنی های شیرین حاوی مواد تحریک کننده هستند 

که می توانند اثر نامطلوبی بر سلامت انسان داشته باشند.
عدم توجه به نشانه های بدن

گاهی اوقات، شما ممکن است فکر کنید که به میزان کافی آب مصرف کرده و بدن خود 
را هیدراته نگه می دارید، اما در واقعیت شرایط به گونه دیگری است. عوامل بسیاری وجود 
دارند که در این فرآیند نقش دارند و جای شگفتی نیست که به واسطه آنها و برخی لغزش ها 
می توانید با کم آبی بدن مواجه شوید. به رغم سیگنال های بسیاری که بدن ارسال کرده و 
از بروز مشکل خبر می دهد، شما ممکن است به آنها توجه نکرده یا پیامی را که بدن تلاش 
می کند انتقال دهد را درک نکنید. با پیشرفت و وخیم تر شدن شرایط ممکن است در نهایت 
زمانی متوجه مشکل اصلی شوید که دیگر دیر شده و آسیبی چشمگیر شکل گرفته است.

علائمی مانند تغییر در الگوهای دفع ادرار یا عفونت های ادراری می توانند نشانه ای از 
مصرف ناکافی مایعات و الکترولیت ها باشند. از علائم دیگر می توان به سردرد، احساس 
تشنگی، و گرفتگی های عضلانی اشاره کرد. همچنین، برخی افراد ممکن است افت 
ضربان قلب و غش را تجربه کنند. در صورت مواجهه با این قبیل علائم، مصرف یک 
نوشیدنی ورزشی در جرعه های کوچک اما مکرر می تواند به بهبود شرایط کمک کند. پس 
از آن، شما باید یک برنامه متوسط و تدریجی برای تامین آب مورد نیاز بدن را دنبال کنید 
و نباید معده خود را با آب فراوان پر کنید. به خاطر داشته باشید که اگر ورزش یا فعالیت 
های بدنی سخت که نیازمند مصرف انرژی زیاد هستند، انجام می دهید، باید برنامه تامین 
آب مورد نیاز بدن خود را تقویت کرده تا از هیدراته نگه داشتن بدن اطمینان حاصل شود. 

همچنین، شرایطی مشابه در مورد برخی انواع بیماری ها صادق است.  

چه افرادی باید جراحی »چاقی« انجام دهند؟
متخصص تغذیه گفت: در صورتی می توان از جراحی برای درمان چاقی استفاده کرد که 
فرد سابقه شکست با روش های کم عارضه تر مانند رژیم غذایی و دارو را داشته و نتوانسته با 

این روش ها چاقی خود را برطرف کند.
 چاقی امروزه به عنوان یکی از بیماری های شایع دامنگیر بخش زیادی از مردم در دنیا و 
به تبع آن ایران شده و بسیاری از افراد در اثر چاقی به بیماری های مختلف دیگری  همچون 

دیابت، فشارخون و... مبتلا می شوند. 
غلامرضا محمدی فارسانی، متخصص تغذیه و استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران در پاسخ 
به این پرسش که »چه کسانی باید جراحی  های چاقی را انجام دهند؟«، اظهار داشت: 
یکسری جراحی هایی وجود دارد که به اشتباه به جراحی های چاقی معروف می شوند؛ مانند 
لیپوساکشن که عملًا جراحی چاقی حساب نمی شود بلکه در حیطه جراحی های زیبایی 
هستند. وی افزود: جراحی های چاقی دسته مشخصی از جراحی ها هستند که یا از طریق 
کم کردن دریافت مواد غذایی یا کاهش جذب مواد غذایی یا ترکیبی از این دو، باعث تغییرات 
فیزیولوژیک یا هورمونی در بدن می شوند و در نهایت منجر به کاهش چاقی در بعضی 
بیماران شود.  این متخصص تغذیه  گفت: جراحی چاقی هم یک جزیی از کل درمان چاقی 
است؛ یعنی جراحی چاقی به تنهایی درمان چاقی محسوب نمی شود، بلکه جراحی چاقی 
می تواند زمانی مؤثر باشد که فرد هم اقدامات اولیه ایی که باید قبل از جراحی انجام دهد 
شامل ارزیابی های سلامتی و تغذیه را انجام داده باشد محمدی در توضیح مقدمات انجام 
جراحی چاقی، اضافه کرد: فرد باید سابقه شکست درمان با روش های کم عارضه تر را داشته 
باشد؛ مانند اینکه رژیم، ورزش و دارو را دریافت کرده اما نتوانسته باشد با این روش ها چاقی 
خود را برطرف کند که در کنار این روش ها، جراحی ها می تواند اثربخشی خیلی خوبی 
داشته باشد. وی در پاسخ به این پرسش که »چند درصد از افراد چاق نیازمند عمل جراحی 
هستند؟«، گفت: حتماً کسی که دچار چاقی مفرط است، مورد تجویز جراحی چاقی قرار 
می گیرد؛ یعنی وزن آن فرد از محدوده مشخصی بالاتر باشد و چنین فردی می تواند از 
جراحی سود ببرد؛ به عبارت ساده تر جراحی نیز تغییری در سیستم طبیعی بدن است و 
مطمئناً عوارضی حین و بعد از جراحی برای بیمار ایجاد می کند. این متخصص تغذیه متذکر 
شد:  از طرفی دیگر چاقی نیز عارضه های زیادی برای بیمار ایجاد می کند؛ در نتیجه باید 
روش مورد نظر را درست انتخاب کنیم؛ چرا که هر دوی اینها آسیب است؛ اینکه آسیب کدام 
کمتر است و از کدام بهره بیشتری بگیریم، باعث انتخاب بیمار می شود. محمدی تصریح 
کرد: ما زمانی از جراحی استفاده می کنیم که دیگر هیچ راهی برای درمان چاقی نداشته 
باشیم. اینکه چاقی مختصری داریم اگر به سمت جراحی برویم قطعاً می تواند آسیب زیادی 
به دنبال داشته باشد؛ ضمن اینکه بسیاری از جراحی ها ممکن است قابل برگشت نباشد و 

نمی توان تغییری در وضعیت ایجاد شده در بیمار به وجود آوریم و آسیب زا هستند.

نیاز به خون با شروع فصل سرما

 چه کسانی می توانند خون اهدا کنند؟
سخنگوی سازمان انتقال خون با تأکید بر اینکه با توجه به فرا رسیدن فصل سرما نیاز به 

اهدای خون داریم، گفت: افراد 1۸ تا ۶0 ساله می توانند خون خود را اهدا کنند.
بشیر حاجی بیگی، سخنگوی سازمان انتقال خون با بیان اینکه با توجه به فصل سرما نیاز 
به خون افزایش پیدا می کند، اظهار داشت: سازمان انتقال خون به صورت شبانه روزی و 
مراکز اهدای خون این سازمان نیز از ساعت ۸ صبح تا ۷ بعدازظهر دایر بوده و آماده دریافت 
خون از هموطنان هستند. وی با اشاره به شرایط اهدای خون، یادآور شد: سن اهدای خون 
از 1۸ سالگی تا ۶0 سالگی است؛ البته افرادی که به صورت مستمر یعنی سالی دو بار خون 
اهدا می کنند، می توانند تا ۶5 سالگی نیز خون خود را اهدا کنند. حاجی بیگی با اشاره به 
مدارک مورد نیاز هنگام اهدای خون، افزود: داشتن کارت ملی برای اهدا خون لازم است؛ 
ضمن اینکه  انجام مشاوره و معاینات پزشکی، اندازه گیری وزن و فشار خون از جمله کارهایی 
است که هنگام دریافت خون کنترل می شود و کل فرایند دریافت خون از هر اهداکننده 20 
تا ۳0 دقیقه است. سخنگوی سازمان انتقال خون با بیان اینکه تمام خون های اهدایی پس از 
انجام آزمایش مورد استفاده قرار می گیرد، یادآور شد: این خون ها به مصرف بیمارستان های 
کشور می رسد؛ البته تنها خون استفاده نمی شود، بلکه فرآورده های آن شامل گلبول قرمز 
فشرده برای انجام جراحی ها مانند جراحی زنان، پلاکت برای بیماران سرطانی و پلاسما 
برای بیماران کبدی مورد استفاده قرار می گیرد؛ به عبارتی اهدای خون توسط یک فرد به 
نجات سه نفر منتهی می شود. وی با بیان اینکه سالانه یک میلیون پلاکت در کشور تولید 
می شود، گفت: در ایران مردان می توانند در سال ۴ بار و زنان ۳ بار خون خود را اهدا کنند.  
حاجی بیگی از مراجعه سالانه 2.5 میلیون نفر به مراکز اهدای خون کشور خبر داد و گفت: 
از این تعداد 2 میلیون و 100 هزار واحد خون اهدا می شود. سخنگوی سازمان انتقال خون 
با بیان اینکه نزدیک به 1۸2 بیمارستان در کشور کل خون مورد نیاز خود را از مراکز اهدای 
خون این سازمان دریافت می کنند، بیان داشت: سالانه ۳ میلیون و ۶50 هزار واحد خون و 

فرآورده های خونی بین مراکز درمانی و بیمارستان ها توزیع می شود. 

سلامت 

پانکراس غده ای است که در قسمت بالایی شکم، پشت معده 
قرار دارد.

پانکراتیت حاد به التهاب ناگهانی پانکراس )لوزالمعده( گفته 
می شود. به طور معمول، پس از بهبود التهاب حاد پانکراس، 
این عضو بدن انسان عملکرد کامل و عادی خود را از سر می 
گیرد. این شرایط بیشتر افرادی که در بازه سنی 50 تا ۷0 سال 
قرار دارند را درگیر می کند. افرادی که از شرایط سلامت خوبی 
برخوردار هستند نیز می توانند یک دوره پانکراتیت حاد را تجربه 

کنند. با این وجود، پانکراتیت حاد بیشتر در افرادی مبتلا به 
پانکراس  التهاب  به  ابتلا  را مستعد  آنها  بیماری ها که  برخی 
می کند، شایع است. سنگ های کیسه صفرا که از رسوبات 
مواد معدنی در کیسه صفرا شکل می گیرند، شایع ترین عامل 
خطرآفرین برای پانکراتیت حاد هستند. مصرف نوشیدنی های 
الکلی عامل مهم دیگری است که می تواند به پانکراتیت حاد 
منجر شود. عادات غذایی بد نیز می توانند در بروز پانکراتیت حاد 

نقش داشته باشند.
پانکراتیت حاد چیست؟

پانکراتیت به التهاب پانکراس گفته می شود. پانکراس غده ای 
است که در قسمت بالایی شکم، پشت معده قرار دارد. پانکراس 
وظیفه تولید آنزیم هایی را بر عهده دارد که به فرآیند گوارش 
کمک می کنند و همچنین هورمون هایی را تولید می کند که به 

تنظیم سطوح گلوکز )قند( خون کمک می کنند.
دو نوع پانکراتیت وجود دارند:

پانکراتیت حاد که به صورت ناگهانی شکل می گیرد و برای 
چند روز ادامه دارد و پانکراتیت مزمن که به تدریج شکل گرفته و 
می تواند برای بیش از شش ماه نیز ادامه داشته باشد. پانکراتیت 
یا  تواند دارای شدت های مختلف خفیف، متوسط  حاد می 
شدید باشد. این دسته بندی به آثاری که پانکراتیت بر عملکرد 
اندام های دیگر بدن دارد و همچنین عوارض ناشی از آن بستگی 
دارد. به طور کلی، زمانی که شدت التهاب پانکراس خفیف یا 
متوسط است، بیمار با پیامدهایی مرگبار مواجه نیست، اما در 
موارد التهاب جدی و شدید خطر مرگ بیمار نیز افزایش می یابد.

دلایل
از دلایل اصلی پانکراتیت حاد می توان به موارد زیر اشاره کرد:

سنگ های کیسه صفرا: این شرایط سهمی تقریبا ۴0 درصدی 
از موارد پانکراتیت را به خود اختصاص داده است. اگرچه دقیقا 
مشخص نیست چگونه رخ می دهد، به نظر می رسد سنگ ها 
موجب بروز انسداد در مجرای پانکراس شده و این شرایط به فعال 
شدن فرآیندی آنزیمی در پانکراس منجر می شود که تخریب 

بافت اندام را در پی دارد.
مصرف نوشیدنی های الکلی: مصرف الکل سهمی تقریبا ۳0 
درصدی از موارد پانکراتیت حاد را به خود اختصاص داده است. 
مصرف منظم الکل، حتی اگر میزان مصرف متوسط باشد، می 
تواند به بروز پانکراتیت حاد و در نهایت به پانکراتیت مزمن منجر 

شود.
عوامل دیگر: یک جهش ژنتیکی در ژن کاتیونیک تریپسینوژن 
شناسایی شده بود که موجب در ۸0 درصد افراد دارای آن می 
شود. همچنین، افرادی که عمل کلانژیوپانکراتوگرافی رتروگراد 
اندوسکوپیک را انجام می دهند ممکن است پانکراتیت حاد را به 

عنوان یک عارضه تجربه کنند.
علائم پانکراتیت حاد

علامت بارز پانکراتیت حاد درد در ناحیه شکم است. این نشانه 
در بیش از 95 درصد موارد دیده می شود. شدت درد می تواند 
از متوسط تا شدید متغیر باشد و همانند ورود و خروج یک خنجر 
به بدن احساس می شود. ثابت باقی ماندن تنها روشی است که 
اندکی به تسکین درد کمک می کند. این درد به صورت ناگهانی 

و یکباره شکل می گیرد.
حالت تهوع و استفراغ از نشانه های دیگری هستند که در ۸0 
تا 90 درصد موارد پانکراتیت حاد دیده می شوند. در ابتدا، فرد 
ممکن است مواد غذایی مصرفی را باز گرداند و پس از آن، صفرا 

یا آب خارج می شود. احساس کشیدگی در ناحیه شکم و تب نیز 
از دیگر علائم شایع در پانکراتیت حاد هستند. در برخی موارد، 
کلیوی،  نارسایی  تنفسی،  نارسایی  از جمله  علائمی دیگری 
نارسایی قلبی، فشار خون پایین، و اختلالات روانی نیز دیده می 
شوند. در مورد پانکراتیت خفیف، درد از شدت کمتری برخوردار 

بوده و علائم دیگر ممکن است مشهود نباشند.
درمان

به طور معمول، پانکراتیت حاد در بیمارستان درمان می شود. 
ابتدا، بیمار باید برای حداقل یک یا دو روز روزه بگیرد. زمانی که 
التهاب فروکش کرد، یک رژیم غذایی مایع و سپس یک رژیم 
غذایی حاوی غذاهای نرم آغاز می شود. داروهای مسکن برای 
تسکین درد و تزریق سرم برای پیشگیری از کم آبی بدن بیمار 

انجام می شود.
پس از درمان اولیه، بیمار روش درمان خاص دیگری را با توجه 
پانکراتیت دنبال خواهد کرد. این ممکن است  بروز  به دلایل 
شامل عمل جراحی برای رفع انسداد مجاری صفرا، جراحی 

کیسه صفرا، جراحی پانکراس یا درمان اعتیاد به الکل باشد.
دنبال کردن یک رژیم غذایی کم چرب و سرشار از مایعات پس 
از بهبود بیمار اهمیت دارد. همچنین، پرهیز از الکل و استفاده از 
تنباکو ضروری است. پیش بینی احتمال تجربه دوباره پانکراتیت 
به شدت دوره بیماری بستگی دارد. چشم انداز برای بیمارانی که 
بیش از ۶0 سال سن دارند، یا با مشکلات سلامت دیگر مواجه 
هستند، چاق هستند، دارای علائم هیپوولمی )کم حجمی 
خون(، سندرم پاسخ التهابی سیستمیک، افیوژن پلورال )تراوش 
جنبی( هستند یا نشانه های تغییر در وضعیت روانی خود را نشان 

می دهند، کمتر امیدوارکننده است.

آنفلوانزا یک بیماری بسیار عفونی است که معمولا در فصول سرد سال دست به اعتصاب 
می زند! تخمین زده می شود که هر سال چیزی در حدود 290 هزار تا ۶50 هزار نفر در اثر 
این بیماری جان خود را از دست می دهند. مانند همیشه پیشگیری بهترین و مهم ترین 
کاری است که باید انجام دهید چرا که ویروس به راحتی در اثر سرفه، عطسه و لمس چیزی 
که به ویروس آلوده است به فرد منتقل می شود. آنفلوانزا ویروسی به شدت واگیردار است که 

می تواند حالتان را واقعاً بد کند.
 علائم آنفلوانزا معمولًا فراتر از عطسه و سرفه و گرفتگی بینی اند که در یک سرماخوردگی 

معمولی آن ها را تجربه می کنید.
علائم آنفلوانزا چیست؟

وقتی دچار آنفلوانزا می شوید، حالتان به سرعت بد و بدتر می شود و ممکن است تب بالا، 
سردرد و بدن درد، سرفه، گلودرد و احساس خستگی هم داشته باشید. همچنین شاید دچار 

گرفتگی بینی یا آبریزش بینی، لرز و حالت تهوع و استفراغ نیز شوید.
آنفلوانزا چقدر طول می کشد؟

بیشتر علائم آنفلوانزا بعد از پنج روز بهتر می شوند؛ اما گاهی ممکن است یک هفته یا 
بیشتر ادامه دار شوند. حتی ممکن است تب و بدن دردتان رفع شود؛ اما تا یکی دو هفته 

همچنان احساس بی حالی کنید.
ویروس آنفلوانزا چگونه منتشر می شود؟

وقتی فرد مبتلا به آنفلوانزا عطسه یا سرفه می کند، ذرات و ترشحات پُر از ویروس خود 
را وارد هوایی می کند که شما در آن تنفس می کنید. همچنین اگر ویروس آنفلوانزا روی 
سطحی باقی مانده باشد و شما این سطح را لمس کرده و دست آلوده تان را به دهان، بینی 

یا چشم هایتان بزنید هم دچار آنفلوانزا خواهید شد.
آنفلوانزا در ماه های سرد سال شایع تر است زیرا افراد، زمان بیشتری را در تماس با هم 

هستند، بنابراین این ویروس راحت تر منتشر می شود.

راهکارهای خانگی درمان آنفلوانزا
زیاد استراحت کنید و آب و مایعات زیاد بنوشید تا بدنتان دچار کم آبی نشود.

همچنین می توانید از یک دستگاه بخور یا اسپری آب نمک برای تسکین گرفتگی بینی تان 
استفاده کنید. برای تسکین گلودردتان نیز محلول آب نمک غرغره کنید.

داروهای ضدویروس
داروهایی وجود دارند که اگر در عرض ۴۸ ساعت اول که علائم بروز کردند آن ها را مصرف 
کنید، بیشترین تأثیر را می گذارند. این داروها می توانند از شدت علائمتان کم کرده و طول 
 ،)Tamiflu( مدت بیماری تان را نیز کوتاه تر کنند. داروهای ضدویروس شامل اوسلتامیویر
پرامیویر )Rapivab( یا زانامیویر )Relenza( می شوند. حتی بعد از ۴۸ ساعت هم این 
داروها برای افرادی که دچار علائم شدید آنفلوانزا هستند، بالای ۶5 سال دارند و یا سیستم 

ایمنی شان ضعیف است نیز مفید می باشد.
سایر داروها

داروهای مسکن مانند استامینوفن، ایبوپروفن و یا ناپروکسن می توانند تب و بدن درد را 
تسکین بدهند. ضداحتقان ها نیز می توانند برای رفع گرفتگی بینی مفید باشند. اما بهتر 
است طبق تجویز پزشکتان داروی مناسب مصرف کنید. یادتان باشد آنتی بیوتیک ها، 
ویروسی مانند آنفلوانزا را درمان نمی کنند. تنها زمانی که آنتی بیوتیک می تواند مفید باشد 
وقتی است که ویروس، منجر به عفونت باکتریایی مانند سینوزیت، عفونت گوش و یا سینه 

پهلوی باکتریایی شود.
واکسن آنفلوانزا بزنید

بهترین راه پیشگیری از ابتلا به آنفلوانزا، واکسینه شدن در برابر آن است. واکسن آنفلوانزا 
به بدنتان کمک می کند آنفلوانزا را تشخیص داده و با آن مبارزه کند. ویروس آنفلوانزا به این 
دلیل که هر سال تغییر می کند، لازم است شما هر سال پیش از شروع فصل آنفلوانزا در 
پاییز، واکسینه شوید. زدن واکسن آنفلوانزا باعث نمی شود شما آنفلوانزا بگیرید، بلکه شما 

را از ابتلا به این ویروس دور نگه داشته و در صورت ابتلا نیز کمکتان می کند، علائمتان 
خفیف باشند.

چگونه از ابتلا به ویروس آنفلوانزا پیشگیری کنید؟
شما می توانید با چند راهکار ساده از خودتان در برابر آنفلوانزا محافظت کنید. سعی کنید 
چشم ها و دهان و بینی تان را لمس نکنید زیرا میکروب ها و ویروس ها به این صورت پخش 
می شوند. دست هایتان را مکرراً با آب و صابون بشویید یا زمانی که به آب و صابون دسترسی 

ندارید از ضدعفونی کننده ی دست استفاده کنید.
اگر بیمار شُدید: در خانه بمانید و استراحت کنید و با دیگران تماس نداشته باشید. هنگام 
عطسه و سرفه، جلوی دهان و بینی خود را بگیرید. اگر دستمال در دسترستان نبود، از 
انحنای داخل آرنج تان برای پوشاندن دهان و بینی هنگام عطسه و سرفه استفاده کنید تا 

میکروب و ویروس به دست هایتان سرایت نکند.
بیشتر مراقب بچه ها باشید

برای یک بزرگسال تحمل علائم آنفلوانزا به اندازه ی کافی سخت و ناراحت کننده است، 
چه برسد به بچه های کوچک. کودکان بیشتر مستعد ابتلا به انواع بیماری ها هستند زیرا 
سیستم ایمنی ضعیف تری دارند. در مورد واکسینه کردن کودکان و بچه های شش ماه به 
بالا در برابر آنفلوانزا حتماً با پزشک مشورت کنید. آنفلوانزا برای بچه ها خیلی خطرناک تر از 

سرماخوردگی معمولی می تواند باشد.
عوارض ناشی از آنفلوانزا

بیشتر افراد در عرض چند روز بدون هیچ مشکلی درمان می شوند اما عده ای ممکن است 
دچار عوارضی مانند سینه پهلو، برونشیت یا عفونت سینوس یا گوش شوند. افرادی که در 
حال حاضر دچار مشکلاتی مانند آسم یا نارسایی قلبی اند، ممکن است عوارض شدیدتری 

را تجربه کنند.
چه زمانی نیاز به اقدام فوری پزشکی دارید؟

در صورت علائم زیر هر چه زودتر به اورژانس مراجعه کنید:
. مشکل در تنفس یا احساس تنگی نفس

. احساس فشار یا درد در قفسه سینه یا معده
. دهیدراته شدن بدن

. احساس گیجی و اختلال حواس
. عدم توقف استفراغ

زودتر به پزشک مراجعه کنید
در مورد آنفلوانزا خیلی مهم است که در عرض ۴۸ ساعت که اولین علائم را مشاهده 
کردید به پزشک مراجعه کنید تا جلوی انتشار عفونت گرفته شود. دانستن تفاوت میان 
بروز  کم کم  در سرماخوردگی، علائم  دارد.  اهمیت  بسیار  نیز  آنفلوانزا  و  سرماخوردگی 
می کنند مثلًا دو روز گلودرد دارید و سپس دچار گرفتگی بینی می شوید و بعد سرفه و ... اما 
در مورد آنفلوانزا شما خیلی ناگهانی و به سرعت ناخوش می شوید و این درست زمانی است 

که باید به پزشک مراجعه کنید.
نوشیدن مایعات فراوان از اینکه چه باید بخورید هم مهم تر است

نوشیدن آب و مایعات فراوان از غذا خوردن هم مهم تر است. وقتی تب دارید و دچار عفونت 
شده اید، آب بیشتری از بدنتان از دست می رود و بیشتر به آب نیاز خواهید داشت. آب، 
چای کم رنگ یا آب میوه ی خانگی، برای کسی که دچار آنفلوانزا شده بهترین انتخاب است.

تغذیه طی دوره ی بیماری
سوپ مرغ، سیر، ماست پروبیوتیک، میوه های دارای ویتامین C، سبزیجات برگ سبز، 
بروکلی، جو دوسر، چای زنجبیل، عسل و آب لیمو از بهترین غذاهایی هستند که طی دوران 

بیماری تان می توانید مصرف کنید.

آنفلوانزا؛ علائم، پیشگیری و درمان

نکاتی که باید در مورد آنفلوانزا بدانید

دانستنی هایی درباره التهاب حاد پانکراس

متخصص تغذیه گفت: توصیه می کنیم مردم تا می توانند شکر نخورند؛ چراکه فرد را به 
سمت اضافه وزن، چاقی و در نهایت بیماری های ناشی از آن مانند دیابت و فشار خون می برد.  
مصرف مواد قندی و کربوهیدراتها یکی از عوامل ایجاد چاقی در افراد است. شکر به عنوان 
یکی از مواد غذایی شیرین در سبد تغذیه ای مردم قرار دارد اما مضرات بسیاری داشته و به 
عبارت بهتر عاملی در ایجاد برخی بیماری ها مانند دیابت است. سخ به این پرسش که »آیا 
مصرف شکر برای بدن مضر است؟«، اظهار داشت: ما کربوهیدرات را به ساده و پیچیده 
تقسیم می کنیم و شکر از کربوهیدارت های ساده است و در یکسری از بیماری ها علت آن 
دریافت این کربو هیدرات های ساده است. وی افزود:  نه تنها شکر بلکه هر ماده غذایی که 
حاوی شکر باشد؛ مانند آب میوه های صنعتی، کمپوت ها، بیسکویت و کیک ها که در آن 
شکر وجود دارد و یک کربوهیدارت ساده است، فرد را به سمت اضافه وزن، چاقی، سندروم 
متابولیک و در نهایت بیماری های ناشی از آن مانند دیابت، فشار خون می برد. این متخصص 
تغذیه در پاسخ به این پرسش که »آیا می توان توصیه کرد که مردم هیچ وقت شکر مصرف 
نکنند؟«، خاطرنشان کرد: توصیه می کنیم مردم تا می توانند شکر نخورند؛ به عبارتی اگر شکر 
مصرف نکنیم هیچ اتفاقی نمی افتد. البته عسل جایگزین خوبی برای آن است؛ چرا که از 
لحاظ ترکیبات ساختاری تفاوت هایی بین شکر و عسل وجود دارد و استفاده از عسل بهتر 
از شکر است. سیاری از افراد در اثر چاقی به بیماری های مختلف دیگری  همچون دیابت، 
فشارخون و... مبتلا می شوند. غلامرضا محمدی فارسانی، متخصص تغذیه و استاد دانشگاه 
علوم پزشکی تهران در گفت وگو با خبرنگار سلامت خبرگزاری فارس در پاسخ به این پرسش که 
»چه کسانی باید جراحی  های چاقی را انجام دهند؟«، اظهار داشت: یکسری جراحی هایی 
وجود دارد که به اشتباه به جراحی های چاقی معروف می شوند؛ مانند لیپوساکشن که عملًا 
جراحی چاقی حساب نمی شود بلکه در حیطه جراحی های زیبایی هستند. وی افزود: 
جراحی های چاقی دسته مشخصی از جراحی ها هستند که یا از طریق کم کردن دریافت مواد 
غذایی یا کاهش جذب مواد غذایی یا ترکیبی از این دو، باعث تغییرات فیزیولوژیک یا هورمونی 

در بدن می شوند و در نهایت منجر به کاهش چاقی در بعضی بیماران شود.

چرا نباید »شکر« بخوریم؟

دبیر انجمن متخصصین پوست ایران درخصوص عوارض آلودگی هوا بر سلامت پوست 
و مو توضیح داد. 

دکتر محمدعلی نیلفروش زاده با بیان اینکه آلودگی هوا واقعیت دنیای ماشینی و صنعتی 
است که می تواند بر ارگان های مختلف بدن آثار مخرب و زیانباری ایجاد کند، گفت: پوست 
اولین و گسترده ترین سد دفاعی بدن در برابر آلاینده های زیست محیطی، دود، ذرات معلق 
و مواد شیمیایی موجود در هوا محسوب می شود که اثرات مستقیم و غیرمستقیم، کوتاه 

مدت و دراز مدت مخربی را طی سال های زندگی متحمل می شود.
رییس مرکز تحقیقات پوست و سلول های بنیادی دانشگاه علوم پزشکی تهران با 
تاکید بر اینکه فرمالدئید از مهم ترین مواد آلاینده است و تماس با آن موجب تحریک 
و آلودگی چشم، پوست، مخاط و بروز علائمی چون تهوع، سرگیجه، التهاب و سوزش 
می شود، افزود: در مطالعه سال 2010 روی ۴00 نفر در آمریکا، اثبات شد که آلودگی 
هوا باعث چین و چروک، پیری، تلانژکتازی )عروق برجسته همراه با رنگدانه قهوه ای(، 

خارش، کهیر، اگزما و زخم های سطحی پوست می شود. بنابر اعلام روابط عمومی 
و  گودی  مو،  طبیعی  غیر  ریزش  زاده،  نیلفروش  ایران،  پوست  متخصصان  انجمن 
کبودی اطراف چشم، ضایعات و برخی بدخیمی های پوستی را بخشی از عوارض بلند 
مدت آلودگی هوا بر بدن دانست و گفت: شستشوی مکرر دست و صورت، استحمام 
روزانه با شامپوهای معمولی و اجتناب از حضور در هوای آلوده اقدامی ضروری است. 
دبیر انجمن متخصصین پوست ایران، کاهش مصرف مواد آرایشی و عطر در روزهای 
آلوده سال، استفاده از دستکش های نخی سفید، همچنین شوینده های غیرصابونی 
)سیندت بار - متناسب با اسیدیته پوست(، کرم های مرطوب کننده و ضد آفتاب مناسب 
را نیز بسیار مهم دانست و گفت: این روزها در هنگام تماس با کودکان که حساس تر 

هستند باید بیشتر دقت کرد.

دبیر انجمن متخصصان پوست ایران هشدار داد

عوارض آلودگی هوا بر پوست و مو
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 رییس شورای  اسلامی شهر قم:

تردد اتوبوس ها در هسته مرکزی قم
 ساماندهی می شود

رییس شورای اسلامی شهر قم گفت: با تصویب اعضای این شورا برای تعیین 2 رینگ 
شهری، تعیین زمان اوج ترافیک و اخذ عوارض از اتوبوس گردشگران، بستر لازم برای 

ساماندهی تردد اتوبوس ها در هسته مرکزی قم فراهم می شود.
عبدالله جلالی روز دوشنبه در یک صد و بیست و یکمین جلسه رسمی شورای اسلامی 
شهر قم با اشاره به لایحه نرخ صدور مجوز ورود و تردد اتوبوس های توریستی در سطح 
شهر به ازای زمان توقف افزود: در حال حاضر ورود اتوبوس به هسته مرکزی قم به 

شکل های مختلف وجود دارد که این موضوع نظام مند نیست.
وی گفت: بر اساس مطالبات هتل ها در حوزه گردشگری و تکلیف شورای ترافیک 
استان تدوین طرح اخذ لایحه نرخ مجوز ورود اتوبوس های توریستی به قم در دستور کار 

قرار گرفت.
جلالی بابیان اینکه معرفی جاذبه گردشگری، اماکن تاریخی و مذهبی قم و فعال سازی 
بیشتر حوزه اقتصاد گردشگری نیازمند تمهیداتی است، ادامه داد: بر اساس این لایحه 
با تعیین زمان اوج ترافیک هسته مرکزی بستر لازم برای ساماندهی تردد اتوبوس ها در 

هسته مرکزی قم ایجاد می شود.
وی تاکید کرد: در سیاست های آینده باید برای مکان های تاریخی که جاذبه گردشگری 
و پذیرش گردشگری بیشتری دارند، مکان هایی برای پارکینگ اتوبوس توریست ها در نظر 
گرفته شود. نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز در این جلسه با اشاره به با اشاره به 
لایحه نرخ صدور مجوز ورود و تردد اتوبوس های توریستی در سطح شهر به ازای زمان 
توقف گفت: با توجه به اینکه این لایحه می تواند حمل ونقل اتوبوس گردشگران در قم 

را دچار مشکل کند، باید این طرح به صورت آزمایشی اجرا و اشکال  آن برطرف شود.
حسن بختیاری ادامه داد: اجرای موقت ۶ ماهه این طرح می تواند فرصت مناسب 
برای شناسایی و حل مشکل های آن را فراهم کند. رییس کمیسیون عمران و حمل ونقل 
شورای اسلامی شهر قم نیز در این جلسه با اشاره به این لایحه گفت: با توجه به شرایط 
خاص رینگ مرکزی به ازای هر ساعت حضور در این رینگ، 150 هزار تومان و برای رینگ 

دوم به ازای هر ساعت مبلغ 100 هزار تومان تعیین شده است.
روح الله امراللهی بابیان اینکه بر اساس این لایحه ها تعداد رینگ های قم از سه به 2 
رینگ کاهش یافته است افزود: هرگونه ورود به هسته مرکزی و خارج آن در ساعات اوج 

ترافیک بر اساس این لایحه ممنوع است.
وی ادامه داد: ممنوعیت تردد اتوبوس های گردشگری در ساعت اوج ترافیک در سایر 
شهرهای زیارتی ازجمله مشهد نیز اعمال می شود و مجموعه های گردشگری خود را با 
این موضوع تطبیق داده اند. امراللهی بابیان اینکه ترویج استفاده از اتوبوس و حمل ونقل 
عمومی در دستور کار مدیریت شهری است، گفت: بر اساس اسناد بالادستی ترافیکی 
قم، محدوده طرح ترافیک این شهر باید توسعه یابد و حمل ونقل شخصی در رینگ هسته 

مرکزی را محدود کرده و در این محدوده حمل ونقل عمومی ترویج یابد.
همچنین عضو هیات رئیسه شورای اسلامی شهر قم، با اشاره به اخذ مجوز پرداخت 
مابه التفاوت اثرات ناشی از افزایش قیمت بنزین بر اساس کیلومتر پیمایش به رانندگان 
استیجاری شهرداری قم و سازمان های تابعه گفت: بر اساس این لایحه مقررشده که 
مابه التفاوت هزینه هر ساعت برای خودروهای یگانه سوز به میزان 20 هزار ریال و برای 
خودروهای دوگانه سوز 10 هزار ریال پرداخت گردد که این افزایش قیمت هیچ تناسبی با 
هزینه های تحمیلی به رانندگان ندارد. حسن طلایی ادامه داد: پیشنهاد ما افزایش هزینه 
هر ساعت برای خودروهای یگانه سوز از 20 هزار ریال به ۳0 هزار ریال و برای خودروهای 
دوگانه سوز از 10 هزار ریال به 15 هزار ریال است تا بخشی از مشکلات تحمیلی به این 
رانندگان جبران شود. دیگر عضو شورای اسلامی شهر قم نیز در این جلسه با اشاره به 
لایحه نرخ صدور مجوز ورود و تردد اتوبوس های توریستی در سطح شهر به ازای زمان 
توقف گفت: ایجاد پیاده راه ها و ممنوعیت تردد در هسته مرکزی ازجمله سیاست های 
مدیریت شهری است. زین العابدین قراچورلو بابیان اینکه سهم حمل ونقل عمومی در قم 
هشت درصد است، گفت: توریست های خارجی که به قم می آیند، برای حمل ونقل در 

داخل شهر از اتوبوس استفاده نمی کنند بلکه با خودروهای سبک تردد می کنند.
رئیس کمیسیون برنامه وبودجه و سرمایه گذاری شورای شهر قم نیز با اشاره به مصوبه این 
شورا برای تعمیر اساسی 5۶ دستگاه اتوبوس شهری گفت: این اتوبوس ها در حال حاضر 
در پارکینگ نگهداری می شوند و غیرقابل استفاده هستند. مجید اخوان با اشاره به لایحه 
اخذ مجوز قرارداد بازسازی کامل 5۶ دستگاه اتوبوس شهری گفت: در مناقصه انجام شده، 
یکی از شرکت ها برنده شده که روند قانونی آن در حال انجام است. وی بابیان اینکه هزینه 
تعمیر هر دستگاه اتوبوس به طور متوسط 2 میلیارد و ۶00 میلیون ریال است گفت: ارزش 
این قرارداد مبلغی بالغ بر ۴5 میلیارد ریال می باشد که بر اساس این قرارداد، طی زمان بندی 
۶ ماهه، این اتوبوس ها پس از تعمیر اساسی در اختیار شهرداری قم قرار می گیرند. وی با 
اشاره به لایحه اخذ مجوز اصلاحیه بودجه سال 1۳9۸ سازمان قطار شهری قم نیز گفت: 
سه هزار میلیارد ریال ناشی از فروش اوراق مشارکت سال جاری برای سازمان قطار شهری 
قم تصویب و بر اساس هماهنگی انجام شده با دیوان محاسبات این مبلغ به حساب این 
سازمان واریزشده است. اخوان ادامه داد: تاکنون ۷0 میلیارد ریال از این پول اوراق مشارکت 
پرداخت شده و یک هزار میلیارد ریال دیگر نیز در حساب سازمان قطار شهری قم موجود 
است. وی در ادامه با اشاره به لایحه نرخ صدور مجوز ورود و تردد اتوبوس های توریستی در 
سطح شهر به ازای زمان توقف گفت: با توجه به تنگی معابر قم، به هیچ وجه مصلحت نیست 
که برای اخذ عوارض، وضعیت هسته مرکزی را با این لایحه دچار بحران ترافیکی کنیم و با 
این موضوع مخالف هستم. لایحه نرخ صدور مجوز ورود و تردد اتوبوس های توریستی در 
سطح شهر به ازای زمان توقف در این جلسه مطرح شد و این لایحه سرانجام با ۷ رای موافق، 
۳ مخالف و 2 ممتنع به تصویب رسید. بر اساس این لایحه تعداد رینگ های شهری قم از سه 
به 2 رینگ کاهش و همچنین به ازای هر ساعت حضور در رینگ مرکزی، 150 هزار تومان و 

برای رینگ دوم به ازای هر ساعت مبلغ 100 هزار تومان تعیین شد.

فرمانده انتظامی استان قم:

صحنه گردان تصادف های ساختگی در قم 
دستگیر شد

 فرمانده انتظامی قم از دستگیری صحنه گردان تصادف های ساختگی و کلاه برداری 
از شرکت های بیمه با 15 فقره تصادف ساختگی به ارزش 20 میلیارد ریال در استان خبر 

داد و گفت: با دستگیری متهم، 5 تن از همدستانش نیز دستگیر شدند.
سردار عبدالرضا آقاخانی با اشاره به شناسایی و دستگیری اعضای یک باند تصادف های 
ساختگی در قم، اظهار داشت: با شناسایی محل سکونت متهم اصلی تحقیقات گسترده 
کارآگاهان در این زمینه آغاز و نامبرده به همراه 5 تن از همدستانش طی یک عملیات 
غافلگیرانه دستگیر شدند. وی تصریح کرد: طی بازرسی از مخفیگاه این افراد اوراق سفید 
امضا و دارای اثر انگشت و نیز تعدادی سفته سفید و نگارش شده کشف شد. وی گفت: 
متهمان به 15 فقره کلاه برداری از شرکت های بیمه به مبلغ 20 میلیارد ریال اعتراف کردند 
که درنهایت با صدور قرار قانونی روانه زندان شدند. آقاخانی تصریح کرد: کلاه برداران با 
تشکیل باند، این گونه جرائم خشن را مرتکب می شوند و به طور عمده مصدومان خود را از 
افراد معتاد و یا بی بضاعت انتخاب می کنند و با دادن وعده های واهی و حق الزحمه بالا 
آنان را فریب داده که علاوه بر آسیب دائمی جسمانی، صدمات روحی و روانی زیادی نیز 
برای آن ها و خانواده هایشان به همراه خواهد داشت. وی از شهروندان درخواست کرد، 
در صورت اطلاع از فعالیت این گونه شبکه ها ضمن عدم همکاری، موضوع را به پلیس 
اعلام کنند همچنین شرکت های بیمه باید با شناسایی نقاط آسیب پذیر در سازمان ها و 

ارگان های مرتبط، راهکارهای مقابله و پیشگیرانه را تدوین و اجرایی کنند.
کشف ۲۴۶ کیلوگرم تریاک در قم

فرمانده انتظامی قم همچنین از کشف 2۴۶ کیلو و ۶50 گرم تریاک در این استان خبر 
داد و گفت: در این رابطه 2 قاچاقچی دستگیر شدند. آقاخانی ادامه داد: در پیگیری 
اطلاعاتی اداره عملیات ویژه پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم، یک قاچاقی مواد مخدر 
شناسایی و مشخص شد وی قصد دارد با خودرو نیسان، محموله مواد مخدر را از یک استان 
مرکزی با عبور از محور مواصلاتی قم به استان تهران منتقل کند، بنابراین بلافاصله موضوع 
در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت. وی تصریح کرد: در ادامه ضمن هماهنگی 
قضایی مأموران به محورهای مواصلاتی استان اعزام شدند و با کنترل تردد خودروهای 
عبوری سرانجام خودرو مذکور را شناسایی، متوقف و متهم را دستگیر کردند. آقاخانی 
گفت: سپس نامبرده به همراه خودرو نیسان به یگان منتقل و در بازرسی به عمل آمده از 
خودرو 20۶ کیلوگرم تریاک در قالب 20 بسته کشف شد. وی افزود: همچنین در عملیاتی 
دیگر، طی بازرسی از یک دستگاه خودرو وانت نیسان در یکی از محورهای مواصلاتی 

استان، ۴0 کیلو و ۶50 گرم تریاک در قالب ۸ بسته کشف و متهم دستگیر شد.

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان  خبرداد

توقیف اتوبوس حامل کالای قاچاق در قم
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم از کشف یک محموله 2 میلیارد و 
500 میلیون ریالی قاچاق در نتیجه بازرسی از یک دستگاه اتوبوس در محور سلفچگان 
خبر داد.  سرهنگ میکائیل قهرمان پور اظهار داشت: با تلاش ماموران پلیس آگاهی 
استان قم یک دستگاه اتوبوس به ظن قاچاق لوازم خانگی درحالی که فاقد مسافر بود 
در محور سلفچگان متوقف شد. وی افزود: راننده و کمک راننده در مواجهه با ماموران 
اذعان داشتند جهت تعمیر، اتوبوس را به تهران منتقل می کنند. قهرمان پور تصریح 
کرد: در ادامه خودرو برای بررسی به یگان منتقل و در بازرسی از قسمت های مختلف 
آن، 2 دستگاه ماشین لباسشویی، 2 هزار و 200 قطعه لوازم جانبی رایانه، ۸ هزار و ۳00 
قوطی نوشابه، ۴ هزار و ۳00 بسته خوراکی شامل )بیسکویت، شکلات و نسکافه( قاچاق 
کشف شد. رئیس پلیس آگاهی قم گفت: در ادامه نمونه کالاها به گمرک ارسال شد و 
کارشناسان ارزش کالاهای مکشوفه را 2 میلیارد و 500 میلیون ریال اعلام کردند. قهرمان 
پور افزود: درنهایت هر 2متهم به همراه پرونده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع 

قضایی استان شدند.

فاطمه رحمتی

سبد خالی »فوق لیسانسه ها« از متن نوشته طنز قوی با وجود برخورداری و ادامه 
حضور بازیگران موفق، باعث شده در حفظ مخاطبان توفیق نداشته باشد.

سری سوم سریال طنز لیسانسه ها با عنوان فوق لیسانسه ها که به همذات پنداری با 
قشر جوان تحصیلکرده و معضلات آنان از جمله بیکاری، توان اقتصادی کم،  مشکلات 
مسکن و ازدواج از طریق سه کاراکتر اصلی یعنی »حبیب«، »مسعود« و »مازیار« پرداخته 
است،  در حالی به نیمه پخش رسیده که مخاطب از ارتقای کیفی و خنده آوری آن ناامید 
شده است، به نظر می رسد نویسندگان متن فوق لیسانسه ها این بار تلاش کرده اند 
نقدهای اجتماعی را پررنگ تر مطرح کنند؛ اما در بیان و انتقال این کنایه های اجتماعی 
در قالب و زبان طنز توفیق کمتری داشته و همین علت رکود و افول جنبه کمدی سریال 
نسبت به دو فصل قبل مجموعه شده است. اینکه دغدغه مسائل و مشکلات اجتماعی 
جوانان و پرداختن به آنها و به گونه ای اعتراض به شرایط از زبان طنز از سوی کارگردان 
اولویت یافته نکته مثبتی است اما وقتی قرار است مخاطب بخندد و در او این انتظار و 
توقع ایجاد شده که با کاری طنز مواجه باشد باید هوشمندانه متوجه بود جنبه طنز 
ماجرا تحت الشعاع قرار نگیرد چون این مساله خطر بزرگی بود و باعث بی اعتمادی 
مخاطب می شود بخصوص در مورد مجموعه هایی چون فوق لیسانسه ها که فصل های 

اول و دوم آن تقریبا تا حدودی موفق در جذب مخاطب و جلب ذائقه او بوده است.
ساختارشکنی که موفق نبود

یکی از نقاط ضعف فوق لیسانسه ها در این است که سروش صحت دائم در سریالش 
اصرار دارد به مخاطب القا کند با یک سریال و بازی بازیگران مواجه است و هرگز هم 
دلیل این اصرار مشخص نیست،   چون مخاطب نیاز دارد برای لذت بردن از تماشای 
یک داستان در متن آن فرو رود و حتی فراموش کند آنچه می بیند بازی است. اما 
کارگردان یا به دلیل ملاحظات سیاسی و اجتماعی رفتار محافظه کارانه ای در پرداخت 
سریال دارد یا به نوعی سعی دارد ساختارشکنی کرده و سبک جدیدی بیافریند اما به 

نظر نمی رسد این ساختارشکنی با استقبال مخاطب روبرو شده باشد.
در برخی صحنه ها شاهد ارائه نکات آموزشی و انتقال پیام هایی در بردارنده مطلبی 
خاص هستیم که نشان می دهد کارگردان می خواهد به گونه ای در این رویه نیز 
ساختارشکنی کند، همانند نحوه برخورد با معتادان بهبودیافته و نشان دادن اشتباهات 
اطرافیان پدر مازیار و بی اعتمادی به ترک اعتیاد از سوی او که باعث بازگشت او به دام 
اعتیاد می شود، از این رو کارگردان به انتقال مستقیم پیام بینابین سریال پرداخته است 
که این امر هم با وجود اطلاع مخاطب از تعمدی بودن به همان دلزده کردن او منجر می 
شود. به همین دلیل هم کنایه های اجتماعی فیلمنامه و نقدهای سیاسی، اجتماعی و 
فرهنگی و تلخندهای مستقیم و غیر مستقیم سریال تحت الشعاع دافعه های آن قرار 

می گیرد. کارگردان بی شک سعی داشته جنسی از طنز ارائه دهد که مردم را به فکر وا 
می دارد، به خوبی می توان دریافت پشت بیشتر سکانس های طنز سریال یک اندیشه و 
هدف قرار گرفته و سعی داشته در قالب خنده منتقل شود اما با توجه به اینکه خنداندن 

مخاطب ایرانی بسیار سخت است در این وادی موفق نبوده است.
مجموعه ای تخیلی و بی محتوا

زبان طنز بهترین زبان برای بیان مشکلات است به ویژه اگر با کیفیت خوب همراه شود 
می توان امیدوار بود با جذب مخاطب به یک تیر و دو نشان رسیده ایم اما جنبه کیفی 
ماجرا نباید مغفول بماند. نکته ای که در فوق لیسانسه ها مغفول مانده است، سریال 

بدون تحول و تازگی با تکرار مدام داستان های تکراری می گذرد. 
علاوه بر اغراق در برخی رفتارهای طنزآمیز کاراکتر ها بویژه حبیب و مسعود، مساله 
دیگری که در فوق لیسانسه ها پررنگ شده فانتزی ها و صحنه های تخیلی سریال است 
که نسبت به فصل گذشته بیشتر شده و این هم از ذائقه مخاطب خارج است و مخاطب 
احساس می کند با مجموعه ای تخیلی و بی محتوا روبروست که حتی کنایه های 
اجتماعی پررنگ سریال را هم تحت الشعاع قرار می دهد و حوصله مخاطب را سر می 
برد. یکی از برگ های برنده سریال از همان فصل اول، حضور بازیگر توانمندی مانند 
هوتن شکیبا در سریال بود. شکیبا همچنان ستاره فوق لیسانسه هاست و وزنه مهمی 
برای سریال به حساب می آید. او پس از حضور درخشان خود در شبی که ماه کامل 
شد، بیشتر در این سریال زیر ذره بین قرار گرفت و به همین علت، نقش او در فصل 
جدید نسبت به فصل گذشته، پررنگ تر هم شد. درخشش شکیبا و آشنایی مخاطبان 
بیشتری با او برگ برنده ای برای فوق لیسانسه ها بود که می توانست مخاطبان بیشتری 
جذب کند اما ضعف های سریال مانع از این هم شد و حتی عبدالحمید ریگی شبی که 

ماه کامل شد هم نتوانست از ریزش مخاطبان جلوگیری کند.

کارگروه سلامت و امنیت غذایی استان قم برگزار شد

پائین ترین میزان تشعشعات مخابراتی در قم

اعضای کارگروه سلامت و امنیت غذایی استان قم تاثیر تشعشعات سیگنال های 
مخابراتی بر سلامت، وضعیت پوشش اجباری بیمه سلامت و طرح راهبردی ارتقای 
سلامت محصولات کشاورزی را بررسی و بر نظارت دقیق بر تولید محصولات غذایی، 

از مزرعه تاکید کردند.
سید رضا موسوی مدیر کل ارتباطات و فناوری استان قم در جلسه کارگروه سلامت 
و امنیت غذایی استان در موضوع بررسی تشعشعات و سیگنال های ارائه شده توسط 
دکل های مخابراتی و تلفن همراه، ضمن تاکید بر توسعه سلامت روان جامعه گفت: 
و  پایین ترین  قم  استان  استانداردهای لازم،  اخذ  و  بررسی های صورت گرفته  طبق 

مطلوب ترین وضعیت در خصوص تشعشعات از دکل ها را دارد.
سید حسن عادلی رئیس سازمان نظام پزشکی استان قم نیز در این خصوص تاکید 
کرد: اینکه اشعه های دکل ها و موبایل ها آسیب زا هستند در آن شکی نیست و حتی به 
جنین هم ضربه می زند. وی بیان کرد: موضوع اندازه گیری فاصله با دکل باید مشخص و 

بر اساس آن قضاوت شود و به گونه ای باشد تا معیارهای استاندارد تعبیه شود.
به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، دستور بعدی جلسه طرح پوشش 
اجباری بیمه سلامت همگانی بود که محمدرضا فخاریان مدیرکل بیمه سلامت استان 
قم در این خصوص گفت: طرح بیمه همگانی سال 9۳ اجرا شد که پیوست آن که 

ارزیابی وسع بود که در آن زمان انجام نشد و در حال حاضر در حال انجام است.
وی بیان کرد: طبق این طرح، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مسئول این ارزیابی 
است و افرادی را که فاقد بیمه هستند به دهک هایی مشخص تبدیل کرده و مقرر شد 
تا هزینه بیمه دهک یک تا سه را دولت و دهک چهار را نصف دولت و نصف خود فرد و 

دهک های مابقی را فرد، پرداخت کند.
برای داشتن محصولات سالم نظارت باید از مزرعه آغاز شود

موضوع بعدی که در این کارگروه بحث و تبادل نظر شد در خصوص طرح راهبردی 
ارتقای سلامت محصولات کشاورزی بود، طرحی که در آن بر تولید محصولات غذایی 
سالم و از جمله هشت محصول خیار و گوجه گلخانه ای، خیار و گوجه مزرعه ای، سیب 
زمینی، پیاز، سیب و پرتقال تاکید دارد. سازمان جهاد کشاورزی استان قم اقدامات 
گسترده ای در این خصوص انجام داده و با انجام آزمایش ها به منظور تعیین باقی مانده 
سموم کشاورزی تلاش می کند و از سوی دیگر با توسعه کودهای زیستی در توسعه 

محصولات سالم می کوشد.
حسن ایزانلو معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این جلسه با بیان اینکه 
بررسی های لازم انجام می شود، گفت: گزارشی از میزان سموم باید ارائه شود تا بتوانیم 
برنامه ریزی داشته و اگر منجر به این شد که بقایای سموم وجود دارد به شهرداری ابلاغ و 
کارهای قانونی انجام شود. وی تصریح کرد: برای کنترل باقی مانده سموم شیمیایی در 
محصولات کشاورزی، اقدامات لازم در حال انجام است و از سوی دیگر برنامه نظارت بر 

محصولات کشاورزی هم در حال تدوین نهایی است.
 محمدرضا قدیر رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این جلسه گفت: نکته اول 
در خصوص بیمه سلامت است که اجرای طرح بیمه باید به گونه ای انجام شود توان 

پرداخت مطالبات را داشته باشد.
وی همچنین با تاکید بر تولید محصولات غذایی سالم گفت: جهاد کشاورزی باید 
نظارت های دقیق در این خصوص داشته و با تلاش و برنامه ریزی شاهد اقدامات مناسب 

در این خصوص با همکاری مجموعه معاون بهداشتی دانشگاه هستیم.
بیژن سلیمان پور معاون سیاسی امنیتی استاندار قم نیز در این جلسه با تاکید بر 
استفاده از غذای سالم و نظارت های مورد نیاز گفت: ضرورت دارد مباحثی که مطرح 
می شود و از جمله سلامت غذایی در حوزه کاشت و عرضه به یک دغدغه همگانی 
مطرح شده و در تولید این محصولات بکوشیم. وی تاکید کرد: برای داشتن محصولات 
با کیفیت و سالم باید از مزرعه نظارت ها را آغاز کنیم و انتظار است که مسئولان در این 

راستا تلاش داشته باشند.

با حضور فرمانده سپاه شهرستان مبارکه برگزارشد

گرامی داشت هفتۀ بسیج در فولاد مبارکه
به مناسبت گرامیداشت هفته بسیج و طی مراسمی، فرمانده سپاه شهرستان مبارکه، 
جمعی از معاونین، مدیران و اعضای حوزه مقاومت بسیج این شرکت با گلباران قبور 
مطهر شهدای آرمیده در معراج الشهدای فولاد مبارکه از رشادت های بسیجیان و 

شهدای هشت سال دفاع مقدس تجلیل نمودند.
 در ابتدای این آئین پیام مدیر عامل فولاد مبارکه قرائت شد که در بخشی از این پیام 

چنین آمده است؛
فرا رسیدن چهلمین سالروز صدور فرمان تاریخی حضرت امام خمینی )ره( مبنی بر 
تشکیل "بسیج مستضعفین" –که از نقاط عطف شگفت انگیز و معنادار انقلاب اسلامی و 
پدیده برجسته تاریخ معاصر ایران عزیز است را به کارکنان شریف و تلاشگر فولاد مبارکه به 

ویژه خیل عظیم بسیجیان سلحشور و دریادل تبریک و تهنیت عرض می نمایم.
پیشگامی در دفاع از میهن، سازندگی و محرومیت زدایی در شجره طیبه بسیج نمود و 
ظهور داشته و این امر در خانواده بزرگ فولاد مبارکه نیز به مدد اهتمام انقلابی بسیجیان 
جان برکف بسیار برجسته است. این روز فرخنده را به همه بسیجیان والاهمتی که با نیت 
خالص و اقدام به هنگام و موثر در عرصه ها و میدان های گوناگون، سرود جهاد و خدمت را 
می سرایند بویژه همکاران بسیجی ام در خانواده بزرگ گروه فولاد مبارکه تبریک و تهنیت 
عرض می کنم و باور دارم با پاسداشت کرامت انسانی، تدبیر و امید، عزت، حکمت و 
مصلحت، می توان این مظهر عزم و اراده ملی را بیش از پیش، مایه امنیت، سلامت و 
پیشرفت میهن عزیز اسلامی قرار داد. در ادامه این مراسم سرهنگ عطائی پور فرمانده 
سپاه ناحیه شهرستان مبارکه نیز ضمن قدردانی از دستاوردهای اخیر فولاد مبارکه گفت: 
این دستاوردها در شرایط سخت تحریم ها و با بهره مندی از روحیه بسیجی و تلاش های 
جهادگونه کارکنان این شرکت به دست آمده و قابل تقدیر است. فرمانده سپاه ناحیه 
شهرستان مبارکه اقتدار فعلی کشور در منطقه را نتیجه جانفشانی بسیجیان این کشور 
دانست و افزود: نباید اجازه بدهیم مشکلات اقتصادی به وجود آمده در کشور بهانه ای 
برای سوء استفاده دشمنان این کشور باشد.بدون شک عمل به توصیه های مقام معظم 
رهبری و عمل به سیاست های اقتصاد مقاومتی نقش بسزائی در خنثی کردن توطئه ها 
خواهد داشت. سرهنگ عطائی پور در ادامه افزود: الگوی طلائی دوران دفاع مقدس 
و نگاه جهادی و انقلابی و تلاش شبانه روزی جوانان و دلسوزان انقلاب باید در حوزه 
اقتصاد وارد شود. در ادامه این مراسم معاون نیروی انسانی و سازماندهی فولاد مبارکه نیز 
ضمن گرامی داشت چهلمین سالروز تشکیل بسیج گفت: بعد از صدور فرمان تاریخي 
امام خمیني)ره( مبني بر تشکیل بسیج، شاید کمترکسی با اهداف و نقش آن آشنا بود و 
به نظر می رسید تشکیل بسیج فقط به منظور ایجاد آمادگی در مواجهه با حملات نظامی 
دشمنان باشد.  ولی هرچه زمان گذشت و مسائل و مشکلاتی که برای کشور بوجود 
آمد، نقش بسیج بیشتر مشخص شد و با رهنمودهایی که حضرت امام)ره( و پس از آن 
مقام معظم رهبری داشتند، بسیج به نوعی در پایداری انقلاب و حفظ کشور در تلاطم 
ها نقش آفرینی کرد. عباس اکبری خاطرنشان کرد: هم اکنون با عنایت به راهبردهای 
مقام معظم رهبری خط مقدم جهاد در کشور، تولید است از این رو کارکنان فولاد مبارکه 
با روحیه بسیجی به عنوان سربازان خط مقدم جهاد آماده اند تا در راه اعتلای اقتصاد 
کشور خدمت کنند. وی تاکید کرد: به عنوان بزرگترین قطب اقتصادی کشور باید دست 
به دست هم بدهیم تا محصولات شرکت به عنوان یک برند مطرح در بازارهای جهانی 
عرضه شود. به خاطر داشته باشیم تا زمانی که ایمان و اراده باشد حتما بر مشکلات 

فائق می آییم.

رئیس سازمان صمت  استان قم خبر داد:
صدور 6۵ مجوز معافیت گمرکی ماشین آلات صنعتی

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با اشاره به اینکه اختصاص اعتبار 
برای نوسازی و تجهیز ماشین آلات در صنایع، هزینه نیست و موجب پایداری کسب  وکار 
صنعتگران استان می شود، از صدور ۶5 مجوز معافیت گمرکی ماشین آلات صنعتی خبر 

داد.
محمود سیجانی با بیان اینکه استفاده ازماشین آلات جدید موجب بالا رفتن توان 
با  آن ها  محصولات  رقابت پذیری  میزان  افزایش  و  استان  صنعتی  واحدهای  تولید 
نمونه های مشابه داخلی و خارجی می شود، افزود:  در همین راستا و برای حمایت از 
نوسازی تجهیزات واحدهای صنعتی استان از ابتدای سال جاری تا پایان مهرماه،  ۶5 
مورد مجوز معافیت گمرکی ماشین آلات صنعتی به ارزش 222۷ میلیارد ریال در قم 
صادر شد. وی ادامه داد: این تعداد مجوز برای واردات ماشین آلات جدید با تکنولوژی 
بالا باهدف راه اندازی خط تولید واحدهای تولیدی و صنعتی یا جایگزینی ماشین آلات 
قدیمی صادرشده است.  سیجانی گفت: صنعت قم درزمینهٔ تولید بسیاری از محصولات 
همچون مواد غذایی،  محصولات شیمیایی و پلاستیکی،  کفش، مبلمان،  محصولات 
به کارگیری  با  که  است  ویژه ای  موقعیت  دارای  موتورسیکلت،   انواع  و  ساختمانی 
ماشین آلات جدید و فناوری های پیشرفته در آن،  می توان جایگاه صنعت استان را حفظ و 
تقویت کرد. وی بیان کرد:  اختصاص اعتبار برای نوسازی و تجهیز ماشین آلات در صنایع 
مختلف، هزینه نیست بلکه سرمایه گذاری سودآور است که موجب پایداری کسب  وکار 
صنعتگران استان می شود. به گزارش روابط عمومی سازمان صمت استان قم سیجانی 
در پایان گفت: در همین رابطه، صنعتگران استان می توانند برای نوسازی ماشین آلات 

واحدهای صنعتی خود از تسهیلاتی که با این هدف پرداخت می شود،  استفاده کنند.

سبد خالی »فوق لیسانسه ها« 

تکرار مدام داستان های تکراری

اجتماعی

معاون توسعه نیروی انسانی بنیاد شهید استان قم در پاسخ 
به مسئله ملکی که مدیرکل بنیاد شهید در سال 95 دریافت 
کرده و در برخی از رسانه ها بسیار پررنگ شده است، اظهار 
کرد: یک جانباز ۷0 درصد را در نظر بگیرید که از 19 سالگی 
روی صندلی چرخدار نشسته و دوسوم از زمان عمرش را به 

این صورت گذرانده است.
مجید شعبانی در نشست خبری که ظهر دیروز در بنیاد 
کردن  طی  با  زمین  این  کرد:  بیان  شد  برگزار  قم  شهید 
شهید  بنیاد  مسؤولان  اطلاع  و  اداری  مراحل  و  تشریفات 
انتقال یافته و اسناد آن موجود است و بند ج آن نیز استعلام 
شده و با اندکی سود و 50 درصد مبلغ آن با چک پرداخت 
شد.وی افزود: مبلغ اندکی از هزینه یاد شده برای تعمیرات و 
تجهیز خانه پدری و اسکان ایشان صرف شد و رسانه ها نباید 

به صورت یکطرفه به این مسئله بپردازند.
به  این ملک  واگذاری  تمام مراحل  شعبانی اضافه کرد: 

مدیرکل بنیاد شهید به صورت مستند و قانونی و با اطلاع 
مسؤولان است.وی در پاسخ به یکی از خبرنگاران مطلع که 
بحث قرمز بودن بند »ج« سردار هاشمی را مطرح کرد، گفت: 
استعلام هایی که در این زمینه انجام شده موجود است. تقی 
پور معاون تعاون و امور اجتماعی بنیاد شهید استان قم نیز در 
ارتباط با واگذاری زمین به سردار هاشمی بیان کرد: واگذاری 
زمین بدون دستور مافوق میسر نیست و حتما باید این فرایند 
رخ بدهد.شعبانی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به 
بحث خودسوزی چهار جانباز قمی بیان کرد: خانواده این 
جانبازان از بنیاد شهید درخواست کردند که این مسئله ظهور 
و بروز پیدا نکند اما این موضوع رسانه ای شده و دست مایه 
رسانه های بیگانه شد.به گزارش فارس ،مهر انگیز فراینده 
مسؤول و کارشناس مددکاری بنیاد شهید قم در این ارتباط 
بیان کرد: نخستین جانبازی که نسبت به خود سوزی در 
بنیاد شهید اقدام کرد دارای مشکل اعصاب و روان حاد بود و 

نسبت به شرایطی که داشت واقف نبود.وی با بیان اینکه بنیاد 
شهید در ریزترین مسائل این جانباز را حمایت کرده است، 
تصریح کرد: زمانی که این جانباز اقدام به خودسوزی کرد 
در همین ساختمان حضور داشتم اما تا زمانی که خودم را 

برسانم این جانباز نسبت به خودسوزی اقدام کرده بود.
مدیرحراست بنیاد شهید استان قم نیز در ارتباط با مسئله 
اخراج نگهبان بنیاد شهید پس از خودسوزی یکی از جانبازان 
در این نهاد بیان کرد: چندی است که به این سمت می رویم 
که افراد جوان را در راس کار قرار دهیم و دو نفر از نگهبانانی 
که بالای 50 سال داشتند با نیروی جوان 2۴ ساله جایگزین 
شده و نگهبانان پیشین نیز برای قسمت های دیگر از آنان 
بهره گرفته می شود.وی افزود: یکی از نگهبانان که سن وی 
بالای 50 سال بود پس از خودسوزی جانباز قمی به سفر 
عتبات مشرف شده بود که پس از بازگشت وی از سفر در 

قسمت دیگری مشغول به کار شده است.

در نشست خبری مدیران بنیاد شهید و امور ایثارگران قم مطرح شد

پاسخ به اتفاقات پیرامون بنیادشهید قم
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جمیل مفاخری

تجربه اخیر نشان داد که با قطع اینترنت، بسیاری از خدمات از دسترس مشتریان و 
صاحبان مشاغل خارج شده و شرکت های مبتنی بر اینترنت، همچون انواع تاکسی های 
اینترنتی، انواع سایت های فعال در حوزه آگهی کالا، بسیاری از فروشگاه های اینترنتی 

و... توانایی پاسخ گویی به مشتریان خود را نخواهند داشت.
یکی از مواردی که در روزهای اخیر توجه ها را به خود جلب نموده جایگاه اینترنت در 

اقتصاد کشور و به ویژه میزان خسارت های احتمالی ناشی از قطع آن بود.
تجربه اخیر نشان داد که با قطع اینترنت، بسیاری از خدمات از دسترس مشتریان 
و صاحبان مشاغل خارج می شود. بسیاری از شرکت های مبتنی بر اینترنت، همچون 
انواع تاکسی های اینترنتی، انواع سایت های فعال در حوزه آگهی کالا، بسیاری از 
فروشگاه های اینترنتی و... توانایی پاسخ گویی به مشتریان خود را نخواهند داشت و در 
حوزه کسب و کارهای خُرد نیز بسیاری از افراد که فعالیت فروش، تبلیغ و جذب مشتری 

را از طریق اپ ها و شبکه های اجتماعی انجام می دهند، متضرر می شوند.
دگرگونی زندگی و اقتصاد در انقلاب صنعتی چهارم

 در سال  های اخیر با رشد استفاده از اینترنت و شبکه های موبایل و دیتا تحول اساسی 
در ارائه خدمات، کسب و کار و فضای اقتصادی جهان ایجاد شده است. شبکه  های نت 
و وب توانسته  اند، انقلاب اطلاعاتی را در حوزه های مختلف ایجاد کنند و نوعی انقلاب 

صنعتی را در عرصه دیجیتال و اطلاعات رقم بزنند.
 در ایران نیز، به ویژه طی یک دهه گذشته یافتن مسکن، وسایل مورد نیاز، فروش 
کالاها بسیار آسانتر از گذشته شده است. می توان به آسانی در خانه بود و از سایت دیوار 
وسایل مورد نیاز را دید، پسندید و خرید؛ امروزه، بدون هیچ نوع جابجایی فیزیکی قابل 
توجهی کالای خریداری شده به دست مشتری می رسد؛ در حین خرید می توان از 
آپ های مختلف استفاده نمود و کار نقل و انتقال بانکی را انجام داد. رخ دادن چنین 
اتفاقی به مدد شبکه  ای از معاملات و خدمات اینترنتی که در دنیای سایبرنتیک و جهان 

اینترنت معنی پیدا نموده  ، امکان پذیر گشته است.
 درواقع، در دنیای امروز اقتصاد دیجیتال و یا به تعبیر »کلاس آشوب« انقلاب صنعتی 
چهارم این شبکه اقتصادی پیشرفته را ایجاد نموده که فرد می تواند با بهرمندی از 

فناوری اطلاعاتی مدرن به تمام کالاها و خدمات دسترسی داشته باشد.
انقلاب صنعتی چهارم، پیشرفت در رباتیک و اتوماسیون، هوش مصنوعی، فناوری 
نانو و زیست فناوری، اینترنت اشیاء، وسایل خودکار، فناوری های عصبی، ویرایش ژنی 
و...ایجاد نموده و سوخت رسان این انقلاب است. این انقلاب عملکرد اقتصاد مدرن را 
به صورت ریشه  ای متحول نموده و بر شکل مشاغل، ماهیت کار، مدل های عملیاتی 
کسب و کار، و اهمیت مصرف کننده و حتی نیاز به تغییر در نحوه محاسبه تولید ناخالص 
داخلی )GDP( را سبب شده است. انقلاب دیجیتال تمام متغیرهای کلان اقتصادی را 
که می توان فکر کرد مانند سرمایه گذاری، مصرف، اشتغال، تجارت، رکود و غیره تحت 

تاثیر قرار داده است.

بستر  بر  اجتماعی  و  اقتصادی  فعالیت های  »انجام  می توان  را  دیجیتال  اقتصاد 
شبکه  سازی  نوین،  اقتصاد  این  در  که  کرد؛  تعریف  ارتباطات«  و  اطلاعات  فناوری 
دیجیتالی و توسعه زیرساخت های ارتباطی، بستری جهانی فراهم می آورد که در آن 
افراد و سازمان ها با تجهیزات به راهبردها به تعامل با یکدیگر، برقراری ارتباط، انجام 

فعالیت های اقتصادی، همکاری و جستجوی اطلاعات بپردازند.
در اقتصاد دیجیتال ارتباطات و تعاملات در حوزه اینترنت و فناوری های دیجیتال 
بسیار مهم است و این سیستم  های ارتباطی تاثیر بسیار زیادی بر ساخت، تولید و ارایه 
خدمات می گذارند. در این اقتصاد، فضای کسب و کار تغییر می  کند و فناوری جایگزین 
حضور فیزیکی می شود، ارایه خدمات به مشتریان غیرحضوری بوده و تخصص در 

کاربرد آن حرف اول را می زند.
سهم اقتصاد دیجیتال از تولید ناخالص داخلی چقدر است؟

اقتصاد دیجیتال و فعالیت در این حوزه یکی از مهم ترین بخش های سوددهی و 
سرمایه  گذاری است، فقط با نگاهی به آمار پنج شرکت برتر در لیست فورچون در سال 
201۸ اهمیت این بعد از اقتصاد بسیار بیشتر نمایان می  شود. رتبه یک تا پنج لیست به 
شرکت های اختصاص دارد که در حوزه دیجیتال و اطلاعات فعالیت دارند: 1- شرکت 
اپل با ارزش 921 میلیارد دلار؛ 2- آمازون با ارزش ۷۶5 میلیارد دلار؛ ۳-گوگل با ارزش 
۷50 میلیارد دلار؛ ۴- مایکروسافت با ارزش ۷۴۶ میلیارد دلار؛ 5- و فیسبوک با ارزش 
5۳1 میلیارد دلار می باشد و این در حالی است که گردش مالی این پنج غول در حدود 

2/2 ترلیون دلار برآورد شده است.
واقعیت این است که تجارت الکترونیک امروزه یکی از مهمترین حوزه های برنامه  ریزی 
کشورها می  باشد و موفقیت در استفاده از آن می  تواند میزان تولید ناخالص ملی را 

افزایش داده و سبب ایجاد رونق کارآفرینی، اشتغال و درآمدزایی گردد.
5/1۳ درصد از تولید ناخالص داخلی مالزی  سهم فعالیت در حوزه اقتصاد دیجیتال 
می باشد و این کشور در سند چشم انداز توسعه خود قصد دارد این مقدار را به 1۸ درصد 
برساند. این مقدار برای کشور کره جنوبی در سال 201۶، ۷0/10 درصد از تولید 
ناخالص داخلی است. برای کشور ایرلند 99/۶ است و سوئد ۸2/۶ درصد از تولید 
 ICT به دست می  آورد. برای کشور آمریکا مقدار ICT ناخالص داخلی خود را در حوزه
در تولید ناخالص داخلی در سال 201۶، ۸9/5 بوده است. همچنین، در سال 201۶ 

سهم ICT در تولید ناخالص داخلی ایران ۴0/۴ بود.
 اهمیت اقتصاد دیجیتال و بسترهای آن به قدری مهم است که بر اساس گزارش 
داخلی  ناخالص  تولید  از  درصد   ۶ آمریکا  تکنولوژی  و  اطلاعات  جهانی  سازمان 
کشورهای جهان از طریق تکنولوژی، فناوری و ICT تامین می شود و مقدار آن ۴/5 
تریلیون دلار است. سهم اقتصاد اینترنتی در تولید ناخالص داخلی کشورهای عضو جی 
20، 5.۳است. این آمارها نشان دهنده اهمیت اقتصاد دیجیتال در اقتصاد امروز و در 

حوزه کلان اقتصادی است.
پهنای باند و رونق اقتصاد دیجیتال

و  باند  اینترنت، دسترسی به پهنای  از مهمترین نکات در رونق اقتصاد دیجیتال 

برخورداری از پارک های علم و فناوری است. کشور مالزی برای توسعه اقتصاد دیجیتال 
خود و افزایش سهم آن در تولید ناخالص داخلی یک سوم از سهم یارانه  ها را به مخابرات 
این کشور اختصاص داده، مالزی 2/۳ درصد از تولید ناخالص داخلی خود را در حوزه 
پهنای باند استفاده نموده، اندونزی 2/2و ویتنام ۳/2 از تولید ناخالص داخلی را به 

گسترش پهنای باند اختصاص داده اند.
 آلمان که بیشترین رشد اقتصادی را در سال های اخیر در میان کشورهای اتحادیه اروپا 
دارد؛ برای بهبود تجارت دیجیتال خود و افزایش پهنای باند تشکلی با نام »اتحاد شبکه 
برای آلمان دیجیتال« تشکیل داده است و اولین کار این تشکل رساندن پهنای باند به 

50 مگابایت بر ثانیه تا 201۸ بوده است.
همچنین، کشور آلمان و مالزی و عربستان به دنبال احداث و ایجاد پارک  های علم 
و فناوری هستند و دسترسی به پهنای باند، آموزش و ارائه کمک ها و معافیت های 
مالیاتی برای شرکت های کوچک از اهداف این کشورها است. عربستان سعودی در 
سند »برنامه تحول ملی 2020« خود بر استفاده از حوزه دیجیتال در ارتقای اثربخشی 
و کارایی آموزش، گردشگری، سلامت، حمل و نقل و ... تاکید دارد و به دنبال تاسیس 

شرکت های دارای تکنولوژی  های نوظهور است. 
ایران نیز در سال های اخیر برنامه  هایی را در این زمینه اجرا نموده است. در اولین ماده 
بخش 1۳ برنامه ششم توسعه جمهوری اسلامی ایران که در تاریخ 1۴ اسفند ماه سال 
1۳95 به تصویب مجلس شورای اسلامی رسیده، به وزارت فناوری ارتباطات و اطلاعات 
اجازه داده شده است که نسبت به افزایش پهنای باند عبوری )ترانزیت( از کشور به ۳0 
ترابیت بر ثانیه اقدام کند. لازم به ذکر است که این مقدار در سال 201۶، ۸/1۷ مگابایت 
بر ثانیه بوده است. همانطور که مشاهده می شود میانگین ایران حتی از کشور عربستان 

با حداکثر ۳۳ مگابایت بر ثانیه کمتر است.
سخن پایانی

به طور کل می توان گفت که اقتصاد دیجیتال با ساخت یک اقتصاد جهانی فرصت 
یکپارچه کردن نیازهای برآورد نشده چند میلیارد نفر را در اقتصاد جهانی فراهم می سازد 
و نیازهای اضافه تری را برای محصولات و خدمات موجود، از طریق توانمندسازی و 

اتصال افراد و جوامع در سراسر جهان به یکدیگر، به پیش می راند.
همچنین، این اقتصاد می تواند در حوزه محیط زیست مفید باشد. دولت الکترونیک 
یکی از پیامدهایش کاهش حضور مردم در خیابان و کاهش مصرف سوخت  است و 
همزمان حجم ترافیک کم تر می گردد. اپ های پرداخت الکترونیک حجم زیادی از نیاز 
به کاغذ را کاهش می دهد و کتاب های دیجیتال و فروشگاه های دیجیتال نیز می  توانند 

همین تاثیر را داشته باشند.
اقتصاد دیجیتال می تواند کارآفرینی و بهرمندی همگانی از امکانات و اطلاعات را 
فراهم نماید و دسترسی به اطلاعات در حوزه  های مختلف را تسهیل گرداند. فضای 

رقابتی جهانی در اختیار همگان قرار دهد.
 این توانایی ها و تاثیرها باعث می شود، اقتصاد دیجیتال تاثیری شگرف بر فرایند 
کسب و کار و اشتغال در آینده بگذارد و استقبال از آن از یک طرف به فراهم کردن 
زیرساخت های لازم و از جمله پهنای باند مناسب و از طرف دیگر به آموزش و ایجاد 
امنیت در این فضای انتقال اطلاعات است. آموزش و امنیت از مهمترین راهکارها برای 
بهرمند شدن از این فضا است و باید مسوولان کشور اقد امات لازم را در این موارد صورت 

دهند.
منابع:

با آموزش درست، ایجاد زیرساخت ها و تامین امنیت این فضا کشورهای چون ایران 
می توانند در اقتصاد جهانی داخل شده و از فضای کسب و کار آن برای افزایش تولید 
ناخالص داخلی، کاهش بیکاری، افزایش سلامت، و ایجاد بازارهای جدید بهرمند 

گردند.
-اقتصاد دیجیتال )۳(: تحولات بخش کسب و کار و مروری بر تجارب سیاستگذاری 
در کشورهای مختلف )1۳9۸( معاونت پژوهش-های زیربنایی و امور تولیدی. دفتر 

مطالعات انرژی، صنعت و معدن
-اقتصاد دیجیتال )2(: سهم اقتصاد دیجیتال از اقتصاد جهانی و الزامات توسعه آن 
)1۳9۸(. معاونت پژوهش های زیربنایی و امور تولیدی. دفتر مطالعات انرژی، صنعت 

و معدن.
 OECD -اقتصاد دیجیتال در کشورهای عضو سازمان توسعه و همکاری اقتصادی-
)روندها، مقررات و سیاست های عمده بخش فناوری اطلاعات و ارتباطات( )1۳95(. 
معاونت پژوهش های زیربنایی و امور تولیدی. دفتر: مطالعات ارتباطات و فناوری های 

نوین
-اقتصاد دیجیتال )1(: ابعاد و ویژگی ها )1۳9۷(. معاونت پژوهش های زیربنایی و امور 

تولیدی. دفتر: مطالعات ارتباطات و فناوری-های نوین
انتشارات  نبی پور.  ایرج  ترجمه  شواب،  کلوس  چهارم)1۳9۶(.  صنعتی  -انقلاب 

دانشگاه علوم پزشکی بوشهر.

دگرگونی زندگی و اقتصاد در انقلاب صنعتی چهارم

یوسف نژاد عضو هیأت رئیسه مجلس:اینترنت چقدر برای اقتصاد مهم است؟
بزرگنمایی درآمدهای بودجه باعث کسری می شود
عضو هیأت رئیسه مجلس با بیان اینکه دولت برای ایجاد تعادل میان درآمد و هزینه در 
حوزه درآمدهای مالیاتی و نفتی بزرگنمایی می کند، گفت: دولت باید در وهله اول میزان 

ظرفیت فروش نفت و درآمد واقعی حاصل از فروش آن را بسنجد. 
علی اصغر یوسف نژاد  با بیان اینکه سازمان برنامه و بودجه متعهد شده بود بودجه را بر 
مبنای بدون نفت تدوین کند، گفت: البته طبیعی است که باید درآمدهای جایگزین برای 
انجام آن را نیز داشته باشیم. نماینده مردم ساری و میاندرود در مجلس شورای اسلامی 
در ادامه با بیان اینکه بر اساس عملکرد سال های گذشته مهم ترین قضیه، مالیات است 
که در سال 9۸، 12۶ هزار میلیارد تومان بود، عنوان کرد: هزینه های جاری و اجتناب 
ناپذیر دولت حدود ۳۷5 هزار میلیارد تومان است که دولت برای بودجه امسال، 150 
هزار میلیارد تومان مالیات در نظر گرفته است که با توجه به شرایط کنونی و رکود باید 

امکان تحقق آن وجود دارد یا خیر.
تمرکز دولت در بودجه ۹۹ روی مباحث مالیاتی است

وی در ادامه با اشاره به اینکه دولت قرار است در سال 99 سقف بودجه عمومی را برابر 
۴20 هزار میلیادر تومان ببیند، اظهار داشت: باید دید دولت این میزان را بر اساس 
درآمدهای خود که شامل مالیات، فروش نفت، فروش دارایی، اوراق قرضه و گمرک 
است، چطور جبران می کند. یوسف نژاد ادامه داد: دولت تمرکز خود را در بودجه روی 
مالیات گذاشته است که منتها در این باره بین ۳0 تا ۴0 هزار میلیارد تومان با فرار مالیاتی 
مواجه هستیم و ۳5 درصد از مشاغل و خدمات نیز از پرداخت مالیات معاف هستند که 
می توانند جایگزین خوبی باشند ضمن اینکه باید پایه های مالیاتی جدیدی را شناسایی 

کنیم تا درآمد مالیاتی محقق شود، در غیر این صورت نمی شود.
این عضو کمیسیون امور داخلی کشور در مجلس دهم در ادامه با بیان اینکه دولت 
تلاش دارد بین هزینه ها و درآمدها توازنی را به وجود بیاورد که گاهی برای انجام آن در 
درآمدها بزرگنمایی می کند، عنوان کرد: بزرگنمایی مالیاتی و نفتی برای اینکه تعادل 
بین هزینه و درآمد ایجاد کند صورت می گیرد اما چون محقق نمی شود، دولت کسری 
بودجه خواهد داشت پس دولت در وهله اول باید ببیند چقدر ظرفیت برای فروش نفت 

داشته و درآمد حاصل از آن چقدر خواهد بود.
بودجه ۹۹ کاملا بدون اتکا به درآمدهای نفتی بسته شود

وی در ادامه یکی از ضعف های بودجه را یارانه های پنهان و آشکاری دانست که 
پرداخت می شود و یادآور شد: در بودجه ۶۴9 هزار میلیارد تومان یارانه پنهان داریم 
که این یارانه ها شامل دارو، کالاهای اساسی و فرآورده های نفتی همچون بنزین، نفت 

سفید، گازوئیل، نفت کوره، گاز مایع، برق و سوخت عمومی می شود.
یوسف نژاد در ادامه با بیان اینکه بستن بودجه بدون نفت جزء الزامات محسوب می 
شود، عنوان کرد: دولت برای اینکه بودجه را بدون نفت ببندد باید دارایی های خود را 
مولدسازی کرده  همچنین باید پایه های مالیاتی را افزایش بدهد که نیازمند زیرساخت 
های حقوقی، قانونی و بانک اطلاعاتی است که اقدامات آن انجام نشده پس نباید انتظار 

داشت که آنچه دولت و مجلس درباره بودجه تصویب می کند، بطور کامل محقق شود.
این نماینده مردم در مجلس دهم ادامه داد: از مشکلات دیگر حوزه بودجه نویسی این 
است که در وضعیت تورم رکودی و تحریم هستیم که باعث می شود تحقق درآمدهای 

مالیاتی که نسبت به سال گذشته، 20 درصد رشد داشته، با مشکل مواجه شود.
افزایش ۱۵درصدی حقوق در سال۹۹ کافی نیست 

وی در ادامه با بیان اینکه یکی از چالش هایی که در مجلس داریم این است که دولت 
می خواهد ارز ۴200 تومانی را مجدد در بودجه بیاورد، عنوان کرد: در نظر گرفتن 1۴ 
میلیارد دلار که در سال 9۸ برای ارز ۴200 تومانی باعث شده ۸0 هزار میلیارد تومان 
یارانه نیز برای آن پرداخت شود در حالی که آزادسازی نرخ بنزین باعث می شود ۳0 
هزار میلیارد تومان پول آزاد شود پس یارانه مربوط به ارز ۴200 تومانی 2.5 برابر یارانه 

آزادسازی نرخ بنزین است که باعث می شود در نوع خود یکی از چالش ها باشد.
یوسف نژاد در ادامه تأکید کرد: دولت برای بودجه سال 99 باید روی مسأله حقوق، 
مزایا و مستمری به کارکنان دولت، فرهنگیان و نیروهای مسلح توجه  ویژه باشد چرا که 
این قشر باید بیشتر مورد توجه قرار گیرند به خصوص که در ارتباط با فرهنگیان مشکلات 
عدیده ای مثل قطع رتبه بندی و قطع همسان سازی را شاهد هستیم لذا افزایش 15 

درصدی حقوق و مزایا در سال 99 نسبت به افزایش قیمت های کنونی، کافی نیست.
این عضو مجمع نمایندگان استان مازندران در ادامه با تأکید بر اینکه بودجه 99 باید 
واقع بینانه و بدون اتکا به درآمدهای نفتی نوشته شود، عنوان کرد: البته تحقق این امر 

بسیار مشکل بوده و باید بر مبنای عملکرد سال های گذشته انجام شود.
وی در ادامه با اشاره به یکی از اقدامات مثبت دولت در بودجه نویسی گفت: دولت 
حدود 2 هفته پیش بودجه ۳1 شرکت، بانک و مؤسسه غیردولتی را به مجلس فرستاد 
که عملکرد سال 9۷، عملکرد شش ماهه اول سال 9۸ و پیش بینی بودجه 99 نیز در 
آن بوده که این یک گام مثبت است اگرچه نقص هایی داشته اما شرکت های زیان ده، 
سودده و غیره مشخص شده که بودجه آنها امسال حدود ۳۸0 هزار میلیارد تومان برآورد 

شده است در حالی که در سال گذشته این میزان، 2۴0 هزار میلیارد تومان بوده است.
عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی در پایان خاطرنشان کرد: یکی از چالش 
های بزرگی که در بودجه سال آینده داریم، فروش نفت، تأمین هزینه های پرسنل و 

حقوق و دستمزد کارکنان دولت و شناسایی منابع جدید در ارتباط با مالیات است.
 

تغییر دوباره قیمت بنزین چالش های جدید ایجاد می کند

هادی حق شناس: زمان مناسبی برای تک 
نرخی شدن بنزین نیست

نماینده مجلس هفتم با بیان اینکه نمایندگان مجلس در حوزه های خود تبعات افزایش 
قیمت بنزین را دیده اند به همین جهت تمایل به تغییر در تصمیم گیری دارند، تاکید کرد: 
بعید است این طرح امکان تصویب و اجرا را بیابد چرا که بررسی ها نشان می دهد تغییر 

دوباره قیمت بنزین خود چالش های دیگری را برای اقتصاد ایجاد خواهد کرد.
مجلسی ها هنوز تمایل دارند تا دولت را از تصمیم بنزینی خود به عقب نشینی وا دارند. 
با این همه حمایت ارکان مختلف نظام از تصمیم دولت کار را برای مجلسی های مخالف 

این تصمیم دشوار ساخته است.
هادی حق شناس، نماینده پیشین مجلس و استاندار استان گلستان در رابطه با 
تصمیم برخی از نمایندگان مجلس در رابطه با تک نرخی کردن بنزین و رساندن آن به 
قیمت لیتری هزار و 500 تومان گفت: در شرایط فعلی مواضع رهبری و سران سه قوه 
کاملا مشخص است. هم رهبری و هم سران سه قوه در رابطه با قیمت بنزین و دو نرخی 
شدن آن نظرات خود را اعلام کردند و در هر حال حاضر بعید به نظر می رسد تلاش 
این عده از نمایندگان مجلس ره به جایی برد. او افزود: هرگونه تغییر در قیمت بنزین و 
نوع سهمیه بندی آن می تواند عوارض گوناگونی را در پی داشته باشد. به باور من بهتر 
است زمان اندکی بگذرد و ضعف های تصمیم فعلی مشخص شود و سپس تصمیمات 
مقتضی اخذ شود. اکنون تصمیم نمایندگان مجلس بعید است بتواند نظر مسئولان 
کشور را تغییر دهد و به این اعتبار ممکن است تلاشی بی حاصل باشد. این نماینده 
پیشین مجلس هفتم در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه چقدر این تصمیم را سیاسی 
می توان قلمداد کرد، خاطرنشان ساخت: به نظر من بهتر است به جای بدبینی با حسن 
نیت به فعالیت نمایندگان نگریسته شود. نمایندگان مجلس آثار تصمیم اخیر بنزینی را 
در حوزه های انتخابی خود دیده اند و به عنوان عضو قوه مقننه طبیعی است که بخواهند 
در این روند اصلاحاتی انجام دهند. درنتیجه به نظر من این تصمیم سیاسی نیست بلکه 
دغدغه های مردمی در خود دارد. استاندار گلستان تاکید کرد: با این همه زمان فعلی 
شرایط مناسبی برای مطرح کردن این مباحث نیست. به نظر می رسد هر تغییری در 
شرایط فعلی می تواند چالش های جدیدی در پی داشته باشد.حق شناس تصریح کرد: 
همان طور که در سال 9۴ دولت پس از چند سال دو نرخی بودن اقدام به تک نرخی 
کردن قیمت بنزین گرفت اکنون هم بهتر است زمانی بگذرد و با در نظر گرفتن ضعف ها و 
قوت ها تصمیم گیری کرد.  وی تاکید کرد: بنزین تنها کالایی اقتصادی نیست و افزایش 
قیمت آن در رشد تورم و بالا رفتن قیمت ها اثرگذار است، به هر روی موج روانی ناشی از 
افزایش قیمت بنزین در حال حاضر اقتصاد را تحت تاثیر قرار داده و بعید به نظر می رسد 
حتی تغییر این قیمت بتواند مقابل این موج بایستد یا اثر ان را خنثی کند.بهترین راهکار 
در شرایط کنونی بالا بردن سطح دستمزدها از یک سو و ترمیم قدرت خرید از سوی دیگر 
است، در عین حال سرمایه گذاری بر حمل و نقل عمومی و البته خودروهایی با مصرف 
و آلایندگی کمتر می تواند در میان مدت تاثیرات مثبت به مراتب بیشتری را داشته باشد. 
 وی تاکید کرد از این رو به نظر می رسد در این شرایط تغییر دوباره قمیت بنزین یکی 
از کوتاه مدت ترین طرح ها باشد و بهتر است قانونگذار به الزام اجرای به طرح های بلند 

مدتی که می تواند اقتصاد را تحت تاثیر قرار دهد ،رو بیاورد. 
او در پاسخ به سوالی درباره امکان عملی شدن این تصمیم ولو با تصویب مجلس گفت: 
همان طور که در ابتدا هم گفتم هم رهبری و هم سران سه قوه مدافع این تصمیم هستند 
بر مبنای بررسی های کارشناسی دست به اجرای این طرح زده اند و اگر نمایندگان 
مجلس بخواهند هم نمی توانند در این تصمیم خللی وارد کنند به همین جهت پرداختن 

به این مباحث تنها می تواند به بی ثباتی بیشتر شرایط بیانجامد.

بر اساس بخشنامه بانک مرکزی

بخشودگی سود و جرایم تسهیلات سررسید 
شده تا ۹۷

بانک مرکزی تسهیلات سررسید شده تا سال 9۷ را مشمول بخشودگی سود و جرایم 
دانست. بر اساس بخشنامه بانک مرکزی، سررسید تسهیلات مشمول بخشش سود و 
جرایم از محل اجرای بند )ل( تبصره 1۶ قانون بودجه سال 1۳9۸ که پیش از این صرفا 
تا پایان سال 95 اعلام شده بود به تسهیلات مشمول سررسید شده تا سال 9۷ و پیش 

از آن و اعم از تسهیلات جاری و غیر جاری تا سقف 100 میلیون تومان تعمیم یافت.
بنابراین، تسهیلاتی که تا پایان 9۷ و قبل از آن سررسید شده باشد مشمول بخشودگی 

سود و جرایم تا سقف 100 میلیون تومان می شود.

با اعلام رسمی انتخاب ۶0 میلیون نفر از یارانه بگیران برای کمک حمایتی دولت، به نظر 
می رسد دیگر پرداخت یارانه به 1۶ میلیون نفری که محق حمایت معیشتی نبودند و در 
سه دهک بالای درآمدی طبقه بندی شده اند، معنا نداشته و باید منتظر حذف یارانه نقدی 

آنها نیز بود؛ موضوعی که تکلیف قانونی هم هست.
به گزارش ایسنا، با سهمیه بندی بنزین و اجرایی شدن طرح حمایت معیشتی، دولت 
منابع ناشی از اختلاف قیمت ایجاد شده را در قالب کمک های نقدی به مردم پرداخت 
می کند که در این حالت دو نوع یارانه در ماه واریز می شود؛ اول یارانه نقدی ۴5 هزار 
و 500 تومانی که حدود 10 سالی است در قالب قانون هدفمندی یارانه ها پرداخت 
می شود و دیگری مبالغی که به عنوان کمک حمایتی از محل افزیش قیمت بنزین 
واریز شده و نرخ آن به تناسب خانوارها متفاوت است. اما نوع انتخاب افراد برای حمایت 
معیشتی، مسائلی را در مورد یارانه بگیران مطرح می کند. ماجرا از این قرار است که تا 
قبل از شروع حذف یارانه بگیران پردرآمد در شهریورماه امسال، ۷۸ میلیون نفر یارانه 
نقدی دریافت می کردند که با توجه به تکلیف قانون بودجه برای حذف سه دهک بالای 
درآمدی، غربالگری آنها شروع شد و آخرین گزارش ها از این حکایت داشت که حدود دو 
میلیون نفری در این مدت حذف شده اند. در حالی روند حذف سه دهک بالای درآمدی 
قرار است ادامه داشته باشد که در این بین طرح کمک معیشتی دولت در جریان اصلاح 

قیمت بنزین مطرح و اجرایی شد که گروه های هدف آن مشخص شده و ۶0 میلیون نفر 
را دربر می گیرد. این ۶0 میلیون از بین همان جمعیت یارانه بگیر انتخاب شده اند و این 
موضوع به صراحت بر این تاکید دارد که مابقی یارانه بگیران محق دریافت کمک و حمایت 
مالی دولت به این صورت نیستند. در این حالت ادامه پرداخت یارانه نقدی ۴5 هزار و 
500 تومانی نیز به افرادی که تشخیص داده شده نباید مورد حمایت معیشتی باشند، 
جای تامل دارد. این در حالی است که با شروع غربالگری حدود دو میلیون نفری حذف 
شدند و اعلام رسمی وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی از این حکایت دارد که از بین 

جمعیت یارانه بگیر 1۶ میلیون نفر مشمول دریافت کمک حمایتی نبوده اند.
سازمان  لیست  در  نفر  میلیون  این 1۶  وضعیت  تکلیف  تعیین  منتظر  باید  اینک 
هدفمندی یارانه ها و پرداختی به آنها از این محل بود. در هر حال این تعداد که جزو 
دهک های بالای درآمدی تقسیم بندی شده اند که قانون بودجه دولت را مکلف به حذف 
آنها کرده استف از سوی دیگر برای دریافت یارانه نقدی در هر ماه حدود ۷۳0 میلیارد 
تومان هزینه به همراه دارند. البته از روال طی شده اینگونه به نظر می رسد که جمعیت 
شناسایی شده برای کمک حمایتی در واقع همان جمعیتی هستند که قرار بود در 
سبد یارانه بگیران ۴5 هزار و 500 تومانی باقی بمانند و اظهارات مسئولان وزارت رفاه تا 
حدی این موضوع را تائید می کند وقتی که از معیارهایی سخن می گویند که برای حذف 

دهک های بالای درآمدی در غربالگری یارانه بگیران استفاده کرده  بودند یا آزمون وسع را 
برای برقرار کمک های حمایتی کسانی که دریافت نکرده اند، اجرایی خواهند کرد.

در طرح حمایتی در دور اول برای 1۷.۷ میلیون خانوار کمک حمایتی واریز شده که 
به تناسب اعضای خانوار متفاوت بوده است؛ به گونه ای که برای خانوارهای تک نفره 55 
هزار تومان، دو نفره 10۳ هزار تومان، سه نفره 1۳۸ هزار تومان، چهارنفره 1۷2 هزار 
تومان و پنج نفره و بیشتر 205 هزار تومان تعیین شد. در عین حال که این افراد یارانه 

نقدی ۴5 هزار و 500 تومانی را نیز در هر ماه دریافت می کنند.

یارانه ۱6 میلیون نفر حذف می شود؟

 رییس سازمان امور مالیاتی کشور گفت: از مجموع درآمدهای کشور ماهیانه 2۳ هزار میلیارد تومان صرف اداره کل کشور می شود که 
سهم مالیات از آن حداکثر 10.5 هزار میلیارد تومان است.

»امیدعلی پارسا«  دیروز دوشنبه در پنجمین اجلاس هفتمین دوره هیات نمایندگان اتاق اصناف ایران در هتل فردوسی تهران، 
افزود: نزدیک شدن به عدالت و کاهش فساد در کشور با اخذ مالیات هوشمند امکان پذیر است که خود با طراحی و استقرار پایانه های 

فروش در فروشگاه های زنجیره ای و اجرای ماده 1۶9 مکرر قانون مالیات های مستقیم میسر می شود.
وی اضافه کرد: بیش از ۸5 درصد کشورهای جهان منابعی که برای اداره کشورشان نیاز دارند را از مالیات ها می گیرند.

وی بیان داشت: در سطح کلان و برای اداره امور کشور، دولت باید به درآمدزایی بیشتر پرداخته، هزینه ها را کاهش داده و  دارایی های 
خود را فروخته یا به چاپ پول بپردازد که مورد آخر همانند گرفتن مالیات مستقیم از مردم است.

 به گفته این مقام مسئول، چاپ پول بدون پشتوانه، بدترین و ظالمانه ترین نوع مالیات است که از طریق تورم وارد اقتصاد شده و فشار 
آن به طبقات ضعیف، متوسط و بازنشستگان وارد می شود.

وی خاطر نشان کرد: در ایران ماهیانه حدود 10 تا 10.5 هزار میلیارد تومان درآمد مالیاتی واصل می شود، اما سوال اینجاست که آیا 
همه افراد در این کشور به صورت عادلانه مالیات پرداخت می کنند یا خیر؟

معاون وزیر اقتصاد با بیان اینکه ناآرامی ها و اغتشاشات اخیر کشور اهمیت موضوع امنیت را یک بار دیگر برای ما هویدا کرد،  افزود: 
حاکمیت، فضای امن و امنیت را در کشور ایجاد می کند تا افراد و شهروندان در چارچوب آن به فعالیت و معامله بپردازند اما در این 
فضا هر کس باید متناسب با درآمد، سود و مصرف خود درصدی را به عنوان مالیات بپردازد تا صرف رشد و امنیت بیشتر کشور شود.
وی با بیان اینکه در جهان با اخذ مالیات هوشمند و ارایه قوانین متناسب در این زمینه مشکلات را کاهش داده اند، تاکید کرد: وقتی 
مالیات هوشمند نداریم به این معناست که معافیت های مالیاتی زیاد، فرارهای مالیاتی زیاد اما نرخ های مالیاتی و پایه های مالیاتی 

کم است.
 رییس سازمان امور مالیاتی خاطرنشان کرد: اگر همه اطلاعات مردم در اختیار این سازمان قرار بگیرد، آنگاه می تواند با شناخت 

کامل از افراد و درآمدهای آنها مالیات هوشمند اخذ کرده و سلامت اداری و کاهش فساد را به ارمغان آورد.
وی تاکید کرد: انجام همه معاملات در قالب پایانه های فروش، جامعه را به عدالت نزدیک تر خواهد کرد.

رییس سازمان امور مالیاتی:

درآمد مالیاتی کشور ماهانه بیش از ۱۰ هزار میلیارد تومان است
رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران ضمن انتقاد از مشخص نبودن متولی امر صادرات گفت: در حوزه صادرات، 
نهادهای زیادی تصمیم گیری می کنند، اما یک پاسخگو وجود ندارد؛ در این زمینه لازم است جایگاه سازمان توسعه تجارت به عنوان 

متولی تجارت کشور باید بازتعریف شود.
»غلامحسین شافعی« دیروزدر مراسم روز ملی صادرات که در سالن اجلاس سران برگزار شد، گفت: روز ملی صادرات فرصتی 
است برای گرامیداشت کسانی که در شرایط استثنایی تحریم ها و در کنار مشکلات خودساخته توانستند کیان اقتصادی ایران را 
در بازارهای جهانی حفظ کنند. وی امسال را سالی متفاوت برای قدردانی از صادرکننندگان دانست که در این شرایط و علیرغم 
مشکلات در یک سال و نیم گذشته دانست و افزود: صادرکنندگان که به نادرستی از سوی بعضی افراد مورد اتهام قرار گرفتند، امروز 
ثابت کردند چقدر به کشور علاقه مند بوده و به اخلاق حرفه ای کسب وکار مقید هستند.   رییس اتاق بازرگانی ایران ادامه داد: توسعه 
صادرات یکی از راه های دستیابی به رشد اقتصادی و رفاه است و بسیاری از کشورها با تاکید بر صادرات توانستند به رشد بالا دست 
یابند. شافعی تصریح کرد: در حالیکه به دلیل تحریم ها، فروش نفت و درآمد ارزی کاهش یافته،وضعیت اقتصادی  کشور به گونه ای 

سامان یافته که نه تنها تولیدات صادرات محور مورد توجه نبودند، در بعضی موارد نیز به بحرانی تر شدن آنها دامن زده شد.
وی معتقد است در چند ماه گذشته تغییر رویکرد در سیاستگذاری ها مشهود است و وضعیت صدور بخشنامه های ناگهانی، متعادل تر 
شده است. رییس اتاق بازرگانی ایران خاطرنشان کرد: باید در هر نوع تصمیم گیری اقتصادی، تبعات و تاثیرات آن بر سایر موئلفه های 

اقتصادی سنجیده شود چرا که گاهی ضررهای آن تصمیم بیش از منافع آن است.
وی با تاکید به اهمیت تامین مالی صادرات افزود: سهم مانده تسهیلات سیستم بانکی به بخش صادرات از سال ۸۴ روند کاهشی 

داشته و اکنون رقم ناچیزی است.
 شافعی با اشاره به مالیات ارزش افزوده صادرات افزود: قبلا تعیین شده بود که مالیات بر ارزش افروده صادرکنندگان طی یک ماه 
به آن ها بازگردانده شود که هیچگاه اجرایی نشد؛ در لایحه بودجه تصمیم گرفته شد تا صادرکنندگان ارز را برنگردانند مالیات ارزش 

افزوده آن ها پرداخت نشود. اکنون گفته می شود دو هزار تا 2500 میلیارد تومان پول صادرکننده در سازمان امور مالیاتی است .
شافعی همچنین پیشنهاد داد: با الحاق صندوق ضمانت توسعه و بانک توسعه صادرات، می توان در ایران اگزیم بانک تاسیس کرد 

تا صادرات را از این وضعیت نجات دهیم.

رییس اتاق بازرگانی ایران:

 متولی صادرات مشخص نیست

هزار  حدود100  به  بانک ها  مازاد  دارایی های  و  اموال  مجموع   
میلیارد تومان می رسد که در مرحله نخست قرار است 1۷ هزار میلیارد 

تومان از این اموال به فروش برسد.
خروج بانک ها از بنگاه داری و فروش اموال مازاد از طرح های دولت 
برای چابک و پویاسازی شبکه بانکی است که از طریق آن از فریز شدن 
ده ها هزار میلیارد تومان از ثروت ملی در بانک ها جلوگیری می شود. 
با توجه به اینکه خروج بانک ها از بنگاه داری از تاکیدات رهبر معظم 
انقلاب و رییس جمهوری است، این طرح در ماه های  گذشته با 
شده  فراهم  آن  های  زیرساخت  و  می شود  دنبال  بیشتری  شتاب 
است. به تازگی نیز »سامانه اموال مازاد بانک ها« رونمایی و از طریق 
این سامانه امکان فروش اموال مازاد بانک ها به اشخاص حقیقی و 
حقوقی فراهم شده است. از طریق این سامانه اموال مازاد 1۸ بانک 
و  پولی  پژوهشکده  می شود.  فروخته  اصل ۴۴  مشمول  و  دولتی 
بانکی بانک مرکزی نیز با اشاره به این موضوع گزارش داده است: 

در مرحله اول قرار شده 1۷ هزار میلیارد تومان از این اموال به فروش 
برسد که شامل املاک تجاری، مسکونی، صنعتی و کشاورزی مانند 
کارخانه، دامداری، باغ، هتل و حتی شعب بانکی است. بر این اساس 
متقاضیان می توانند املاک مورد نظر خود را در هر استان یا شهر و 
براساس بازه قیمتی انتخاب کرده و برای خرید آن پیشنهاد دهند. 
البته با توجه به اینکه بخش اعظمی از این اموال واحدهای صنعتی 
و تجاری توقیف شده و در حال حاضر دیگر فعالیتی ندارند، امکان 
دیگری از طریق این سامانه فراهم شده که شامل مدیریت بنگاه های 
اقتصادی است و بر این اساس افراد می توانند به جای خرید واحد، 
طرح خود را برای مدیریت واحدها ارایه و در صورت تصویب طرح 
با سرمایه بانک نسبت به فعال سازی واحدها اقدام کنند. براساس 
آمار و اطلاعات ارایه شده 52 درصد از این املاک مسکونی است 
از کل املاک  را  با 11.۳ درصد بیشترین سهم  و استان مازندران 
تملیکی در اختیار دارد. همچنین بانک ملی ایران نیز با 1۴ درصد 

سهم عمده این اموال را به خود اختصاص داده است. این بانک در 
کنار بانک های کشاورزی، ملت و صادرات بیش از نیمی از اموال مازاد 
را دراختیار دارند. همچنین در میان این املاک 250 شعبه بانکی نیز 
برای فروش وجود دارد که به دلیل ادغام و تکلیف بانک ها برای کاهش 
تعداد شعب خود تعطیل شده است. در میان املاک مازاد بانک ها، 
یک هزار و 2۴۶ کارخانه تعطیل و 2۷۷ واحد وامداری وجود دارد 
که سرمایه گذاران می توانند طرح های خود را برای فعال کردن این 
واحدها به بانک ها ارائه کنند یا آن را خریداری کنند. بر این اساس 
تاکنون 1۸ بانک دولتی و خصوصی شده در سطح کشور اموال مازاد 
خود را در این سامانه - www.sam-ba.ir - معرفی کرده اند. براساس 
گفته وزیر امور اقتصادی و دارایی تاکنون هفت هزار میلیارد تومان از 
دارایی های مازاد بانک های دولتی واگذار شده است که از این میان 
چهار هزار میلیارد تومان آن مربوط به واگذاری سهام و بنگاه ها و سه 
هزار میلیارد تومان آن مربوط به اموال تملیکی است. دژپسند گفته 

که درآمد حاصل از واگذاری ها به خزانه دولت واریز نمی شود و تمام 
آن به بانک ها بازگشت خواهد داشت که می تواند برای افزایش توان 
تسهیلات دهی آنها به کارآید. همچنین معاون امور بانکی وزیر امور 
اقتصادی دارایی نیز از عرضه دارایی های منجمد بانک ها در بورس 
کالا و خریداری آنها توسط عموم مردم در آینده نزدیک خبر داده 
است. به گفته وی براساس مذاکرات صورت گرفته با سازمان بورس، 
تا پایان ماه جاری امکان حراج آنلاین این املاک در بازار فرعی بورس 
کالا فراهم می شود. علاوه براین امکان استفاده از نرم افزارهای بورس 
کالا نیز به شرکت فام )فروش اموال مازاد بانکی( داده شده است. 
معمارنژاد از رونمایی سامانه ای تخصصی برای عرضه املاک مازاد 
بانک ها برای عموم مردم خبر داده و گفته است که فرآیند راه اندازی 
سامانه واگذاری اموال مازاد بانک ها چند ماهی است که آغاز شده و 
در این سامانه عموم مردم نیز می توانند نسبت به خرید دارایی هایی 

نظیر واحد مسکونی یا واحدهای تجاری و سایر املاک اقدام کنند.

جزییات فروش ۱۷ هزار میلیارد تومان از اموال بانک ها
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مراسم برترین های سال آسیا برگزار شد

هیچ! سهم ایران از جشن فوتبال آسیا
بیرانوند طلسم را نشکست!

مراسم انتخاب بهترین های سال 2019 فوتبال آسیا به میزبانی کشور هنگ کنگ 
برگزار شد و ایران در هیچ بخشی نتوانست عنوان بهترین را از آن خود کند. 

مراسم انتخاب بهترین های فوتبال آسیا هر ساله زیر نظر کنفدراسیون فوتبال آسیا 
برگزار می شود و امسال هم کشور هنگ کنگ میزبانی از این رویداد را قبول کرده است. 

این مراسم از ساعت 1۴:۳0 دیروز)به وقت تهران( آغاز شد.
ایران امسال پنج کاندیدا در بخش های مختلف داشت: مهدی جاوید )فوتسال(، 
کتایون خسرویار )بهترین مربی زن(، علیرضا بیرانوند )بهترین بازیکن(، سردار آزمون 

)بهترین لژیونر آسیا( و فدراسیون فوتبال )در بخش الهام بخش(.
پیش از شروع این مراسم، علیرضا بیرانوند به همراه مهدی تاج رئیس فدراسیون ایران 
دیداری با شیخ سلمان رئیس کنفدراسیون فوتبال آسیا داشت. همچنین ستاره ملی 

پوش ایران با ژاوی هرناندز و سون هیونگ مین دیدار داشت.
اجرای نمایش و دعوت از شیخ سلمان

در ابتدای این مراسم، نمایشی با حضور عروسک های غول پیکر برگزار شد. سپس 
مجریان برنامه روی سن آمدند و سپس شیخ سلمان برای تقدیر از جیانی اینفانتینو 
رئیس فیفا و رئیس فدراسیون فیلیپین روی صحنه قرار گرفت. مجری برنامه اعلام کرد 

که اینفانتینو ارتباط نزدیکی با AFC و توسعه فوتبال در آسیا دارد. 
در این مراسم از زحمات سلطان عبدالله پادشاه مالزی برای توسعه فوتبال این کشور و 
آسیا تقدیر شد. همچنین کلیپی از اقدامات سلطان عبدالله و پیام وی برای آسیا پخش 

شد.
بهترین فدراسیون )در بخش اشتیاق( – گوام

فدراسیون فوتبال گوام در رقابت با مغولستان و یمن موفق شد این عنوان را از آن خود 
کند. رئیس فدراسیون گوام با حضور روی صحنه، جایزه را از دست شیخ سلمان گرفت. 

فدراسیون سال )در بخش توسعه( - هنگ کنگ
فدراسیون فوتبال هنگ کنگ توانست در این بخش به عنوان بهترین فدراسیون برسد. 

کره شمالی و سنگاپور رقبای هنک گنگ برای این عنوان بودند. 
فدراسیون سال )در بخش الهام بخش( – ژاپن

فدراسیون فوتبال ایران در این بخش نتوانست به عنوان بهترین فدراسیون برسد. با 
انتخاب AFC، عنوان بهترین فدراسیون الهام بخش به ژاپن رسید. کره جنوبی دیگر 
کاندیدای این بخش بود. ژاپن در سال 2019 نایب قهرمان جام ملت های آسیا شد و 

تیم اوراوارد ژاپن هم نایب قهرمان لیگ قهرمانان آسیا شد.
جایزه رئیس AFC برای فوتبال پایه )اشتیاق( – برونئی

جایزه این بخش به کشور برونئی و دارالسلام رسید. گوام و فلسطین دیگر گزینه های 
فوتبال پایه در بخش اشتیاق بودند. 

جایزه رئیس AFC برای فوتبال پایه )توسعه( – سنگاپور
از میان سه کشور هنگ کنگ، هندوستان و سنگاپور، این عنوان به کشور سنگاپور 

رسید.
جایزه رئیس AFC برای فوتبال پایه )الهام بخش( – چین

چین، ژاپن و مالزی سه کاندیدای جایزه رئیس AFC برای فوتبال پایه در بخش الهام 
بخش بودند. در نهایت این عنوان به کشور چین رسید. 

بهترین مربی زن - تاکاکورا از ژاپن
فوتبال ایران در این بخش هم یک کاندیدا داشت. کتایون خسرویار در کنار آساکو 
تاکاکورا )ژاپن( و سراتونگویان )تایلند( سه گزینه کسب عنوان بهترین مربی زن بودند. 
در نهایت این عنوان برای چندمین بار به تاکاکورا رسید. البته تاکاکورا در مراسم حضور 
نداشت و نماینده فدراسیون ژاپن این جایزه را گرفت تا این عنوان به نماینده ایران نرسد.

بهترین مربی مرد - چانگ از کره جنوبی
تسویوشی اوتسوکی )ژاپن(، گو اویوا )ژاپن( و چانگ جانگ یانگ )کره جنوبی( سه 

گزینه AFC بودند که در نهایت این جایزه به چانگ جانگ یانگ از کره جنوبی رسید.
بهترین بازیکن فوتسال آسیا - ناکامی جاوید 

در این بخش همانطور که از قبل مشخص بود، جایزه به مهدی جاوید از ایران نرسید. 
جاوید باوجود درخشش در تیم فوتسال مس در جام باشگاه های آسیا نتوانست در 
رقابت با حریفان ژاپنی راه به جایی ببرد. توموکی یوشیکاوا )ژاپن( و یوشی سکیگوچی 
)ژاپن( دیگر گزینه های این بخش بودند که این عنوان به یوشیکاوا رسید. مهدی تاج 

رئیس فدراسیون ایران جایزه این بخش را اهدا کرد.
بهترین بازیکن )زن( - کوماگائی از ژاپن

از میان لی ینگ )چین(، آشالاتا لویتونگبام )هندوستان( و ساکی کوماگائی )ژاپن( 
عنوان بهترین بازیکن زن آسیا به کوماگائی از ژاپن رسید.

بهترین بازیکن )مرد( - اکرم عفیف از قطر
مهمترین جایزه این مراسم را شاید بتوان انتخاب بهترین بازیکن مرد دانست. در این 
بخش سه کاندیدا یعنی علیرضا بیرانوند )ایران(، تومواکی ماکینو )ژاپن( و اکرم عفیف 
)قطر( حضور داشتند. برای اهدای این جام، شیخ سلمان رئیس کنفدراسیون فوتبال 
آسیا و اینفانتینو رئیس فیفا مجددا روی صحنه آمدند. در این بخش اکرم عفیف به این 
عنوان رسید و علیرضا بیرانوند هم در این بخش ناکام بود. عفیف در این مراسم حضور 

نداشت و ژاوی هرناندز سرمربی باشگاه السد جایزه او را گرفت. 
بهترین بازیکن آسیا خارج از قاره - هیونگ مین از کره جنوبی

سردار آزمون )ایران - زنیت(، ماکوتو هاسبه )ژاپن - اینتراخت( و سون هیونگ مین 
)کره جنوبی - تاتنهام( گزینه های این بخش بودند که ستاره کره ای توانست بهترین 

لژیونر آسیا شود.
بهترین بازیکن جوان آسیا )زنان( - اندو از ژاپن

در رقابت با کارلی روئستباکن )استرالیا( و وانگ لینلین )چین( این عنوان به جان اندو 
)ژاپن( رسید.

بهترین بازیکن جوان آسیا )مرد( کانگ این از کره جنوبی
هیروکی آبه )ژاپن(، لی کانگ این )کره جنوبی( و دوئان وان )ویتنام( سه گزینه این 

بخش بودند که در نهایت بازیکن جوان کره توانست این عنوان را از آن خود کند. 
لازم به ذکر است مراسم معرفی بهترین های فوتبال آسیا در سال 2020 به میزبانی 

قطر برگزار خواهد شد. 

کم کاری از کجاست؟

اما و اگرهای آغاز لیگ فوتبال قم 
شروع فصل جدید مسابقات لیگ برتر فوتبال باشگاه های استان قم برای معرفی نماینده 
قم به فصل آینده لیگ آزادگان با اما و اگرهای زیادی مواجه شده است.  در یک دهه 
اخیر علاقمندان به فوتبال در قم هر ساله منتظر شروع دوره جدید بازی های لیگ برتر 
فوتبال باشگاه های قم از نیمه دوم سال و فصل پائیز هستند اما گویا امسال شروع بازی ها 
با چالش هایی مواجه است و آرام آرام باید منتظر استارت این لیگ از فصل زمستان بود. 
این در حالی است که فوتبال قم با نابودی تیم صبا دیگر حرفی برای گفتن در سطح اول 
فوتبال ایران ندارد و درصد بالایی از مخاطبان این رشته اعم از مدیران باشگاه ها، مربیان و 
فوتبالیست ها از عملکرد متولی این رشته یعنی هیأت فوتبال قم چندان رضایت ندارند و 
بدون تعارف منتظر پایان دوره چهار ساله این هیأت هستند.موجی از نارضایتی در فوتبال 
قم وجود دارد و اهالی این رشته بارها در ارتباط با فدراسیون فوتبال و اداره کل ورزش و 
جوانان استان قم خواستار تغییرات در هیأت فوتبال قم شده اند اما کریم بهرامی رئیس این 
هیأت ورزشی معتقد است که با توجه به ظرفیت موجود در قم، هیأت فوتبال وظایف خود 
را انجام داده است اما هیچ گاه نه فدراسیون فوتبال و نه اداره کل ورزش و جوانان ارزیابی 
دقیقی از عملکرد هیأت فوتبال قم ارائه نکردند. در هر حال اکنون تمام دل خوشی اهالی 
فوتبال در قم به لیگ برتر فوتبال باشگاه های این استان است و در حالی که قرار بود لیگ 
برتر فوتبال قم از روز 1۶ آبان ماه آغاز شود اما پس از گذشت حدود یک ماه همچنان از 
نظر هیأت فوتبال قم زمین و زمان مشکل دارد و این هیأت می گوید زمین برای برگزاری 
مسابقات در اختیار ندارد اما اداره کل ورزش چنین اعتقادی ندارد. جواد رنگرز جدّی 
مسوول برگزاری لیگ فوتبال باشگاه های استان قم در این باره اظهار کرد: اگر زمین باشد 
این هفته و یا هفته آینده مسابقات را آغاز می کنیم در حالی که رسول منعم مدیرکل ورزش و 
جوانان استان قم در پاسخ گفته ورزشگاه یادگار امام و شهید حیدریان در اختیار شما. حال 
قضاوت با کارشناسان این رشته و اهالی فوتبال قم است که بررسی کنند کم کاری در راه 

شروع دوره جدید لیگ برتر فوتبال قم از کجاست؟

بازیکن تیم فوتبال پرسپولیس گفت: من هم قبول دارم که قشنگ بازی نمی کنیم اما با 
همین شرایط موقعیت های زیادی به دست می آوریم.

یکی از بازیکنان آماده پرسپولیس احمد نوراللهی است که این فصل توانسته هم در 
تیم باشگاهی عملکرد خوبی از خود ارائه دهد و هم اینکه در تیم ملی کشورمان یکی از 
مهره های مؤثر باشد. این بازیکن خیلی زود توانست اعتماد مارک ویلموتس را جلب کند و 

حالا یکی از 11 ملی پوش اصلی تیم ملی کشورمان است. 
نوراللهی در گفت وگویی ، در خصوص شرایط این روزهای خودش، شرایط پرسپولیس و 

مشکلاتی که امروز گریبان این تیم را گرفته صحبت هایی کرد که در زیر می خوانید:
 در بازی هایی که باختیم حق ما باخت نبود

ارزیابی  چطور  را  مدت  این  گذشت.  پرسپولیس  برای  لیگ  در  هفته   ۱۱
می کنی؟

در این 11 هفته بازی های ما در ۶ هفته اول واقعاً سخت بود. با ۳ مدعی بازی کردیم 
که البته متأسفانه این ۳ بازی را باختیم. به دلیل شرایط بدنی که داشتیم در این بازی ها 
شکست خوردیم اما در بازی هایی که باختیم حقمان اصلًا باخت نبود. بعد از آن هر چه که 
از لیگ بیشتر گذشت وضعیت بهتری پیدا کردیم و توانستیم چند هفته خوب داشته باشیم. 

تا اینکه به نفت مسجد سلیمان باختید.
مقابل نفت مسجد سلیمان باختیم و متأسفانه در این بازی خوب نتیجه نگرفتیم. فرصت 
خیلی خوبی را از دست دادیم و می توانستیم با گرفتن ۳ امتیاز وضعیت خوبی در بین 
مدعیان قهرمانی داشته باشیم. باید امتیازات را جمع کرده و باخت به نفت مسجد سلیمان 
را فراموش کنیم. خوشبختانه توانستیم در جام حذفی از سد تیم نفت آبادان عبور کنیم و 
روحیه ای که از دست رفته بود را مجدداً برگرداندیم. امیدوارم که هر زمان بازی با نساجی 
انجام شد بتوانیم این تیم را هم شکست دهیم و در سایر بازی های باقی مانده نتایج خوبی 

بگیریم.
 من هم قبول دارم که قشنگ بازی نمی کنیم

علاوه بر روند نتیجه گیری، به نظر می رسد که هواداران پرسپولیس از شرایط 
این تیم راضی نیستند. 

راضی نبودن هواداران دلیل خاصی ندارد. بعد از ۷ قهرمانی کار خیلی سخت می شود. 
بچه های تیم تلاش زیادی می کنند تا دوباره به شرایط خوبی که داشتیم برگردیم. من هم 
قبول دارم که قشنگ بازی نمی کنیم اما با همین شرایط موقعیت های زیادی به دست 
می آوریم و باید تلاش کنیم تا این موقعیت ها تبدیل به گل شود. امیدوارم که هواداران 
هم بیشتر حمایت کنند. ما بازیکنان هم امسال دوست داشتیم خیلی بیشتر از سوی 
هواداران حمایت شویم اما هواداران زیادی به ورزشگاه نمی آیند. حداقل انتظار داریم که 
در بازی های خانگی تماشاگران به ورزشگاه بیایند و از ما حمایت کنند چرا که با این کار 
روحیه تیم خیلی بالا می رود و این مسأله به بازیکنان انگیزه مضاعف می دهد. با وجود اینکه 
۷ قهرمانی آوردیم اما از همان ابتدای فصل از ما حمایت خوبی نشد و امیدوارم هواداران 
باز هم مثل گذشته حمایت کنند تا با حضور آنها در ورزشگاه ما هم روحیه بیشتری بگیریم. 
فکر نمی کنی دلیل عدم استقبال هواداران از بازی های پرسپولیس به خاطر 

این باشد که این تیم دیگر مثل گذشته شاداب و باطراوت نیست؟
نمی دانم دلیل آن چیست اما در ۴ سال اخیر هر جامی که می شد را گرفتیم. ۷ جامی 
که گرفتیم به کنار، همان حضور در فینال آسیا با آن کمبود بازیکن کار بسیار بزرگی بود. 
در حالی توانستیم به فینال این مسابقات در مدل جدید برسیم که خیلی از باشگاه ها با 
هزینه های زیاد نتوانستند این کار را انجام دهند. این را هم در نظر بگیرید که با پنجره بسته 
و کمبود بازیکن توانستیم به فینال آسیا برویم. بعضی مواقع در رختکن با خودم به بازی با 
الدحیل و السد فکر می کنم و تنها چیزی که یادم می آید شادی یک استادیوم پر از هوادار 

بعد از برد در آن بازی ها است.
بازی می کرد و هواداران هم   به هر حال آن زمان پرسپولیس خیلی بهتر 

استقبال خوب تری می کردند. 

برای بازی با الدحیل زحمت خیلی زیادی کشیدیم اما بی تعارف می گویم که آن بازی 
را تماشاگران برای ما در آوردند. در آن بازی واقعاً از جان مایه گذاشتیم اما تأثیر حضور 
هواداران باعث شد تا برنده شویم و قاطعانه می گویم که آن برد برای هواداران بود. حضور 
هوادار در ورزشگاه تأثیر بسیار زیادی دارد و انتظار داریم که آنها مثل قبل به ورزشگاه بیایند 
و حمایت کنند. همان طور که آنها انتظار دارند بهتر بازی کنیم ما هم انتظار داریم هواداران 
بیشتری به ورزشگاه بیایند. مطمئناً حمایت های هواداران را بی جواب نخواهیم گذاشت 
و امیدواریم آنها دوباره بیایند و ما هم تلاش خودمان را دو چندان می کنیم و همان تیمی 

می شویم که هواداران می خواهند.
 مدیریت قبلی شرایط خوبی برای پرسپولیس ایجاد نکرد

 فکر نمی کنی نحوه جدایی برانکو و اتفاقاتی که پیش از آغاز فصل رخ داد باعث 
شده تا هواداران دلزده شوند و عدم استقبال از بازی های پرسپولیس همین مسأله 

باشد؟
به هر حال اینها اتفاقاتی است که رخ داده و مدیریت قبلی پرسپولیس نتوانست شرایط 
خوبی را فراهم کند. البته خدا را شکر که آقای انصاری فرد به پرسپولیس آمده چرا که او 
خودش کاملًا فوتبالی است و این مسأله خودش کمک زیادی خواهد کرد. باید پذیرفت که 
کادر فنی قبلی زحمات زیادی کشید اما حالا برانکو رفته و کالدرون آمده است و همه باید 
دست به دست هم بدهیم تا با تلاش بیشتر بتوانیم نتایج خوبی بگیریم. درست است که 
بازی های خیلی خوبی انجام نمی دهیم اما کنار هم هستیم و از مدیریت گرفته تا کادر فنی 
و بازیکنان، در کنار هواداران تلاش خواهیم کرد تا نتایج بهتری بگیریم. امیدوارم حداقل 
هواداران در بازی های خانگی از ما حمایت کنند تا اگر انگیزه ای هم کم شده دوباره این 
انگیزه ها برگردد. مطمئناً با حمایت هواداران می توانیم دوباره نتایج خوب پرسپولیس را 

تکرار کنیم. 
 کم کاری در پرسپولیس شایعه ذهن شایعه سازان است

 در روزهای قبل شایعه کم کاری برخی از بازیکنان پرسپولیس مطرح شد. به 
عنوان یکی از بازیکنان اصلی این تیم در این خصوص چه صحبتی داری؟

تا  بازیکنان تلاش می کنند  به هیچ عنوان چنین چیزی صحت ندارد چرا که همه 
پرسپولیس نتیجه بگیرد. کادر فنی زحمت خودش را می کشد و بازیکنان هم تلاش 
می کنند تا تیم نتایج خوبی بگیرد. نمی خواهم بگویم همه این مسائل به خاطر هواداران 
است اما ما دوست داریم آنها به ورزشگاه بیایند. دیدید که بعد از بازی با نفت آبادان اکثر 
بچه ها در مصاحبه های بعد از بازی گفتند که بازی انگار در ورزشگاه بی تماشاگر بود. وقتی 
به استادیوم آمدیم و ورزشگاه خالی را دیدیم واقعاً تعجب کردیم. با خودمان گفتیم که ۷ 
قهرمانی آوردیم اما این طور حمایت می شود؟ شاید این موضوع به دلیل برخی اتفاقات 
رخ می دهد اما آنها باید بیشتر به ورزشگاه بیایند و  حمایت کنند. قول می دهم که با حضور 
هواداران ما هم بازی های بهتری به نمایش بگذاریم و باز هم بازی های خودمان را ببریم. 
مطمئن باشید که هیچ بازیکنی در پرسپولیس کم  فروشی نمی کند و این حرف ها کار 

شایعه سازان است.
 تغییرات مداوم و پی در پی ارنج اصلی پرسپولیس نه تنها باعث تعجب همه 
شده بلکه صدای منتقدان را هم در آورده است. این روند تغییرات پی در پی تا چه 

زمانی قرار است ادامه دار باشد؟
در این باره نمی توانم صحبت کنم و کادر فنی تصمیم گیرنده است. آنها تصمیم می گیرند 
که چه بازیکنی بازی کند و چه بازیکنی در کدام پست به میدان برود. چینش بازیکنان در 
حیطه اختیارات مربیان است و این چیزی نیست که درباره آن صحبت کنم. هر کجا که 
مربیان صلاح بدانند باید بازی کنیم چون بازیکن هستیم و موظفیم که نظرات سرمربی 

را در زمین پیاده کنیم. وظیفه ما خوب تمرین کردن است و کاری جز این مسأله نداریم. 
درباره بازی با نساجی که برگزار نشد هم صحبت کن.

خیلی مصمم بودیم که بعد از اینکه مقابل نفت مسجد سلیمان نتیجه نگرفتیم بتوانیم 
مقابل نساجی به برتری برسیم که البته این مسأله رخ نداد. به هر حال شرایط فوتبال به 

گونه ای است که یک روز شما برنده می شوید و یک روز بازنده اما امیدوارم در ادامه بازی ها 
هواداران باز هم به ورزشگاه بیایند و از ما حمایت کنند. مطمئناً می توانیم دوباره نتایج 

خوبی بگیریم و هوادارانمان را خوشحال کنیم.
تیمی که می خواهد قهرمان شود نباید بازی  با رقبای مستقیمش را از دست 

بدهد اما شما به سه رقیب مستقیم تان باختید. 
بله کاملًا با این مسأله موافقم اما هنوز فرصت داریم که بتوانیم این باخت ها را جبران 
کنیم. چیزی که در این بین مهم است این است که امتیازات خانگی را از دست ندهیم. 
تیمی که می خواهد قهرمان شود باید امتیازات خانگی را بگیرد و در بازی های خارج از 

خانه هم نتایج خوبی بگیرد. 
۱۲ هفته از لیگ گذشته و می خواهیم نظرت را به عنوان اینکه چه تیم هایی 

مدعی عنوان قهرمانی هستند را بدانیم؟
 تیم های سپاهان، استقلال، شهر خودرو و تراکتور خیلی خوب هستند که سال قبل 
هم با ما در کورس قهرمانی بودند. در لیگ تیم ضعیف وجود ندارد و سایر تیم ها می توانند 
جلوی مدعیان را بگیرند. مهم این است که دیگر امتیازاتی از دست ندهیم تا در نیم فصل 

دوم و با جذب بازیکن بتوانیم شرایط بهتری داشته باشیم. 
 کاملا مشخص بود که جونیور فوتبالیست نبود

جونیور هم که در نهایت از پرسپولیس جدا شد و آن هم با کلی حاشیه و 
سروصدا.

مشخص بود که جونیور بازیکن خوبی نیست و نمی دانم که مدیریت قبلی این بازیکن را 
با چه هدفی جذب کرده بود. آیا اصلًا این بازیکن قبل از پیوستن به پرسپولیس دیده شده 
بود؟ با جذب جونیور یک مهره سوخت. در حالی که می شد به جای او یک بازیکن کارآمد 
جذب کنیم. در حالی که می توانستیم مهره خارجی خوبی بگیریم که به ما کمک کند اما 
این طور نشد و او نتوانست نه تنها در بازی ها بلکه در تمرینات هم عملکرد خوبی از خود 

نشان دهد. به هر حال او جدا شد و امیدوارم که بازیکن بعدی بتواند کمک کند. 
بود  بسته  قرارداد  حضورش  بابت  که  دلار  هزار  با ۵7۰  او  که  می دانستی 

گران ترین بازیکن تاریخ پرسپولیس است؟
واقعاً نمی دانستم که او گران ترین است اما به هر حال این مسأله ای است که مدیریت 
قبلی باید پاسخگویش باشد. نمی خواهم از کسی اسم ببرم اما آنها خیلی به پرسپولیس 
ضربه زدند. حتی سیدجلال حسینی هم در این باره صحبت های کاملًا درستی مطرح 
کرده بود. آنها باعث شدند که ضربه سنگینی به تیم وارد شود. باید تلاش کنیم تا بتوانیم باز 
هم روزهای خوبی که داشتیم را تکرار کنیم. حتی باید بیشتر از ۴ سال قبل تلاش کنیم تا 

به جایگاهی که به ما تعلق دارد برسیم. 
در  هم  روزها  این  که  چرا  کن.  صحبت  هم  خودت  وضعیت  خصوص  در 

پرسپولیس و هم در تیم ملی جزو بهترین ها هستی.
خدا را شکر که شرایط خودم خوب است اما بیشتر از هر چیز دوست دارم پرسپولیس 
نتیجه بگیرد. همه تلاش می کنیم تا این اتفاق رخ بدهد و اگر تیم نتیجه بگیرد این مسأله 
بیشتر من را خوشحال می کند. اگر یک بازیکن خوب باشد و تیم نتیجه نگیرد اصلًا عملکرد 
آن بازیکن به چشم نمی آید اما وقتی تیم نتیجه می گیرد همه خوب هستند. همگی جزوی 
از تیم هستیم و باید تلاش کنیم تا شرایط بهتری داشته باشیم. به عنوان یک بازیکن وظیفه 
دارم تلاش کنم و اگر به تیم ملی هم دعوت بشوم برایم یک افتخار است و برای موفقیت تیم 

ملی کشورم از جان مایه می گذارم.
 به دست آوردن چهارمین قهرمانی متوالی می تواند برای شما دست یافتنی 

باشد یا اینکه تبدیل به یک رویا خواهد شد؟
از الان دوست ندارم در خصوص قهرمانی حرف بزنم. باید بازی به بازی پیش برویم تا 
بتوانیم نتیجه بگیریم. از همه هواداران، بازیکنان و همه کسانی که دستی در کار دارند 
می خواهم که بازی به بازی پیش بروند. خدا بزرگ است و نتیجه  آخر فصل مشخص 
می شود. مسابقات جام حذفی را هم در پیش داریم و الان به جمع ۸ تیم برتر رسیدیم و 

منتظریم که ببینیم با چه تیمی رو در رو خواهیم شد.
 در جام حذفی آماده رویارویی با استقلال و سپاهان هستیم

برخی از بازیکنان استقلال در مصاحبه هایی گفتند که امیدوارند در جام 
حذفی با پرسپولیس بازی کنند. پرسپولیسی ها هم دوست دارند در جام حذفی 

با استقلال بازی کنند؟
 اهل کری خوانی نیستم اما در ۴ سال اخیر همه پرسپولیس را دیده اند. نه تنها مقابل 
استقلال بلکه مقابل همه تیم های لیگ برتری ۴ سال درخشان داشتیم و نمی خواهیم 
خودمان را با تیمی مقایسه کنیم. حمایت هواداران و تلاش کادر فنی و همچنین عملکرد 
بازیکنان باعث شد تا نتایجی به دست بیاوریم که خیلی از تیم ها حتی به گَرد آن هم 
نمی رسند. در مدل جدید لیگ قهرمانان به فینال رسیدیم و شرایط درخشانی داشتیم. 
الان هم آماده بازی با استقلال، سپاهان، تراکتور و هر تیم دیگری در جام حذفی هستیم. 
آماده رویارویی با رقبا هستیم و تلاش می کنیم تا با عملکرد خوب خودمان هواداران 

پرسپولیس را خوشحال کنیم.
چقدر امیدوار هستی که حرکت سینوسی پرسپولیس و افت و خیزهای آن 

دیگر تمام شود؟
به هر حال هر تیمی در فوتبال بالا و پایین دارد. ۴ سال در اوج بودیم و طبیعی است که 
بعد از ۴ سال بالا بودن گاهی دچار افت هم بشویم. حتی بزرگترین تیم های اروپایی را هم 
که ببینید بعد از ۳، ۴ سال دچار افت می شوند و تیم هایی مثل بارسلونا، بایرن مونیخ، رئال 
مادرید و ... هم چنین شرایطی را تجربه کرده اند. ما هم بعد از ۴ سال دچار افت شدیم 
اما هنوز هم با افتی که کرده ایم جزو 5 تیم بالای جدول هستیم و به جمع ۸ تیم برتر جام 
حذفی رفتیم. این افت ها برطرف می شود و مطمئناً با تلاش کادر فنی و همت بچه ها 
دوباره جزو مدعیان خواهیم بود. امیدوارم هواداران هم به ورزشگاه بیایند و باز هم حمایت 

کنند تا همراه با هم به سمت قهرمانی برویم.

پرسپولیس زیبا بازی نمی کند اما هواداران حمایت کنند

 نوراللهی: در جام حذفی آماده مقابله با هر تیمی هستیم

بیژن ذوالفقارنسب معتقد است یکی از دلایل اصلی نتیجه نگرفتن پرسپولیس در این 
فصل، شناخت نداشتن کالدرون از قابلیت بازیکنانش است.

بیژن ذوالفقارنسب، پیشکسوت فوتبال درباره عملکرد پرسپولیس در این فصل گفت: 
در چهار فصل گذشته برانکو تیمی را با پرسپولیس ساخته بود که اکنون همه کالدرون 
را با توجه به عملکرد مربی کروات مقایسه می کنند. سرمربی آرژانتینی با توجه به این 
موضوع عملکرد قابل قبولی نداشته است و البته این کمی طبیعی است. وی ادامه داد: 
تغییرات کار فنی و در ادامه مدیریت باشگاه پرسپولیس باعث شده تا این تیم بیشتر 
مشغول حاشیه ها باشد تا عملکرد فنی. از همان اول فصل که بحث جاشنین برانکو بود، 
خیلی ها به همین کالدرون ایراد گرفتند. بعد از آن، استعفای ایرج عرب و جانشینی 
انصاری فرد مطرح شد و هواداران هم با توجه به عملکرد مدیریت قبلی، حواسشان 
به تیم نبود و فقط دوست داشتند عرب تیم را ترک کند. بعد از آن هم به براندائو گیر 
دادند و او را مقصر دانستند ولی واقعیت کلی ماجرا این است که کالدرون هنوز نتوانسته 
به شناخت کافی از تیمش برسد. وقتی در ماشین، یک چرخ بلنگد، حرکت کردن 
را هم تحت تاثیر قرار می گیرد و مشخص است که توان سربالایی ها را کم می کند. 
ذوالفقارنسب اضافه کرد: کار تیمی و تاکتیکی در پرسپولیس کمتر دیده می شود. 
شادابی در تیم جریان ندارد و به اصطلاح، پرسپولیس بی روح بازی می کند. انسجامی 
در تیم دیده نمی شود و اصلی ترین دلیل آن شناخت کم مربی از کیفیت فنی و روحی 
بازیکنان است. مثلا چرا بازیکنی مثل احمدزاده که برای جبران به پرسپولیس برگشته، 
یک بازی در میان باید اخراج شود؟ این نشان می دهد که کالدرون نتوانسته بازیکنش را 
کنترل کند. این پیشکسوت فوتبال در پایان گفت: مهم تر از بازیکن خریدن در نیم فصل، 
شناخت قابلیت بازیکنان از سوی مربی است. پرسپولیس به یک رقیب برای علیپور نیاز 
دارد تا انگیزه را در خط حمله بالا ببرد اما مربی آرژانتینی باید یاد بگیرد که چگونه از 
موجودی اش استفاده کند. اگر کالدرون نتواند این ایراد خود را برطرف کند، پرسپولیس 

هزار تا مهاجم هم بخرد، باز هم به نفت مسجدسلیمان در خانه می بازد.

یزدانی خرم رئیس اسبق فدراسیون کشتی :

برای المپیک باید سنگ تمام گذاشت
رئیس اسبق فدراسیون کشتی گفت: اگر می خواهیم به المپیک برویم باید سنگ تمام 

بگذاریم و تمامی برنامه ها هم باید مطابق این بازی ها باشد.
 محمدرضا یزدانی خرم ، درباره اینکه در فاصله 8 ماه مانده به المپیک کاروان ایران 
27 سهمیه کسب کرده و برخی معتقدند کسب سهمیه کار بزرگی است، اظهار داشت: 
همیشه در این چند سال گذشته این مسئله مطرح بوده که ما در المپیک چند مدال 
می گیریم و وضعیت چطوری است. برای رفتن به المپیک باید مطابق المپیک تمرین 
کرد، تدارکات داشت و به وضع عمومی ورزشکاران هم توجه کرد. باید مانند کشورهای 
دیگری که سرمایه گذاری می کنند، سنگ تمام گذاشت. وی افزود: المپیک، لیاقت، 
استعداد، هوش و ذکاوت هر کشوری را نشان می دهد. ممکن است ما سهمیه هایی 
بگیریم، اما وقتی می بینیم در المپیک ورزشکاران با آمادگی بالا حضور دارند، اگر ما 
ضعیف عمل کنیم، این سهمیه ها به مدال منجر نمی شود. البته استثناهایی هست؛ 
برخی از ورزشکاران خودشان سرمایه گذاری می کنند و از المپیک هم سربلند بیرون 
می آیند اما به هر میزانی سرمایه گذاری شود به همان اندازه از المپیک مدال بیرون می آید 
بنابراین هیچ چیزی تصادفی و یا از روی شانس نیست. رئیس اسبق فدراسیون های 
کشتی و والیبال با بیان اینکه کسب سهمیه گام اول است، عنوان کرد: باید تا قدم آخر 
مطابق با استانداردها عمل کنیم. با این هزینه های سنگین برای لباس، اسکان، هواپیما 
و ... که صورت می گیرد اگر دست خالی برگردیم، به ملت ایران کم لطفی می شود. یا 

نباید به المپیک برویم یا باید با تجهیزات کامل اعزام شویم.

نقطه ضعف اصلی سرخ های پایتخت از زبان ذوالفقارنسب ؛

مشکل اصلی پرسپولیس و کالدرون چیست؟
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در نظر دارد از طریق برگزاری مناقصه بصورت یک مرحله ای از محل اعتبارات عمرانی خود مناقصه های شماره 9۸/۷00/10۸0 و 
9۸/۷00/10۸1 را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران جهت ثبت نام در سایت مذکور و 

دریافت گواهی امضای الکترونیکی اقدام نمایند.

سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است.که پیشنهاد دهنده مکلف است معادل مبلغ سپرده را بصورت ضمانت 
نامه بانکی یا واریز نقدی ارایه نماید. به پیشنهادهای فاقد سپرده، سپرده های مخدوش، سپرده های کمتر

از میزان مقرر، چک شخصی ، چک بانکی و نظایر آن ترتیب اثر داده نخواهد شد.
تاریخ انتشار در سامانه : ۹۸/۹/۱۰ می باشد. 

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت : از تاریخ ۹۸/۹/۱۰ لغایت روز دوشنبه ساعت ۱۴ مورخ ۹۸/۹/۱۸ 
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد )رمز شده( :  ساعت ۱۳:۰۰ روز شنبه تاریخ ۹۸/۹/۳۰ 

زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت ۱۰:۰۰ روز دوشنبه تاریخ ۹۸/۱۰/۲  
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکتهای 

الف :  آدرس : انتهای بلوار امین ، بلوار غدیر ، بعد از پمپ بنزین دبیرخانه ستاد مرکزی شرکت آب و فاضلاب استان قم و یا برای اطلاعات 
بیشتر با شماره تلفن ۳2۸5۶۴۶۳ - 025 تماس حاصل نمایند. 

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس ۲7۳۱۳۱۳۱ – ۰۲۱ 
دفتر ثبت نام : ۸۸9۶9۷۳۷ – 021 و ۸519۳۷۶۸ – 021 

به پیشنهادهای فاقد امضاء و مهر، مشروط، مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از انقضاء مدت مقرر در آگهی واصل شود، مطلقاً ترتیب اثر 
داده نخواهد شد.

شرکت آب و فاضلاب استان قم 
مناقصه  عمومی یك مرحله ای)نوبت دوم(

دفتر قراردادها - شرکت آب و فاضلاب استان قم



۷سه شنبه -دوازدهم آذرماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4932 سیاسی

معاون اول رییس جمهوری گفت: اکنون بیش از هر زمان دیگر به اجماع و همبستگی 
و انسجام ملی نیاز داریم تا کشور از این دوره سخت عبور کند و باید اجماع در سراسر 

کشور شکل بگیرد.
»اسحاق جهانگیری« روز  دوشنبه در آیین بیست و سومین  سال روز ملی صادرات در 
سالن اجلاس  اظهار داشت: ما در شرایط سخت به رغم تمام فشارهایی که در جنگ 

روانی و اقتصادی دو سال گذاشته روی پای خود ایستاده ایم و مقاومت کردیم.
معاون اول رییس جمهوری گفت: آمریکایی ها فشار حداکثری خود را بر زندگی مردم 
ایران متمرکز کرده اند شرایط کنونی جزو سخت ترین شرایط پس از انقلاب اسلامی 

است.
جهانگیری گفت: باید اقتصاد کشور، تولید صادرات و اشتغال را مراقبت کنیم و روی 
پا نگهداریم و به لطف خدا وضعیت نسبت به آن خوابی که آمریکایی ها برای کشور 
و ملت دیده بودند خیلی بهتر است که محصول فعالیت و همدلی تولید کنندگان و  

صادرکنندگان کشور است.
وی با بیان اینکه راه حل مسایل و مشکلات کنونی کشور، نه فقط اقتصادی بلکه 
راهکارهای سیاسی اجتماعی است، اظهار داشت: اکنون بیش از هر زمان دیگر به 
اجماع و همبستگی و انسجام ملی نیاز داریم تا کشور از این دوره سخت عبور کند و باید 

اجماع در سراسر کشور شکل بگیرد.
امروز ایران در خطر است 

معاون اول رییس جمهوری افزود: امروز ایران در خطر است آمریکایی ها، سعودی ها و 
صهیونیست ها بدنبال زمین زدن ایران هستند تنها راه مقابله با آنها اجماع و اتحاد است تا 
بتوانیم با کمک فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان و دلسوزان کشور تهدیدها را به فرصت 

تبدیل کنیم.
وی یادآورشد: نزدیک به دو سال است که از فشارجدید دولت آمریکا بر ملت بزرگ ایران 
می گذرد. بعد از اینکه ما توافق برجام را انجام دادیم و فضایی برای توسعه و رشد کشور 
فراهم کردیم و کشور در یک تعامل بین المللی مناسب قرار گرفت با تغییر رئیس جمهوری  
در آمریکا آنها به همه توافقات و برجام پشت پا زدند و با خروجشان از برجام فشار بسیار 

سنگین و بی سابقه ای علیه ملت ایران و جمهوری اسلامی رقم زدند.
جهانگیری گفت : آنها  خیلی آشکار گفتند با تحریم و تهدید  فشار مضاعف و فراوانی 
به جامعه ایرانی وارد خواهیم کرد. حتی مسئولان آمریکایی به صراحت اعلام کردند که 
یک جنگ اقتصادی بزرگی را علیه ملت و نظام جمهوری اسلامی ایران آغاز خواهند کرد.
معاون اول رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: تصور و انتظارشان این بود در اثر فشار این 
جنگ اقتصادی؛ اقتصاد ایران به فروپاشی می رسد و در اثر فشار سنگینی که به جامعه 
وارد می شود، اعتراضات در جامعه شکل می گیرد و نهایتا منجر به فروپاشی جمهوری 
اسلامی و حتی فروپاشی تمامیت ارضی ایران می انجامد. برهمین مبنا از آذر تا دی ماه 
٩٦ و هرروز که گذشت فشار آمریکایی ها بر اقتصاد ایران و فعالان اقتصادی و برجمهوری 

اسلامی افزوده شده است.
وی با طرح این سوال که آیا چنین فشاری در این سطح در تاریخ دنیا وجود دارد که 
آمریکایی ها و کشورهایی که از آن تبعیت می کنند علیه یک ملت و دولت در حدود 
دوسال وارد کرده باشند؟ اظهارداشت: نخبگان، دانشگاهیان و صاحبنظران کشور 
درباره آثار تحریم های آمریکا تحقیق کنند، همین تحریم بانک مرکزی ایران و غیر از آن، 
تحریم های دیگر را هم  بررسی کنند. آنها همه دستگاه های کشور که می توانند در فعالیت 

اقتصادی کشور دخیل باشند را تحریم کردند.  
جهانگیری گفت: اخیرا هم گفتند ذیل یک موضوعات جدید و یا تروریسم، علاوه بر 
موارد قبلی که ایران را تحریم بوده، تحریم های جدید اعمال می کنیم تا اگر فضایی باز شد 

و قرار شد تحریمی لغو شود آن موارد همچنان تحت تحریم باشند.
نفت را به روش های دیگر می فروشیم  

وی ادامه داد:  آنها رهبر معظم انقلاب و وزیر خارجه و مسئولانی که در سیاست 
خارجی دخیل هستند و نیز دستگاه ها و بخش های مختلف را نیز تحریم کردند.  

معاون اول رییس جمهوری اظهار داشت: آمریکایی ها زیرساخت ها و زمینه هایی که 
در اقتصاد ایران تعیین کننده بودند را تحریم کردند؛ نفت را تحریم کردند، اما نتوانستند 
صادرات نفت کشور را به صفر برسانند ولی به هرحال با فشاری که وارد کردند حتی 
کشورهای دوست ایران هم که جزو نزدیک ترین کشورها در ارتباط با ما هستند جرات 

اینکه از ما نفت بخرند را تقریبا ندارند.  

وی افزود: ما به روش های دیگری متوسل می شویم که بتوانیم نفت کشور را بفروشیم. 
آنها محصولات اصلی که بخش مهم نیازهای کشور بوده را شناسایی کردند و دیدند 
پتروشیمی بعد از نفت مهمترین محصول صادراتی ایران است؛ شرکت ها و محصولات 

پتروشیمی ما رانیز تحریم کرده اند.
باید دست فعالان اقتصادی را بوسید

جهانگیری با بیان اینکه آمریکایی ها بانک ها کل نظام بانکی کشور را تحریم کردند، 
گفت: آنها پس از تحریم شرکت های پتروشیمی شرکت های فلزی مانند آلومینیومی و 
فولادی و صنایع مرتبط با آنها را تحریم کردند، شرکت های  حمل و نقل، بنادر و حتی 

شرکت های بیمه  را تحریم کردند. کشتی ها بدون بیمه نمی توانند حرکت کنند
معاون اول رییس جمهوری با بیان این که آمریکایی به معنای واقعی تمام گلوگاه های 
اقتصادی کشور را در طول دو سال اخیر بستند، گفت: سرافرازانه اعلام می کنیم که 
اقتصاد ایران در این دو سال با مقاومت و تلاش صادرکنندگان خود علی رغم شوک های 
روانی که  آمریکایی ها با جنگ روانی و اقتصادی علیه ایران اعمال کردند، روی پای خود 

ایستاد.
وی اضافه کرد: صادرکنندگان علیرغم این که تمام مسیرهای صادرات بسته و ممنوع 
شده است که حتی نمی توانند پول محصولات صادراتی خود را جابه جا کنند، اما به 

صادرات خود ادامه می دهند و در این شرایط باید دست این فعالان اقتصادی را بوسید.
کیان کشور  از  دفاع  بودن،  رزمنده جنگ  ایران  تاریخ  در  جهانگیری تصریح کرد: 
تمامیت ارضی کشور حتما این دوره نوشته خواهد شد، برخی اشتباه می کنند و فریب 

تهدیدهای آمریکایی ها را می خوردند، آنها فقط می خواهند ایران را زمین بزنند.
 وی اظهار داشت: ما نباید دچار تحلیل های اشتباه بشویم، هر اتفاقی که در کشور می 
افتد برای زمین زدن ایران است. ممکن است ما نیز در تصمیم گیری ها و سیاست گذاری 

ها گاهی اوقات دچار اشتباه بشویم که باید حتما اصلاح کنیم.
تولید و صادرات ایران نسبت به سال ۹7 کمتر نشده است

معاون اول رییس جمهوری با بیان این که درآمدهای حاصل از فروش نفت کم شده 
است، افزود: تلاش صادرکنندگان و تولیدکنندگان کشور باعث شده اقتصاد کشور تولید 
و صادرات کشور نسبت به سال گذشته کمتر نشده است و اقتصاد از نظر رشد وضع 

بهتری داشته باشد.
جهانگیری بیان کرد: بر اساس گزارش ها در هشت ماه گذشته از نظر وزنی بیش از 
1۶درصد نسبت به سال گذشته رشد صادرات داشته ایم، البته کاهش درصد آن نیز به 
دلیل سیاست های ارزی دولت است علاوه بر آن صادرات در شرایط عادی و تحریمی 

متفاوت است.  
بیش از ۸۸ میلیون تن کالا صادر شده است

جهانگیری تصریح کرد: در هشت ماه اول سال 9۸ بیش از ۸۸ میلیون تن کالا صادر 
شده است، که به معنای صادرات 2۷ میلیارد دلاری است که به چرخه اقتصاد وارد 

می شود و نشان می دهد اقتصاد کشور توانسته است روی پای خود بایستد.
معاون اول رییس جمهوری بیان کرد: همه ما به عنوان فعالان اقتصادی باید بپذیریم 
که شرایط امروز طبقه متوسط و ضعیف جزو سخت ترین شرایط زندگی در دوران پس از 

انقلاب اسلامی است.
وی خاطرنشان کرد: در دهه 90 دو شوک به اقتصاد ایران وارد شده است که یکی 
در سال 1۳91 بود که تحریم های شورای امنیت سازمان ملل متحد اعمال شد و طبق 
توافق در همان زمان هم مجوز صادرات حدود یک میلیون بشکه نفت را داشتیم و از 
محل فروش نفت ۶۸میلیارد درآمد داشتیم در صورتی که درآمد فروش نفت ما در  سال 
90 بیش از 115میلییارد دلار بود. معاون اول رییس جمهوری بیان کرد: شوک دوم 
اقتصادی سال 9۷ و 9۸ بود که نمی خواهم عدد صادرات نفت دو سال را بگویم چون 
ممکن است برخی در بیرون کشور ابراز خوشحالی کنند، ولی صادرات ما کاهش پیدا 

کرده است ولی ما موفق شدیم مقاومت کنیم.
تولید، صادرات و اشتتغال را باید سر پا نگه  داریم 

جهانگیری با بیان اینکه در این مقطع و شرایط اقتصادی و تورم ایجاد شده قدرت خرید 
مردم به شدت کاهش یافته است؛ تاکید کرد: اکنون ما دو ماموریت همزمان داریم، باید از 

اقتصاد، تولید، صادرات و اشتتغال کشور مراقبت کرده و سر پا نگه داریم.
معاون اول رییس جمهوری گفت: دولت تنها نیست و بخش خصوصی و فعالان 

اقتصادی را در کنار خود می بیند که نگذاشتند که آمریکایی ها به هدف خود برسند.

برای بهبود وضعیت معیشت مردم باید جدی تر کار کنیم
جهانگیری تاکید کرد: برای بهبود وضعیت معیشت مردم نیازمند کار جدی تری 
هستیم، باید راهکار ارائه دهیم. ما باید همواره در مقابل مردم ایران سر تعظیم فرود 
بیاوریم. به خصوص طبقات ضعیف جامعه با صبر وتحمل این سختی ها را پشت سر 
گذاشتند و حاضر نشدند کمترین حرکتی که نظام و کشور را در معرض خطر قرار بدهد از 

خود بروز بدهند و با سیلی صورت خود را سرخ نگه داشتند.
فرصت طلبان فکر نکنند زمان تسویه حساب مهیا شده است

جهانگیری گفت: ما برای راهبرد تاب آوری اقتصاد کشور در مقابل فشار حداکثری 
آمریکا، باید هم در زمینه اقتصادی هم در زمینه سیاسی فرهنگی باید سیاست کامل تاب 
آورانه تدوین کنیم که اقدامات سیاسی، اقتصادی فرهنگی و اجتماعی را مشخص کند.

معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه راه حل مسائل ومشکلات اقتصادی کشور 
بیش از این که در حل مسائل اقتصادی کشور باشد در راه حل های سیاسی اجتماعی 
است، تاکید کرد: بدون تردید آنچه می تواند کشور را از این گردنه سخت و این شرایط 

دشوارعبور دهد یک اجماع، همبستگی و انسجام ملی است.
وی با تاکید بر ضرورت اجماع ملی در کشور گفت: هیچ کس نباید فرصت طلبی کند 
فکر کند یک فرصت برای تسویه حساب مهیا شده است؛ امروز ایران در خطر است. 
آمریکایی ها، سعودی ها و صهیونیست ها برای تمامیت ارضی کشور طراحی کرده اند و 

راه مقابله با آن، اجماع است.
نگذاشتیم چرخ اقتصاد کشور زمین بماند

معاون اول رییس جمهوری تاکید کرد: با اجماع ملی می توانیم تمام تهدیدها را به 
فرصت تبدیل کنیم همان طور که در بخش اقتصاد این اتفاق افتاد و نگذاشتیم چرخ 

اقتصاد کشور زمین بماند.  
جهانگیری با بیان اینکه باید به صورت جدی بر همبستگی و افزایش سرمایه اجتماعی 
کشور تمرکز کنیم، افزود: تقویت اعتماد عمومی و مشارکت مردم مهمترین نیاز امروز 
کشور است که نخبگان و دانشگاهیان در این زمینه باید کمک کنند تا اعتماد و امید مردم 

و مشارکت مردم که نماد آن در انتخابات پیش رو است.
انتخابات آینده امنیت ملی و منافع ملی را تضمین می کند

وی تاکید کرد: باید شرایطی فراهم شود تا همه جریان های سیاسی در انتخابات 
مجلس حضور پیدا کنند ومردم احساس کنند نامزدهای مورد نظر آنها در انتخابات 
شرکت کرده اند؛ یک مشارکت معنا دار در انتخابات آینده می تواند امنیت ملی و منافع 

ملی کشور را تضمین و تثبیت کند.
 اتاق های بازرگانی برای رونق صادرات فعال شوند

جهانگیری ایجاد شرکت های بزرگ صادراتی را ضروری دانست و گفت: وقتی روسیه از 
سوی اتحادیه اروپا با تحریم مواجه شد، ولادیمیر پوتین رییس جمهوری این کشور اعلام 
کرد که »روسیه آمادگی دارد برای تامین نیازهای خود از محصولات ایرانی استفاده کنند« 
اما مشکلی که پیش رو بود این بود که شرکت های بزرگ و صاحب برند صادراتی در ایران 

وجود نداشت.  
و  خصوصی  بخش  فعالان  همکاری  با  بازرگانی  اتاق های  باید  کرد:  تاکید  وی 

صادرکنندگان با فوریت شرکت های بزرگی برای رونق صادرات تشکیل و فعال بدهند.
گردشگری از مهمترین محورهای صادرات است

معاون اول رییس جمهوری با اشاره به درخواست های مطرح شده مبنی بر ادغام بانک 
توسعه صادرات و صندوق ضمانت صادرات گفت: این موضوع در جلسه ستاد فرماندهی 
اقتصاد مقاومتی نیز مطرح شد و به وزیر صنعت، معدن و تجارت و رییس سازمان برنامه 
و بودجه ماموریت داده شد تا طرح پیشنهادی خود را در این خصوص تدوین و ارائه کند.
جهانگیری گردشگری را از مهمترین محورهای صادرات برشمرد و با تاکید بر لزوم 
حمایت از بخش گردشگری گفت: علاوه بر بخش گردشگری شرکت های دانش بنیان 
نیز باید مورد حمایت قرار گیرند چرا که این شرکت ها در حقیقت به جای صادرات کالا از 

طریق فروش دانش و خدمات فنی برای کشور ارزآوری می کنند.
پرداخت ۱۰۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات به واحدهای تولیدی

 پیشران اقتصاد 
معاون اول رییس جمهوری افزود: صادرات غیرنفتی مبارزه با رقیبان برای به دست 
آوردن بازارهای بین المللی است؛ باید توجه داشت که صدور بخشنامه های لحظه ای 
می تواند به صادرات لطمه وارد کند، البته مدیر واقعی کسی است که نیازهای کشور را 

شناسایی و نسبت به آن پاسخ دهد.  
وی گفت: هر تصمیم و سیاست گذاری ما ممکن است برای یک بخش مفید باشد، 
اما باید ابعاد و زوایای مختلف و تاثیرات آن بر سایر بخش های دیگر را نیز به دقت مورد 
ارزیابی و بررسی قرار دهیم. جهانگیری صادرات غیرنفتی را از مهمترین پیشران های 
اقتصاد کشور دانست و خاطرنشان کرد: براساس برنامه ریزی ها و تصمیمات اتخاذ شده 
نظام بانکی 100 هزار میلیارد تومان تسهیلات برای تامین سرمایه در گردش واحدهای 
تولیدی پیشران اقتصاد پرداخت خواهد کرد که در این راستا واحدهای تولیدی که 

فعالیت صادراتی دارند در اولویت خواهند بود.
کشورهای همسایه مهمترین بازار هدف صادرات غیرنفتی هستند

معاون اول رییس جمهوری با تاکید بر این که کشورهای همسایه مهمترین بازارهای 
هدف صادرات غیر نفتی هستند، گفت: میزان واردات 15 کشور همسایه ما سالانه بیش 
از 1100 میلیارد دلار است و این در حالی است که ایران سهم اندکی از این بازار را در 
اختیار دارد. وی با تاکید بر اهمیت توجه هر چه بیشتر به بازارهای صادراتی کشورهای 
همسایه افزود: صادرات غیرنفتی ایران به افغانستان از صادرات به کل اتحادیه اروپا بیشتر 
است و اهمیت صادرات به کشورهای همسایه نظیر عراق،   ترکیه و روسیه نسبت به سایر 

کشورهای اروپایی دو چندان است.  
صادرکنندگان سهم خود را در بازار اوراسیا پیدا کنند 

جهانگیری با اشاره به عضویت ایران در اتحادیه اوراسیا گفت: ایران به این دلیل پذیرفت 
که عضو این اتحادیه شود که برای صادرات ۳00 تا 500 قلم کالا از طرف کشورهای عضو 
این اتحادیه به ایران امتیاز داده شد تا با تعرفه پایین و یا صفر نسبت به صادرات اقدام کند.
اوراسیا برای  اتحادیه  نیز به کشورهای طرف مقابل در  امتیاز مشابهی  وی گفت: 
صادرات به ایران داده شده است که لازم است صادر کنندگان به سرعت سهم خود را در 

بازار این کشورها پیدا کنند و شاهد تراز منفی نباشیم.

معاون اول رییس جمهوری:

رویارویی علنی تندروها و میانه روهای اصولگرا؛نیاز امروز کشورهمبستگی و انسجام ملی است

جنگ »لیست ها« در قم 
مراجع و علما از چه لیستی حمایت خواهند کرد؟

فضای انتخاباتی قم بعد از انصراف لاریجانی از کاندیداتوری به کدام سمت و سو 
دادن  جولان  برای  فضایی  چندان  لاریجانی  وجود  با  که  تندروها  آیا  رفت؟  خواهد 
نداشتند، فضای انتخاباتی این پایگاه مهم اصولگرایان را در دست خواهند گرفت یا میانه 

روها به فکر جایگزینی برای لاریجانی خواهند افتاد؟
انصراف علی لاریجانی از کاندیداتوری در انتخابات مجلس، بیش از همه معادلات 
انتخاباتی در قم را برهم خواهد زد.شهری که یکی از مهمترین پایگاه های اصولگرایان 
به جبهه شورای هماهنگی  لیستی منتسب  انتشار  با  نیز  اخیر  روزهای  و در  است 
یک  و  پایداری  عضو  کاندیدای  دو  با  که  لیستی  است.  شده  پرحاشیه  اصولگرایان 

کاندیدای قرضی بسته شده بود.
شوک را پایداری ها وارد کردند

چند هفته پیش بود که لیستی از سوی جبهه شورای هماهنگی اصولگرایان قم 
منتشر شد که مجتبی ذوالنوری، احمد امیرآبادی و علیرضا زاکانی را کاندیداهای قم 
در یازدهمین انتخابات مجلس معرفی کرده بود. این لیست به سرعت بلوایی در  اردوگاه 
اصولگرایی برپا کرد. نه تنها برخی اعضای جبهه شورای هماهنگی اصولگرایان قم که 
با حضور شش حزب اصولگرای جمعیت ایثارگران انقلاب اسلامی، جمعیت جانبازان 
انقلاب اسلامی، جمعیت وفاداران انقلاب اسلامی، جمعیت پیشرفت و عدالت انقلاب 
اسلامی، جمعیت آبادگران انقلاب اسلامی و جمعیت رهپویان انقلاب اسلامی تشکیل 
شده است از انتشار این لیست بی خبر بودند بلکه جامعه مدرسین قم که قطب اصلی 
مشورت و تصمیم گیری در تحرکات انتخاباتی این شهر است نیز از بسته شدن چنین 

لیستی مطلع نبود.
اصولگرایان میانه رو نیز که جایی در این لیست نداشتند و حتی شورای ائتلاف که این 
روزها سردمدار تحرکات انتخاباتی در جریان اصولگرا شده است هم تاکید می کردند که 

از چند و چون بسته شدن این لیست بی اطلاعند.
گویی طیف نزدیک به آیت الله مصباح و پایداری ها پیشدستانه لیستی را منتشر کرده 
بودند تا به زعم خود در گام اول علی لاریجانی، مرد مورد وثوق علما و مراجع را آچمز کنند 

و در گام دوم شورای ائتلاف را برای حمایت از این شورا در منگنه قرار دهند.
اما نه علی لاریجانی وقعی به این لیست نهاد، نه شورای ائتلاف تاکنون حاضر شده 
زیربار حمایت از این لیست برود. لیستی که یک علامت سوال بزرگ همراه خود داشت؛ 
آیا در قم قحط الکاندیدا بود که علیرضا زاکانی برای کاندیداتوری به این شهر کوچ کند؟ 

لاریجانی نیامد، قم بازهم  شوک زده شد
اما شوک دوم به بدنه اصولگرایان قم را علی لاریجانی وارد کرد، او که از مدتی قبل زمزمه 
های نیامدنش جدی تر از آمدنش بود بالاخره تکلیف را مشخص کرد و چند ساعت مانده 
به آغاز ماراتن انتخابات مجلس یازدهم از انصرافش برای کاندیداتوری روایت کرد. او روز 
گذشته در جمع خبرنگاران بازهم با تاکید از این تصمیمش سخن گفت و با اشاره به اینکه 
علما و بزرگان با او برای کاندیداتوری مجدد گفتگو کرده یا نامه نگاری داشته اند، گفت که 

بنایی برای کاندیداتوری برای چهارمین بار ندارد. 
تصمیمی که بدون شک فضای انتخاباتی قم را تحت تاثیر قرار خواهد داد. از یک سو 
تندروهای اصولگرا که پایگاهی دراین شهر برای خود دست و پا کرده اند با خیالی راحت 
تر جولان خواهند داد و از سوی دیگر میانه روها در نگرانی و تب و تاب برای جایگزین 
کردن کاندیدایی هستند که اگر در حد و اندازه لاریجانی نباشد اما توان کسب اعتماد 

مراجع و علما از یک سو و رای آوری از سوی دیگر را داشته باشد. 
فضای انتخاباتی قم بعد از لاریجانی

در همین راستا حجت الاسلام محسن غرویان در تحلیل فضای انتخاباتی قم بعد از 
انصراف لاریجانی از کاندیداتوری، گفت: در این باره حرف زدن فعلا زود است، باید دید 

که چه کسانی ثبت نام می کنند تا بتوان درباره آرایش نهایی اظهارنظر کرد.
وی که گویی هنوز هم امیدوار است لاریجانی با رایزنی علما از تصمیمش برای انصراف 
عقب نشینی کند این را هم گفت که » آقای لاریجانی اعلام کرد برنامه ای برای آمدن 
ندارم، اما نگفتند که هنوز حرف تصمیم نهایی را برای نیامدن گرفته اند. هنوز هم این 
احتمال وجود دارد که برخی علما جلساتی با ایشان داشته باشند و او را از این تصمیم 

منصرف کنند. باید کمی صبور باشیم.«
اما عدم حضور لاریجانی در انتخابات آیا لیست قم را تحت الشعاع قرار خواهد داد و 
آغازی برای جدال های انتخاباتی بر سر لیست است؟ سوالی که غرویان در پاسخ به آن 
می گوید» قم دیگر مثل قدیم نیست که فقط یک تشکل حرف اول و آخر را بزند. در طول 
این سالها گرایش های مختلف سیاسی در قالب تشکل های سیاسی در این شهر شکل 
گرفته که هرکدام نظرات متفاوتی دارند. و قطعا شرایط ارائه لیست در این شهر متفاوت 

از گذشته خواهد بود.«
این استاد حوزه علمیه البته پیش بینی می کند که اگر عدم حضور لاریجانی در 
انتخابات قطعی شود او از لیستی که با میانه روها بسته شود حمایت خواهد کرد. غرویان 
تاکید می کند»لاریجانی فردی بانفوذ در قم است و مراجع و علما به او اعتماد زیادی دارند 

اگر او پشت لیستی قرار بگیرد می تواند حمایت مراجع را هم جلب کند.
اما حجت الاسلام و المسلمین مسعودی خمینی نگاهی متفاوت دارد. او ، معتقد 
است لاریجانی تصمیم قطعی خود برای نیامدن را گرفته و بعید است از این تصمیم 

منصرف شود.
این چهره شاخص جامعه مدرسین می گوید»معتقدم آقای لاریجانی حتی در حد 
حمایت از لیست هم ورودی به انتخابات نخواهد داشت. متاسفانه برخی تندروی ها در 
سال های اخیر او را دلخور کرده است و بعید نیست که این فضا در تصمیم او برای کناره 

گیری از انتخابات تاثیرگذار بوده باشد.«
جنگ لیست ها بعد از انصراف لاریجانی

اما ماجرای لیست ها و ائتلاف های انتخاباتی در قم تنها محدود به لیست منتسب 
به جبهه شورای هماهنگی اصولگرایان قم نیست، چه آنکه دومین ائتلاف انتخاباتی در 
قم طی همین روزهای اخیر اعلام موجودیت کرد. ائتلافی که نامش را »ائتلاف بزرگ 
نیروهای انقلاب اسلامی قم )ابناء قم(« گذاشته و گویی قرار است در برابر »جبهه شورای 
هماهنگی اصولگرایان استان قم« قدعلم کند. در کنار این دو لیست باید به برنامه ریزی 
جدی شورای ائتلاف برای لیست قم نیز اشاره داشت، چه آنکه بعید به نظر می رسد با 
وجود مخالفت جدی اصولگرایان سنتی چون موتلفه با لیست جبهه شورای هماهنگی 

اصولگرایان قم، شورای ائتلاف از ارائه لیست در این شهر عقب نشینی کند.
از سوی دیگر خبرهای جسته و گریخته حکایت از آن دارد که میانه روها نیز برنامه 
ریزی های خود برای ارائه لیست را از مدت ها پیش آغاز کرده اند. تشکل اساتید و مجمع 
محققین و مدرسین نیز که از رقبای جامعه مدرسین به حساب می آیند بی میل نیستند 
که از پتانسیل های خود بهره گرفته و لیست هایی را با حمایت خود وارد عرصه رقابت 
کنند. آنچنان که غرویان هم در گفتگویی که داشت تاکید کرده بود »این امکان وجود 
دارد که چند لیست در قم بیرون بیاید. چراکه همه اصولگرایان مانند هم فکر نمی کنند 
و طیفی وجود دارند که حامی افکار معتدل هستند و با افکار مرحوم هاشمی رفسنجانی 
و طرفداران دولت قطعا لیست دیگری خواهند داد که با لیست تندروها و دلواپسان 

متفاوت است.«

نامه »آشنا« به »اژه ای«:

صداوسیما نظرات معترضان را منعکس کند
 حسام الدین آشنا نماینده قوه مجریه در شورای نظارت بر سازمان صداوسیما در 
نامه ای به حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای خواستار ابلاغ اعتراض شورای 
نظارت در خصوص رویکرد تقلیل گرایانه صداوسیما در پوشش اعتراضات آبان ماه 1۳9۸ 

شد. 
در ابتدای این نامه به هدف گیری دولت و اتخاذ یک رویکرد جناحی و سیاست زده 
توسط صداوسیما اشاره شده است: »همان گونه که مستحضرید طرح سهمیه بندی 
بنزین، مصوب سران قوا و مورد تایید مقام معظم رهبری بوده است. بررسی بخش های 
خبری صداوسیما و برنامه های گفتگومحور آن، نشان می دهد با فروکش کردن اعتراضات 
به سهمیه بندی بنزین، رویکرد صداوسیما نیز به هدف گیری دولت تغییر پیدا کرده است. 
این مواجهه سیاست زده و جناحی با یک مسئله ملی، تقلیل موضوع و بر خلاف وظیفه 
صداوسیما به عنوان رسانه ملی است. در ادامه نماینده رییس جمهور در شورای نظارت 
الزاماتی را که باید صداوسیما در پوشش و بررسی اعتراضات آبان ماه 9۸ مورد توجه 
قرار دهد، بیان کرده و خواستار بی طرفی سازمان شده است: »از بخش های خبری و 
برنامه های سیاسی سازمان انتظار می رود با بی طرفی، عینیت و جامع نگری به بررسی 
چرایی و ابعاد مختلف اعتراضات مردمی، تفکیک معترضان از آشوبگران و اختصاص 
زمان و فضا برای بیان نظراتشان و بررسی نحوه عملکرد قوای سه گانه و نیروهای نظامی 
و انتظامی در مواجهه با اعتراضات، بپردازند. مشاور رییس جمهور در پایان نیز از رییس 
شورای نظارت خواسته است تا مراتب اعتراض این شورا به سازمان ابلاغ شود: »براین 
اساس مستدعی است در مکاتبه با سازمان، اعتراض شورای نظارت به این رویکرد 

تقلیل گرایانه و ضرورت اصلاح رویه در پوشش و بررسی وقایع آبان ماه، ابلاغ گردد«.

قانون  طبق  را  مسالمت آمیز  اعتراض  امید  فراکسیون  رئیس   
نهادهای  از  گفت:  و  دانست  شهروندان  طبیعی  حق  اساسی 
مسئول تقاضا دارم درباره اعتراضات اخیر و کشته شدن تعدادی از 

هموطنان با شفافیت اطلاع رسانی کنند.
»محمدرضا عارف« رئیس شورای عالی سیاست گذاری جبهه 
اصلاح طلبان در دیدار با اعضای شورای مرکزی حزب ندای ایرانیان 
و انجمن اسلامی جامعه پزشکی به سوالات آن ها پاسخ داد. عملکرد 
فراکسیون امید مجلس و شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح 
طلبان، عملکرد دولت و نیز تحولات اخیر کشور در پی تغییر نرخ 
بنزین محور پرسش های اعضای شورای مرکزی حزب ندای ایرانیان 

و انجمن اسلامی جامعه پزشکی ایران بود.
عارف در نشست اعضای شورای مرکزی و دفتر سیاسی حزب 
ندای ایرانیان، با اشاره به محور فعالیت های حزب ندا که بر عهده 
جوانان است، یادآور شد: در شرایطی که حزب ندا فعالیت خود را 
آغاز کرد و بعضا مورد برخی هجمه ها قرار گرفت شخصا به دلیل 
رویکرد جوانگرایی این حزب از شما حمایت کردم و در دو کنگره 

حزب ندا بر لزوم تداوم رویکرد جوانگرایی تاکید کردم.
وی اصلاحات را یک فرایند تدریجی و مستمر دانست و تصریح 
کرد: اصلاحات تعطیل بردار نیست و راه حل مشکلات کشور را 
حاکمیت گفتمان اصلاح طلبی می دانم به همین دلیل معتقدم  
هیچکس حق ندارد به نمایندگی از گفتمان اصلاح طلبی از یاس و 

ناامیدی در داخل این جریان صحبت کند.
عارف با بیان اینکه حزب ندا در مسیر رعایت اصول گفتمان اصلاح 
طلبی تاکنون فعالیت کرده است، خاطرنشان کرد: اگر در یک حزب 
سیاسی مواضع متفاوت و متناقض از سوی اعضای حزب درباره 
موضوعات مختلف گرفته شود نشان از عدم انسجام تشکیلاتی 
است و احزاب ما به خصوص احزاب اصلاح طلب باید دقت کنند 

یک صدا از حزب درباره موضوعات مهم ملی شنیده شود.
شورای هماهنگی جبهه اصلاحات ساز و کار مناسبی 

برای اجماع نبود
عارف درباره پیشینه شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح 
طلبان نیز گفت: در جبهه اصلاحات اعضای شورای هماهنگی 
جبهه اصلاحات در سال 9۳-92  به این نتیجه رسیده بودند که باید 
ساز و کاری برای اجماع در داخل خانواده اصلاحات تعبیه شود و 
شورای هماهنگی جبهه اصلاحات ساز و کار مناسبی برای اجماع 
نبود برای همین پیشنهاد تشکیل شورای عالی سیاست گذاری 

اصلاح طلبان از سوی اعضای شورای هماهنگی مطرح شد.
جبهه  سیاست گذاری  عالی  شورای  فعالیت  مبنای  وی 
اصلاح طلبان را خرد جمعی دانست و گفت: تجربه فعالیت 2 دوره 

شورای عالی اصلاح طلبان که اکنون در دوره سوم آن قرار داریم 
نشان داد از این ساز و کار جواب گرفتیم. البته نافی برخی مشکلات 
نیستیم به عنوان مثال اعضای حقوقی شورای عالی اصلاح طلبان 
عموما در جلسات به نمایندگی از حزب خود صحبت نمی کنند و 

بعضا نظرات شخصی خود را بیان می کنند.
رئیس شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان در همین زمینه 
ادامه داد: اگر برخی نخبگان اصلاح طلب به جای موضع گیری 
در فضای رسانه ای در کارگروه های تخصصی شورای عالی اصلاح 
طلبان وقت بیشتری می گذاشتند مطمئنا برخی مشکلات راحت تر 

حل می شد.
وحدت و انسجام اصلاح طلبان حیاتی است

عارف انسجام و وحدت را برای اصلاح طلبان بسیار حیاتی برشمرد 
و تصریح کرد: بعد از موفقیت هایی که شورای عالی اصلاح طلبان در 
انتخابات های گذشته داشت، وحدت و انسجام ما از داخل خانواده 

اصلاحات هدف گیری شده است.
باید در صحنه بمانیم و تاثیرگذار باشیم

وی با یادآوری انتخابات شورای اسلامی شهر و روستا در خرداد 
9۶، گفت: بعد از پیروزی لیست امید در انتخابات شوراها در کلان 
شهرها چه توهین هایی که به منتخبین مردم از سوی افراد مدعی 
صورت نگرفت به جای قدردانی از مردم به واسطه اعتماد به لیست 
امید همان افراد مدعی می خواستند از مردم به دلیل رای به لیست 

امید به نوعی انتقام بگیرند.
عارف با اشاره به اظهارنظرهایی که درباره انتخابات مجلس در 
فضای رسانه ای کشور صورت می گیرد، گفت: قرار نیست انتخابات 
و  بمانیم  صحنه  در  باید  باشد  انتخابات  آخرین  یازدهم  مجلس 

تاثیرگذار باشیم.
دولت تمایلی به تشکیل کمیته مشترک با فراکسیون امید نداشت

به  اشاره  با  اصلاح طلبان  سیاست گذاری  عالی  شورای  رئیس 
فعالیت های فراکسیون امید نیز گفت: در دیداری که 2 سال گذشته 
بود کمیته  مقرر شده  رئیس جمهوری داشت  با  امید  فراکسیون 
مشترک بین فراکسیون و دولت تشکیل شود به رغم پیگیری هایی 
که از سوی فراکسیون امید صورت گرفته تاکنون این کمیته تشکیل 
نشده است هدف از تشکیل این کمیته کمک به دولت بود که 

متاسفانه دولت تمایلی به تشکیل این کمیته ندارد.
اشتباه انتخابات مجلس دهم را تکرار نخواهیم کرد

عارف با بیان اینکه فراکسیون امید بخشی از جریان اصلاحات 
است، ائتلاف صورت گرفته در جریان انتخابات مجلس دهم را 
جریان  دهم  مجلس  انتخابات  در  گفت:  و  کرد  قلمداد  ناکارآمد 
اصلاحات در عمل تنها با یک حزب وارد ائتلاف شد که اشتباه 

بزرگی بود که مطمئنا در آینده تکرار نخواهد شد. اگرچه گفتمان 
اصلاحات همواره اهل تعامل و گفت وگو و وفاق بوده و خواهد بود.

وی با اشاره به حضور نمایندگان عضو فراکسیون امید در هیات 
نظارت بر انتخابات شوراها و تایید صلاحیت نامزدهای نظارت بر 
مطبوعات و کمیسیون ماده 10 احزاب دستاوردهای ارزشمندی 
برای جریان اصلاحات داشت که جای تعجب است برخی مدیران 
نمایندگان  آفرینی  نقش  که  طلب  اصلاح  احزاب  و  مطبوعات 
فراکسیون امید در این دو هیات و هیات نظارت بر انتخابات شوراها 
را می دانند و نظاره گر آن بودند سکوت می کنند و بعضا فراکسیون 

امید را مورد حمله قرار می دهند.
رئیس شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان با اشاره به 
طرح کاهش اعدام در مجازات قاچاقچیان مواد مخدر، گفت: این 
طرح باعث تغییر رویکرد مجامع بین المللی نسبت به مسائل حقوق 

بشری ایران شد.
مسائل حقوق شهروندی را بدون بهره برداری رسانه ادامه می دهیم
که  حبس  مجازات  شدن  نصف  طرح  ارائه  از  همچنین  عارف 
از سوی نمایندگان فراکسیون امید پیگیری می شود خبر داد و 
گفت: درخصوص مسائل حقوق شهروندی شخصا به عنوان رئیس 
فراکسیون وقت زیادی برای پیگیری مسائل و وضعیت بازداشت 
شدگان از جمله فعالان محیط زیست، فعالان رسانه ای و سیاسی 
و دانشجویان گذاشتم و در آینده نیز این رویکرد را بدون بهره برداری 

رسانه ای از آن ادامه خواهم داد.
رئیس فراکسیون امید در همین زمینه ادامه داد: در دیداری که 
با رئیس قوه قضاییه داشتم مسائل این چنینی را پیگیری کرده ام 
و توسط رابط فراکسیون امید با قوه قضاییه که از قضات برجسته 
دستگاه قضا بودند مرتبا مسائل حقوق شهروندی پیگیری می شود 
و امیدوارم با رویکرد جدیدی که در قوه قضاییه حاکم شد، احقاق 

حقوق شهروندی در صدر فعالیت های این قوه باشد.
پیام به روحانی درباره تغیر نرخ بنزین

عارف همچنین  با اشاره به تغییر نرخ بنزین و اعتراضات مردمی 
به این تصمیم، گفت: 2 روز قبل از اعلام تغییر نرخ بنزین براساس 
اخبار جسته و گریخته ای که به گوش ما رسید در جلسه ماهیانه 
وزرای دولت اصلاحات از طریق یکی از اعضای کابینه  به آقای 
روحانی پیغام دادم و بر لزوم هم اندیشی با مجلس و تاخیر در اجرای 
این طرح نکاتی را مطرح کردم بعد از اعلام رسمی تغییر نرخ بنزین 
هم در نامه ای به رئیس مجلس خواسته هایی را مطرح کردم، از 
جمله لغو تعطیلی مجلس در هفته بعد از حوادث، دعوت از سران 
قوا در مجلس و نیز دعوت از مقامات امنیتی و اقتصادی برای حضور 

در مجلس.

ابهاماتی درباره اعتراضات اخیر و کشته شدن هموطنان وجود 
دارد

عارف با بیان اینکه اعتراض مسالمت آمیز  طبق قانون اساسی 
حق طبیعی شهروندان است بر ضرورت تامین امنیت شهروندان 
معترض از سوی نهادهای ذی ربط تاکید کرد و گفت: حفظ جان 
و مال شهروندان برای ما بسیار مهم و حیاتی است از نهادهای 
مسئول تقاضا دارم درباره اعتراض های اخیر و کشته شدن تعدادی 
از هموطنانمان با شفافیت اطلاع رسانی کنند و ابهاماتی که در این 
خصوص وجود دارد برای مردم که باید آنها را محرم بدانیم روشن 
شود و در مجلس نیز از طریق کمیسیون اصل 90 و نیز کمیته ای که 
درهمین باره در فراکسیون امید تشکیل شده است به وظیفه نظارتی 

خود عمل خواهیم کرد و به مردم گزارش خواهیم داد.
رئیس فراکسیون امید همچنین در نشست شورای مرکزی انجمن 
اسلامی جامعه پزشکی ارتباط  بی واسطه با مردم را ویژگی اعضای 
این انجمن برشمرد و از بهره برداری ۸500 تخت و  بیمارستان 
مجمع  های  پیگیری  با  آینده  سال  در  تهران  استان  در  جدید 

نمایندگان تهران خبر داد.
شاهد کاهش اعتماد مردم هستیم

وی همچنین با بیان اینکه باید به مردم اعتماد کرد و پاسخ این 
اعتماد را با خدمت رسانی مطلوب به آنها داد، گفت: مردم در شرایط 
فعلی در تنگنای اقتصادی هستند. شایسته نیست مردمی که در 
تمامی عرصه ها پشتیبان انقلاب بودند برای تامین حداقلهای مورد 
نیاز خود در مضیقه باشند. اعتماد مردم به حاکمیت رمز موفقیت 
نظام است متاسفانه به دلایل مختلف شاهد کاهش اعتماد هستیم و 

باید برای ارتقاء آن چاره اندیشی کرد.
طرح جایگزینی در کنار طرح سرا خواهیم داشت

عارف همچنین در پاسخ به سوالی درخصوص  طرح "سرا" )سامانه 
رای سنجی اصلاح طلبان( نیز گفت: کلیات این طرح در جلسه 
شورای عالی با رای بالای اعضا به تصویب رسید و در چندین جلسه 
قبل از تصویب آن اعضای شورای عالی اصلاح طلبان بحث های 
مفصلی درباره نقاط قوت و ضعف آن مطرح کردند و اکنون نیز 
اصلاحات نسبتا زیادی در طرح اولیه صورت گرفته است و جزییات 
آن نیز مورد بررسی قرار گرفت. البته مطمئنا طرح جایگزینی در کنار 
طرح سرا خواهیم داشت که اگر به هر دلیلی موفق به اجرای طرح 

سرا نشدیم مکانیزمی برای تهیه لیست انتخاباتی داشته باشیم.
از  اسلامی  شورای  مجلس  کردن  ناکارآمدن  اینکه  بیان  با  وی 
باتجربه  افراد  و  نخبگان  حضور  لزوم  بر  شد،  آغاز  هفتم  مجلس 
و با انگیزه در مجلس برای ارتقا کارمدی مجلس تاکید کرد و ابراز 

امیدواری کرد که مجلس یازدهم مجلس کارآمدی باشد.

محمدرضا عارف:

 نهادهای مسئول درباره اعتراض ها شفاف سازی کنند



 شهردار قم بابیان اینکه خیابان های این شهر دچار اشکال هندسی است گفت: نباید نظم 
و انضباط شهری را برای ارائه خدمات به گردشگران بر هم زد.

سید مرتضی سقائیان نژاد روز دوشنبه در یک صد و بیست و یکمین جلسه رسمی شورای 
اسلامی شهر قم با اشاره به لایحه نرخ صدور مجوز ورود و تردد اتوبوس های توریستی در 
سطح شهر به ازای زمان توقف افزود: نظم و انضباط شهری برای کسانی که در شهر زندگی 

می کنند و هم برای کسانی که وارد شهر می شوند مهم است.
وی گفت: اگر هتل داران در صدد ایجاد تسهیلات برای مسافران خود هستند باید آن ها 
این تسهیلات را فراهم کنند و نباید برای ارائه تسهیلات به توریست ها نظم و انضباط شهری 

را به هم زد.
شهردار قم با اعلام مخالفت برای تصویب لایحه نرخ صدور مجوز ورود و تردد اتوبوس های 
توریستی در سطح شهر گفت: نظم و انضباط شهری برای تمام وسایل نقلیه شخصی و 

عمومی در داخل شهر است و باید همه از این قوانین پیروی کنند.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم نیز در این جلسه با اشاره به اخذ مجوز پرداخت 
مابه التفاوت اثرات ناشی از افزایش قیمت بنزین بر اساس کیلومتر پیمایش به رانندگان 
استیجاری شهرداری قم و سازمان های تابعه گفت: اصلاح نرخ بنزین مشکل هایی برای 
رانندگان قم ایجاد کرده و با توجه به اینکه بنا نیست نرخ این تاکسی ها افزایش یابد، تاثیر این 

افزایش قیمت بر انواع خودروها در حال استخراج است.
رانندگان  به  تحمیلی  هزینه های  از  بخشی  جبران  برای  داد:  ادامه  ذاکریان  علیرضا 
استیجاری شهرداری قم و سازمان های تابعه با تعیین دقیق اثرات ناشی از افزایش نرخ 

بنزین، جبران مابه التفاوت این قیمت در دستور کار است.
علیرضا احمدی عضو شورای اسلامی شهر قم نیز در این جلسه، با اشاره به لایحه نرخ 
صدور مجوز ورود و تردد اتوبوس های توریستی در سطح شهر به ازای زمان توقف، با انتقاد 

از مخالفت شهردار با این لایحه گفت: این لایحه از طرف شهرداری به شورا ارسال و بیش از 
یک ساعت و نیم موردبررسی کارشناسی قرارگرفته است.

وی ادامه داد: بررسی این لایحه با اصرار شهرداری بوده است که بخشی از زمان کمیسیون 
تخصصی و صحن علنی شورا به برسی آن اختصاص یافته که اعلام مخالفت شهردار با این 

لایحه باوجود اصرار شهرداری برای بررسی مجدد این طرح جای تعجب دارد.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم :

فاز نخست تقاطع فردوسی تا پایان سال 
افتتاح می شود

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم از افتتاح فاز نخست تقاطع فردوسی قم 
تا پایان سال خبر داد.

علیرضا قاری قرآن با توجه به اهمیت اجرای پروژه های عمرانی در سطح 
شهر، اظهار داشت: برای شهر قم به  عنوان یک شهر زائرپذیر و با وجود دارا 
بودن جایگاه معنوی ویژه در کشور، پروژه تعریف  شده و نگاه شهرداری به شهر 

قم ملی است.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با تشریح پروژه های در حال اجرا در شهر، 
افزود: تقاطع فردوسی یکی از پروژه های مهم و استراتژیک شهر بوده و نقش 

مهمی در ساماندهی ترافیک شهر قم خواهد داشت.
قاری قرآن تقاطع فردوسی را انتهای رینگ دوم ترافیک شهر قم دانست و 
تصریح کرد: رینگ دوم ترافیکی در داخل شهر بوده و منطقه چهار را به منطقه 

پنج متصل می کند.
وی ادامه داد: تقاطع فردوسی بلوار پیامبر اعظم)ص( را قطع کرده و در حال 

حاضر بتن ریزی محور میانی آن به اتمام رسیده است.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم از بهره برداری مسیر مستقیم تقاطع 
فردوسی تا پایان سال خبر داد و خاطرنشان کرد: کارها در مسیر و امتداد ریل 
نیز انجام  شده و شهرداری در تلاش است این بخش از پروژه تا پایان سال به 

بهره برداری برسد.
قاری قرآن جذب بالای ترافیک در این مسیر را یکی از نکات ویژه تقاطع 
فردوسی عنوان و بیان کرد: بخشی از این پروژه که در منطقه چهار واقع  شده 
تمام  شده و بخش منطقه پنج آن  که در مسیر مدرسه هدایتی است باید رفع 

تکلیف شود.
وی ادامه داد: تقاطع فردوسی در دو فاز به بهره برداری رسیده و فاز نخست 
آن  که مسیر مستقیم است مراحل پایانی خود را می گذراند و فاز دوم آن نیز که 
مسیرهای چپ گرد و راست گرد آن به بلوار پیامبر اعظم)ص( متصل می شود 

در آینده ای نزدیک بازگشایی خواهد شد.

رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای شهر قم  اعلام کرد
تجهیز برخی از مساجد قم به امکانات ورزشی

رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی شهر قم گفت: به 
منظور بهره گیری جوانان و نوجوانان از امکانات ورزشی در کنار کارهای 
فرهنگی، اهدای وسائل ورزشی به برخی از مساجد در دستور کار قرار گرفت 
که هم پسران و هم دختران در کانون های مساجد می توانند از آن استفاده 

کنند.
حسن مالکی نژاد با اشاره به لزوم استفاده از برخی اماکن برای توسعه 
گردشگری و اقدامات کارهای فرهنگی در شهر قم، گفت: کمیسیون این 
برنامه را در دستور کار دارد و از برخی ساختمان های بلااستفاده و قدیمی 

قم استفاده خواهیم کرد.
رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی شهر قم با اشاره به 
اهمیت استفاده از ظرفیت مساجد در راستای توسعه مباحث فرهنگی، 
تصریح کرد: مساجد و کانون های فرهنگی هنری مساجد دارای جایگاه 
بسیار با اهمیتی هستند که نسل جوان با حضور در کانون ها برنامه های 
فرهنگی را دنبال می کنند. مالکی نژاد افزود: به منظور بهره گیری جوانان و 
نوجوانان از امکانات ورزشی در کنار کارهای فرهنگی، اهدای وسائل ورزشی 
به برخی از مساجد در دستور کار قرار گرفت که هم پسران و هم دختران در 

کانون های مساجد می توانند از آن استفاده کنند.
وی گفت: تعدادی از مساجد دیگر شهر نیز شناسایی شده که فاقد وسائل 

ورزشی هستند که به آنها نیز تجهیزات ورزشی اهدا خواهد شد.
رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: 
هر جایی که مسجد دایر شود، آبادانی و توسعه در آن منطقه را شاهد خواهیم 
بود و در راستای احداث مساجد جدید در برخی از مناطق قم، زمین هایی 

در نظر گرفته شده تا بتوانیم با کمک مردم در احداث آن مساجد بکوشیم.
 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم  مطرح کرد

وجود کاربری های آموزشی در 
طرح های تفصیلی

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: در طرح های تفصیلی 
و جامع شهر قم، در دو، سه مرحله کاربری های آموزشی خوبی دیده  شده 

است.
غلامرضا جانقربان در جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه استان که در سالن 
جلسات امام جواد)ع( استانداری برگزار شد، اظهار داشت: در طرح های 
تفصیلی و جامع شهر قم، در دو، سه مرحله کاربری های آموزشی خوبی 
دیده  شده است. معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم افزود: مالکین 
باید با شهرداری توافق کنند تا بتوان زمین در اختیار آموزش  و پرورش قرار 
توافقات طی چند سال اخیر کاهش  این  اما متأسفانه میزان  داده شود، 
داشته است. جانقربان با بیان اینکه تاکنون ۷ پلاک را از 1500 مترمربع تا 
سه هزار مترمربع برای کاربری فضای آموزشی احصاء کرده ایم، خاطرنشان 
کرد: آمادگی داریم این تعداد زمین را در اختیار آموزش  و پرورش قرار دهیم اما 
بحث این است که برخی تفکیک ها غیرمجاز انجام  شده اند و امکان توافق در 
این موارد وجود ندارد. به گفته معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم هم 
اکنون شهرداری بیش از ۳0 پروژه بالای ده میلیارد ریال در دست انجام دارد.

عمده زمین های آموزشی مالکیت خصوصی دارند
رئیس شورای اسلامی شهر قم  نیز در این جلسه گفت: زمین هایی که 
در اختیار شهرداری است باید احصاء شوند اما باید گفت عمده زمین های 
آموزشی مالکیت خصوصی دارند. عبدالله جلالی در ارتباط با اختصاص زمین 
با کاربری آموزشی به آموزش  و پرورش، گفت: شورا و مجموعه مدیریت شهری 
نسبت به این موضوع حساس هستند، زمین هایی که در اختیار شهرداری 
مالکیت  آموزشی  باید گفت عمده زمین های  اما  باید احصاء شوند  است 
خصوصی دارند. رئیس شورای اسلامی شهر قم افزود: شهرداری زمین برای 
اختصاص به فضای آموزشی ندارد، تنها راه شهرداری برای اختصاص زمین به 

این موضوع، اعمال ماده 101 است.

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم :

نمایش”خواهر عشق” در قم به روی 
صحنه رفت

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم از اجرای نمایش 
خواهر عشق همزمان با گرامیداشت روز قم خبر داد.

ابوالقاسم مقیمی با اشاره به برنامه ریزی های صورت گرفته برای گرامیداشت 
روز قم، اظهار داشت: امسال برای نخستین بار و مصادف با سالروز ورود 
حضرت معصومه)س( به قم، روزی به نام روز قم در نظر گرفته شد که بر اساس 
آن برنامه ریزی های متنوعی به انجام رسید. مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری 
ورزشی شهرداری قم با بیان اینکه برنامه های مختلفی در زمینه های فرهنگی، 
ورزشی، اجتماعی، مشارکتی و غیره به مناسبت روز قم برگزار شد، ابراز کرد: 
یکی از برنامه های در نظر گرفته شده اکران نمایش خواهر عشق به مناسبت 
روز قم، سالروز ورود حضرت معصومه)س( و وفات کریمه اهل بیت)س( است. 
مقیمی خاطرنشان کرد: نمایش خواهر عشق به نویسندگی و کارگردانی سید 
محمدجواد طاهری از روز ششم لغایت 15 آذر و در ساعت 19 اکران می شود.

 
مدیرکل دفتر برنامه ریزی استانداری قم:

طرح های پژوهشی قم باید پشتوانه 
قانونی پیدا کند

 مدیرکل دفتر برنامه ریزی، نوسازی و تحول اداری استانداری قم گفت: 
و  از وضعیت کتابخانه ای خارج شود  باید  این استان  پژوهشی  طرح های 

الزام های اجرایی آن ها پشتوانه قانونی پیدا کند.
پژوهش  کارگروه  جلسه  در  یکشنبه شب  طباطبایی  علیزاده  رضا  سید 
از  برخی  داشت:  اظهار  استانداری  )ع(  جواد  امام  تالار  در  قم  فناوری  و 
طرح های پژوهشی استان به پایان رسیده و نتایج آن ها نیز استخراج شده ولی 

در کتابخانه ها نگهداری می شود.
وی بیان داشت: باید این طرح ها پس از بررسی و تصویب در کارگروه پژوهش 
استان از طریق شورای برنامه ریزی به مدیران دستگاه ها ابلاغ شود، تا شرایط 
لازم برای اجرایی شدن را پیدا کند. طباطبایی همچنین بابیان اینکه یک 
درصد از اعتبارهای هر دستگاه اجرایی قم به اقدام های پژوهشی اختصاص 

دارد، گفت: کل اعتبارات پژوهشی استان پنج میلیارد ریال برآورد می شود.

کنایه معنادار ظریف به تهدید ماشه ای اروپا
وزیر امور خارجه ایران در پیامی توئیتری به مواضع اخیر اروپایی ها به ویژه تهدید سه کشور 
انگلیس، فرانسه و آلمان برای توسل آن ها به »مکانیسم ماشه« واکنش نشان داده است. محمد 
جواد ظریف در این پیام نوشت: »اتحادیه اروپا/ سه کشور اروپایی )فرانسه، انگلیس و آلمان( و 
سوئد به عنوان سهامدار آینده اینستکس به جای تهدیدات متکبرانه یا وعده های کاغذی توخالی 
باید ابتدا کارر ا. با یک اقدام خیلی ساده شروع کنند: از )شرکت دارویی( مولنلیک بخواهند که 
برای کمک به کودکان ایرانی مبتلا به ای بی برای پوشاندن زخم هایشان محصولاتشان را )به ایران( 
بفروشند. تروریسم اقتصادی آدم می کشد«. »ای بی« یکی از بیماری های نادر است، به طوری که 
از هر 50 هزار تولد، یک نوزاد به آن مبتلاست. مبتلایان به این بیماری، پوستی به شدت لطیف 
و شکننده دارند که با اندکی تماس آسیب می بیند، به همین دلیل به آن ها، بیماران پروانه ای 
می گویند. به گفته موسس خانه ای بی )EB(، احتمالًا در ایران حدود 1200 بیمار پروانه ای وجود 

دارند که تقریباً نیمی از آن ها شناسایی شده اند.

تلفات آنفلوانزا در کشور به 56 نفر رسید
رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: از اول 
مهر تاکنون چهار هزار نفر به علت ابتلا به بیماری های تنفسی و مشکوک به آنفلوانزا در بیمارستان 
بستری شدند که از این تعداد 5۶ نفر بر اثر آنفلوانزا جان خود را از دست دادند. کیانوش جهانپور 
روز دوشنبه در گفت وگو با ایرنا افزود: از مجموع 5۶ نفری که به علت ابتلا به آنفلوانزا جان خود 
را از دست دادند، 19 نفر مربوط به یک هفته گذشته است و بیشترین موارد مرگ این بیماری 
در استانهای کرمان، گلستان، مازندران، خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد بوده است.وی گفت: 
همه چهار هزار نفری که به علت بیماری تنفسی در بیمارستان بستری شدند، به طور قطعی به 
آنفلوانزا مبتلا نبودند اما بسیاری از آنان مشکوک به آنفلوانزا بودند.جهانپور ادامه داد: این آمار نشان 
می دهد که شیوع این بیماری امسال در کشور بسیار بالاتر از همیشه است. البته هنوز به مرحله 
اپیدمی یا همه گیری این بیماری نرسیده ایم اما احتمال بروز همه گیری این بیماری به طوری که 
بیش از 15 تا 25 درصد افراد جامعه به این بیماری مبتلا شوند طی دو تا سه هفته آینده وجود دارد.

کلانتری: زورمان به خودروسازان نمی رسد
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: ما زورمان به خودروساز ها نمی رسد. اگر قرار بر تولید 
استاندارد موتورسیکلت و خودرو ها باشد باید کارخانجات را تعطیل کنیم و در این صورت میلیون ها 
نفر بیکار می شوند.عیسی کلانتری در ارتباط تلفنی با یک برنامه رادیویی اظهار کرد: جالب است 
که خودروسازان تقاضا کرده بودند که فیلتر های دوده را به دلیل تحریم ها از کامیون ها بردارند 
درحالی که 10 سال قبل که تحریم نبودیم آقایان فیلتر در کامیون ها استفاده نمی کردند و الان به 
بهانه سال رونق تولید همه جور سوء استفاده می کنند.معاون رئیس جمهوری در بخش دیگری از 
صحبت های خود گفت: تهران و خیلی از شهر های بزرگ جهان امروز گرفتار هوای ساکن و سرد 

هستند.

گفتند دایی را برکنار نکن تا تماشاگران با سنگ او را بزنند
حمیدرضا سیاسی، رئیس سابق هیئت مدیره باشگاه پرسپولیس پس از حدود ۴ سال سکوت 
گفت: بنده حدود 20 میلیارد از خودم به باشگاه تزریق کردم و یک ریال آن هم برنگشت. ما با چند 
نفر از مسئولان درباره برکناری علی دایی صحبت کردیم و به ما گفتند شما اشتباه می کنید که او را 
کنار می گذارید. بگذارید بماند و دو بازی دیگر ببازد تا تماشاگر با سنگ و کلوخ و شیشه نوشابه به 
او حمله کنند و او را پایین بکشند و بدون اینکه پولی به او بدهید، خودش می گذارد و می رود. من 

گفتم این مردانه نیست و باید به اصول قراردادمان با ایشان پایبند باشیم. 

لغو روادید روسیه با ایران
مدیر عامل شرکت مادر تخصصی توسعه ایرانگردی و جهانگردی از لغو رواید روسیه با ایران در 
روزهای آینده خبر داد. خشایار نیکزاد فر، در نشست خبری  تشریح عملکرد ۶ ماهه و اعلان برنامه 
های آتی شرکت مادر تخصصی توسعه ایرانگردی و جهانگردی  با اعلام این که موضوع لغو روادید 
روسیه ایران را در حال پیگیری است،  گفت: شرکت مادر تخصصی توسعه ایران گردی و جهانگردی 
بر اساس برنامه ریزی های انجام شده درآمدی که از این محل ایجاد می شود را در روسیه صرف 

تبلیغات گردشگری ایران در روسیه شود.

»پایتخت 6« کلید خورد 
تصویربرداری »پایتخت ۶« به کارگردانی سیروس مقدم و حضور بازیگران اصلی در شیرگاه آغاز 
شد.به گزارش فارس، تصویربرداری »پایتخت۶« به کارگردانی سیروس مقدم در شیرگاه مازندران 
آغاز شد.در اولین سکانس های این سریال محسن تنابنده، احمد مهرانفر، ریما رامین فر، هومن 
حاجی عبداللهی، نسرین نصرتی و سارا و نیکا فرقانی اصل حضور دارند. گروه تولید این سریال 
قرار است بعد از تصویربرداری در شیرگاه و بخش هایی در تهران راهی یکی از کشور های اروپایی 

شوند. 

سرانه مطالعه در کشور ۱3 دقیقه است
معاون فرهنگی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: در جامعه ما واقعا نگران رشد کتابخوانی 
هستیم با این همه تحصیل کرده هنوز سرانه مطالعه در کشور 1۳ دقیقه است.محسن جوادی 
در مراسم هفتمین نمایشگاه بزرگ کتاب استانی جنوب کرمان، در حسینیه شهدا جیرفت اظهار 
داشت: با وجود فضای مجازی از سال 90 تاکنون سرانه کتاب خوانی درکشور رشد کرده است ولی 

بازهم جای نگرانی وجود دارد.

شتر گُم کردیم دنبال افسارش می گردیم                                        
مشد عباس : این چه کالاییه گُذشتی سرِت عین گنبد سبزه بَچَه ؟!!!برو یه 

کالا دُرُس حسابی بیزا سرت .عینِ از ما بهترون شدی!!                              
مملی : باب عباس منظورت کلاهِ !بابا با این وضع واوضاع بایِه خروسخون 
برم بیرون شاغال خون بیاییم بر یِه لقمه نون !!حواسم نبو این کلاهُ گُذُشتم 
سرم !! صبح ساعت پنج زدم بیرون تاحالا که ده شبه سگ دو زدم با این ماشین اوراقی صد تومن کار کردم 
. پنجاه دادم بنزین زدم مونده فقط پنجاه!!شکمُ نمیشه سیر کرد هزاررقم خرج داریم . البته یِه کُلاه رفته 

سرمون خیلی گشاد .
مشد عباس : یعنی میگی یِه کالا بی توفیر پاتیل غلام سنگکی ؟؟!!! کی این کالا رو سرمون گُذُشته؟؟ 
مملی : بزار من اول حرفهای حضرتعالی رو ترجمه کنم . بی توفیر یعنی مثل و پاتیلُم یعنی دیگ بزرگ 

درسته ؟
باب عباس : آره . توم شدی دیلماج من !!؟؟ 

مملی : اره بابا . همه اختلاط های ما قمی هارو متوجه نمیشن !! بایِه بگم روشنشون کنم .اقا تو این 
مملکت هزار جور ریخت وپاش میشه . جلوشُ نمیگیرن .حال بابت کمبودا با این اوضاع بنزینُ گرون کرده 
بعدُم میگه کی بود کی بود من نبودم !!! صبح اَ خواب بلند شدم برم پمپ بنزین ولنجک دیدم بنزین گرون 
شده یعنی راننده و محافظم گفتن من که این جور جاها نمیرم سالهای ساله !!اقا هزار جور هزینه های 

فانتزی تو این مملکت میشه . هزاران همایشُ و .....
باب عباس: منظورت اینه که پول بیت المال خیلی جاها حروم وحرج میشه !!!!!

مملی : آره بابا . هزاران همایش که خیلی از اونا دو ریال خروجی وبازدهی بر این مردم نداره. ساختمونهای 
آنچنانی دولتی که از پول امثال من وتو ساخته میشه دیگه خدمت شما عرض کنم یه مُشته آدمهای ضعیف 
که فقط بله قربان گویی بَلَدَنُ در بعضی مسوولیتها هستن که بد مدیریت کردنشون اندازه دهها سال بنزین 
مصرفی مملکت بر این مردم نجیب تموم میشه و دزدی های متعدد بعضی و....سیاستها وقوانینی که فقط 
بر مردم عادی رعایت کامل میشه . مثلا یه کارمند آخر برج مالیات از حقوقش کم میشه تا ریال آخر ولی یارو 
سالانه میلیاردی در آمد داره وبالاخره قانونُ دور میزنه اندازه یه کارمند مالیات نمیده !!! اینها همه رو هم 

میدونه دهها برابر بنزین برا مملکت درآمد کسب کنه .
باب عباس: توم پرچونه هسیُ مملی !! چونَت خیلی گرمِ ! البته تو سیفید سیاه خوندی اَ منِ بیسوات 
بیشتر حالیته .عذاب میکشی اَ این وضع !جَخ ) تازه( تو که حدود بیست کلاسُم سوات داری. البته عوام 

فِریببیُم خیلی زیاد شده!!
مملی : آره بابا تو فرهنگ ما تملق وچاپلوسیُم زیاده . یعنی هر کس یه مقامی داره ملت اکثرا تملقِشُ 
میکنن وعیب وایراداشُ نمیگن فقط گُندش میکنن حاصلش میشه این تا به یه مسوول انتقاد میکنی 

میشی سنان ابن انس !!
باب عباس : معلومه همه چیز که با آش مالی پیش نمیره !!کسی که مسووله آقاِ خمینی  گفت نوکر مَرتُمِه 

! این دو دورغه ای که بینشون هِ اَ همه چیز بدترهِ!!
مملی : آفرین به این بینش سیاسیت بابا!! زدی تو خال . اینجارو بهتر اَ من گفتی .دو درغه ای که میشه 
همین چپ وراست که خیلیاشون شدن بلای جون مردم . تمام وقتشون شده مُچ گیریُ و رو کم کنیِ 

همدیگه !!انگار نه انگار دارن از سفره این مردم میخورن.                                                                   
باب عباس: پاشو پاشو . برو جُل جارو بیار بخوابیم که اینا بَر ..... تنبون نمیشه! خدا صاحابِشُ برَسونِه!! 

پس ازارزیابی عملکرد صورت گرفت

تجلیل از از اپراتورهای برتر ۱۱۸قم
بمنظور افزایش کیفیت پاسخگویی در 11۸ با ارزیابی عملکرد از اپراتورهای برتر تجلیل به عمل خواهد 
آمد. مهندس دهناد در حاشیه تجلیل از ۴ تن از پاسخگویان 11۸ با بیان این مطلب گفت از آنجا که کیفیت 
پاسخگویی از اولویتهای ما برای رضایت شهروندان میباشد لذا برای افزایش آن و بهبود پاسخگویی در هر 
دوره یکماهه تعدادی از پرسنل 11۸ مورد تجلیل و تشویق قرار خواهد گرفت . در این دوره از  ۴ نفر از 
پرسنل 11۸ که با کیفیت ترین پاسخگویی را در دو ماه گذشته داشته اند با دریافت لوح تقدیرتجلیل بعمل 
آمد. آقایان علی اصغر میرزا رضایی ، علی نجفی ، حسین اسدی ، حسینی بفرویی کسانی بودند که در این 

دوره از دست مدیر منطقه لوح تقدیر دریافت کردند .

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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در هنگامی که قدرت داری، باگذشت باش، 
و در گاهِ تنگ دستی ات بخشنده، و در وقت 

نیازمندی ات، ایثارگر باش تا فضل تو کامل گردد.

سه شنبه - دوازدهم آذرماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4932

شهردارقم: 

خیابان های قم دچار اشکال هندسی است

 فرماندار قم گفت:  ریشه کن کردن بی سوادی در قم را وظیفه خود می دانیم و این موضوع 
با جدیت دنبال خواهد شد.

مرتضی حیدری بیان کرد: فعالیت های منسجمی برای گسترش سوادآموزی و مقابله 
با بی سوادی در سطح مناطق مختلف استان آغازشده است و ادامه این روند ریشه کن 
شدن بی سوادی در قم را به دنبال دارد. وی با ابراز تشکر از تلاش های معاونت سوادآموزی 
اداره کل آموزش وپرورش قم برای برپایی دوره های مختلف آموزشی مقابله بابی سوادی 
گفت: با برنامه ریزی های صورت گرفته امروز در بسیاری از مناطق استان، افراد بی سواد 
ایرانی و حتی اتباع غیر ایرانی می توانند در محل زندگی خود به صورت رایگان از دوره های 

سوادآموزی بهره مند شوند.وی ادامه داد: از دیگر برنامه های موردنظر برای ریشه کن کردن 
بی سوادی در قم،  استفاده از ظرفیت های مردمی و تعیین پاداش مالی برای کسانی است 
که اقدام به آموزش سواد به افراد بی سواد می کنند. حیدری گفت: وضعیت آماری تعداد 
بی سوادان ساکن قم در حالی روند کاهشی خود را طی می کند که این استان ازجمله 
مناطق مهاجرپذیر کشور است و سالانه تعداد قابل توجهی از افراد بی سواد وارد آن می شوند. 
وی بیان کرد: اهتمام و شرایط لازم برای ریشه کن کردن بی سوادی در سطح مناطق مختلف 
استان به خصوص در مناطق روستایی مهیاست و بخشداران وظیفه دارند در این مسیر بر 

اساس برنامه ریزی های صورت گرفته،  اقدامات لازم را انجام دهند.

فرماندارقم:

 ریشه کن کردن بی سوادی در قم با جدیت دنبال می شود

 استاندار قم گفت: دستگاه های اجرایی استان که ماهیت 
و ذات آن ها اقتصادی است باید در فعالیت های پژوهشی و 

تحقیقاتی پیشگام باشند.
بهرام سرمست یکشنبه شب در جلسه کارگروه پژوهش و 
فناوری قم در تالار امام جواد )ع( استانداری اظهار داشت: 
عدم حضور و مشارکت جدی این قبیل سازمان ها در امر 

پژوهش، محل ایراد می باشد. 
کم کاری  مقداری  پژوهش  مساله  در  داشت:  بیان  وی 
دستگاه های اجرایی استان را شاهد هستیم، ازاین رو باید 

از  را  روزآمدی  قم همچنین  استاندار  کنند.  فعال تر عمل 
قابل پذیرش  پژوهشی  طرح  یک  ویژگی های  مهم ترین 
عنوان کرد و گفت: یک موضوع پژوهشی مانند تحقق دولت 
الکترونیک هرچند که تکراری است، ولی انجام آن هرسال 
در قم ضروری است، تا بر اساس آن وضعیت پیشرفت های 
با  ادامه  این حوزه مشخص شود. سرمست در  استان در 
اذعان به اینکه برخی دستگاه های اجرایی استان ازنظر بنیه 
علمی و پژوهشی توانایی کافی را ندارند، گفت: باید در زمینه 
تحقیق و پژوهش فضاسازی لازم را انجام و به دستگاه ها 

تسری داده و در یک فرآیند تعالی بخش آموزش های مربوطه 
را ارائه کنیم. وی با استقبال از ایجاد بانک اطلاعات پژوهشی 
در دستگاه های اجرایی قم بیان کرد: ما به بانک اطلاعات 
و فهرست پژوهش هایی که پیشینه تحقیقاتی سازمان ها را 
نشان می دهد، احتیاج داریم تا طبق نیازهای روز طرح های 
پژوهشی را اجرا کنیم. جلسه کارگروه پژوهش و فناوری قم با 
حضور مدیران دستگاه های اجرایی، کارشناسان پژوهشی و 
اساتید دانشگاه ها برگزار شد و طی آن 1۶ طرح اولویت دار 

پژوهشی استان موردبررسی و تصویب قرار گرفت.

 معاون تعاون و امور اجتماعی اداره کل بنیاد شهید و امور ایثارگران قم با بیان اینکه هزار و ۳52 
نفر از ایثارگران در این استان بیکار هستند، گفت:  گفت: 25 درصد بازارچه های استان باید در 
اختیار ما باشد. قاسم تقی پور قبل از ظهر دوشنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه که در 
اداره کل بنیاد شهید و ایثارگران قم برگزار شد، با اشاره به اینکه تجلیل و حمایت از ایثارگران و 
جانبازان وظیفه نظام است، اظهار داشت: به فرمایش مقام معظم رهبری، مسئولین باید ذوق  
استعداد و توان خود را در هر چه بهتر رسیدن به امور مادی و معنوی ایثارگران و جانبازان به کار 
گیرند و از خدمت بی شائبه و بی منت دریغ نکنید چرا که هر چه انقلاب دارد از برکت مجاهدت 
شهدا و ایثارگران است. وی ادامه داد: آمار جامعه هدف بنیاد شهید استان قم ۸۳ هزار و ۷۸ 
نفر است که 5 هزار و 512 شهید در سیستم ثبت شده و ۴۶00 در قم مدفون هستند، تعداد 
جانبازان 11 هزار و ۸99 نفر هستند و جانبازان زیر 25 درصد ۶ هزار و ۶۶۷ و آزادگان ۶00 
نفر و جانبازان ۷0 درصد 2۸1 نفر هستند؛ از یک درصد تا ۷0 درصد جراحت اعصاب و روان 
۴۸50  که 1۷2 نفر دارای وضعیت حاد هستند. معاون تعاون و امور اجتماعی اداره کل بنیاد 
شهید و امور ایثارگران استان قم افزود: مددکاری با اهداف پیشگیری و پیگیری مشکلات 
جانبازان و خانواده های شهدا ترسیم شد و به صورت مددکاری فردی و گروهی اداره می شود، 
در ۶ ماهه اول سال، ۴50 دوره های آموزشی پیشگیری از آسیب های اجتماعی برگزار شد؛ ۶ 
ماهه دوم برای ۷ هزار نفر در مدارس شاهد برای جامعه هدف دوره های آموزشی سلامت روان، 
تربیت دینی، نقش نماز در سلامت روان، تربیت و مراقبت جنسی نوجوانان، شاد زیستن و 
بهداشت روان در خانواده برگزار می شود. وی با اشاره به طرح سپاس گفت: از سال 9۳ تا 9۷، 
5۷ هزار و 500 نفر دیدار و امسال ۷ هزار و ۷00 دیدار داشتیم که ۸00 میلیون تومان اعتبار 
هدایا در این دیدارها بوده است. در بخش روستایی نیز 2۸۳ دیدار مدیرکل بنیاد شهید و امور 
ایثارگران داشتند. تقی پور گفت: از سال 9۳ تا 9۷، ۶ هزار و ۷۶5 سهمیه مسکن داشتیم که 
۶ هزار و 291 نفر معرفی شده اند و 5 هزار  ۶9۳ نفر جذب شده اند و وام ۴ درصد ۸0 و 100 

میلیونی به آن ها پرداخت شده است؛ از سال 9۴ تاکنون دستگاه های اجرایی به ما وعده زمین 
دادند اما وعده ها تاکنون محقق نشده است.

اعطای وام ۶۰ میلیون تومانی ازدواج به فرزندان ایثارگر
وی بیان کرد: وام ازدواج برای افراد عادی ۳0 میلیون تومان است اما فرزندان ایثارگر ۶0 
میلیون وام ازدواج دریافت می کنند، در ۶ ماهه اول سال 9۸، ۴5 ایثارگر به یکی از بانک ها 
معرفی و وام قرض الحسنه 5 میلیون تومانی دریافت کردند و ۳ میلیارد تومان نیز از یکی دیگر 

بانک ها به ایثارگران وام پرداخت  شده است.
۱۵ هزار ایثارگر در قم زمین ندارند 

معاون تعاون و امور اجتماعی اداره کل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم گفت: جانبازی 
که فوت می کند به صلاحدید خانواده کالبدشکافی شده و مدارک ایشان به کمیسیون ماده 
15 معرفی می شود که در صورت تأیید شهادت محسوب می شوند. وی اضافه کرد: هزار و 
۳52 نفر آمار بیکاری ایثارگران است و مشاوره شغلی از معاونین و دست اندرکاران دستگاه های 
اجرایی برای ایثارگران داریم؛ ایثارگران در راستای آموزش و مهارت آموزی به مرکز فنی و 
حرفه ای معرفی می شوند و سرانه ماهانه 250 هزار تومان به آنان پرداخت می شود. تقی پور با 
بیان اینکه آموزش وپرورش و دانشگاه علوم پزشکی قم همکاری خوبی با بنیاد شهید در زمینه 
استخدام و اشتغال دارند، گفت: 25 درصد بازارچه های استان باید در اختیار ما باشد اما به 

این گونه عمل نمی شود.
وی با اشاره به اینکه 15 هزار ایثارگر در قم زمین ندارند، یادآور کرد: از منابع داخلی از سال 
9۳ تا 9۸ ۳ میلیارد و ۷00 میلیون تومان وام پرداخت شده و ۴ میلیارد و ۷00 میلیون وام 
مشاغل خانگی پرداخت شده است؛ در زمینه استخدام از سال 9۳ تا 9۸ ، ۸۷0 نفر استخدام  
شده اند و در همین بازه زمانی 2 میلیارد و ۴0 میلیون تومان وام خوداشتغالی پرداخت شده 

است.

استاندار قم:

دستگاه های اقتصادی در فعالیت های پژوهشی پیشگام باشند

معاون اداره کل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم :

هزار و 3۵2 نفر از ایثارگران قم شغل ندارند

غرر الحكم : ج 4 ص 611 ح 7179

ارشاد  و  فرهنگ  کل  اداره  هنری  امور  اداره  رئیس   
اسلامی قم با خوب ارزیابی کردن عملکرد کادر اجرایی 
بیت و یکمین جشنواره تئاتر استان گفت: نقد منصفانه 
اهالی هنر قم موجب ارتقای جشنواره تئاتر قم می شود 
و از این نقدها برای شناسایی و رفع مشکل ها و ارتقای 

جشنواره استقبال می کنیم.
حسن دلیر با تاکید بر اینکه نقدها باید باهدف اصلاح 
مشکل ها و بهبود جشنواره دوره آینده تئاتر استان باشد 
افزود: هنرمندان استان در صورتی که نقدی به نحوه 
برگزاری این جشنواره دارند می توانند برای آسیب شناسی 
و رفع این مشکل ها، نقطه نظرات خود را به معاونت امور 

هنری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم ارائه دهند.
 وی با تاکید بر اینکه نقدهای وارده به روند اجرایی این 
جشنواره نباید جنبه تخریبی داشته باشد اظهار داشت: 
این جشنواره از نظر اجرایی دارای نظم خوبی بود ضمن 

اینکه اضافه شدن بخش های جدید به این جشنواره مانند 
نمایشگاه پوستر تئاتر و مسابقه عکس تئاتر بر جذابیت و 
جامعیت بیست و یکمین جشنواره تئاتر استانی قم افزود. 
دلیر، ادامه داد: گزارش تصویری و عکاسی از تئاتر نقش 
ترغیب  برای  این هنر دارد که  مهمی در مستندسازی 
عکاسان استان برای فعالیت در این بخش و همچنین 
نمایش آثار ممتاز عکاسان استان با موضوع تئاتر، نخستین 
مسابقه عکس تئاتر به عنوان یکی از بخش های جانبی 
این جشنواره برگزار شد. رئیس اداره امور هنری اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی قم اظهار داشت: انجمن های 
عکس و هنرهای نمایشی قم از جمله انجمن های هنری 
فعال و اصلی در استان است که برگزاری نمایشگاه تئاتر 
عکس می تواند عاملی برای نزدیکی این 2 رشته در قم 
باشد. وی، استفاده از چهره های صاحب نام تئاتر استان 
این  مثبت  ویژگی های  دیگر  جمله  از  را  داور  عنوان  به 

جشنواره دانست و ادامه داد: داوران این جشنواره دارای 
سال ها سابقه فعالیت در هنرنمایشی و از نظر تخصصی و 

فنی چهره های شناخته شده تئاتر قم بودند.
دلیر، با اشاره به تنوع موضوعی آثار راه یافته به مرحله 
راه یافته  موضوعی  تنوع  گفت:  جشنواره  این  پایانی 
دارای  و  زیاد  بسیار  جشنواره  این  نهایی  مرحله  به 
موضوع های مختلف از دفاع مقدس، تاریخی،آسیب های 
اجتماعی و مذهبی داشته است که این داوران را برای 

انتخاب و مقایسه آثار برتر دچار مشکل کرد.
رئیس اداره امور هنری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
قم بیان کرد: در صورتی که جشنواره پیرامون یک موضوع 
خاص باشد، داوری و امکان مقایسه آثار راحت تر خواهد 
بود. مرحله نهایی بیست ویکمین جشنواره تئاترقم که از 
21 آبان ماه آغاز شده بود در 2۴ آبان ماه با معرفی نفرات 

برتر در بخش های مختلف به کار خود پایان داد.

رئیس اداره امور هنری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

نقد منصفانه اهالی هنر موجب ارتقای جشنواره تئاتر قم می شود

طرح: مهدی عزیزی

بنزین با نرخ جدید در پمپ بنزین ها!؟
برخی خبرها حاکی است: کمتر از سه هفته پس از دو نرخی شدن 
بنزین و بازگشت سهمیه بندی، در برخی نقاط تهران و شهرستان ها بازار 
دلالی بنزین سهمیه ای با خرید و فروش آن به نرخ کمتر از ۳ هزار تومان 

داغ شده است.

ابوالفضل رییس جعفری*


